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ماهنامه تخصصی- دی ماه 1400

دی ماه 1400

قیمت 30,000 تومان

هدایت الله فهمی در گفت وگو با عصر سرعت مطرح کرد

مساله آب ج.ا.ا 
 و اشتباهات سند آمایش سرزمینی 

در جایگذاری صنایع

در این شماره می خوانید...

آیا آب، بــه درگیری ها کمک می کنــد و آیا جنگ های 
آینده بر سر »آب« خواهد بود؟ تغییر اقلیم، یک تهدید چند 
برابر است که با دشوارتر شدن دسترسی به آب، خطر بروز 
درگیری ها را افزایش می دهد. اما نه تنها کشورها تمایلی به 
مبارزه با جنگ های آبی ندارند، بلکه تلاش های آن ها برای 
رسیدگی به چالش های متقابل آب، می تواند کاتالیزوری 

برای صلح باشد.
چندین دبیر کل سازمان ملل متحد هشدار داده اند که 
جنگ های آینده بر ســر آب خواهد بود ، اما آیا در واقعیت، 
چنین خطری وجود دارد؟ هیچ تحقیقی برای حمایت از 
این که کشورها جنگ را برای گرفتن منابع آب از همسایگان 
خود انتخاب می کننــد، وجود ندارد. بــرای آزمایش این 
فرضیه، آرون وولف، شــیرا یوفه و همکارانش در دانشگاه 
ایالتی اورگان، حوضه های آب مشترک در جهان را تجزیه 
و تحلیل کردند تا ببینند آیا اختلاف هــای آبی، منجر به 
جنگ در قرن بیستم شده است یا خیر؟ در آن زمان، آن ها 
حتی یک جنگ بر ســر آب را پیدا نکردنــد. در عوض، به 
149 معاهده امضا شده میان کشورها مربوط به آب، دست 
یافتند. اما رابطه بین آب و درگیری ها در عصر تغییرات آب 
و هوایی، آن زمان پیچیده تر می شود که به طور فزاینده ای 
به عنوان یک افزایش دهنده تهدید تلقی شــود. گرمایش 
زمین، احتمال وقوع بلایای طبیعــی را افزایش می دهد و 
این، می تواند کشورها را بی ثبات کند. خشک سالی شدید و 
سیل نیز دسترسی به غذا و آب را دشوارتر می کند. تحقیقات 
موسسه تحقیقات صلح بین المللی استکهلم نشان می دهد 
که تغییرات آب و هوایی، می تواند باعث کاهش 20 تا 40 
درصدی در دسترسی به غذا و آب شود. این در حالی است 
که جمعیت کنونی جهان، به سرعت در حال افزایش است 
و انتظار می رود تا سال 2050 به 10 میلیارد نفر برسد که 
این  امر، می تواند به تشــدید رقابت بر ســر آب و افزایش 
درگیری های اجتماعی و خشــونت میان کشورها، دامن 
زند. کمبود آب در مناطق شــکننده و متاثر از درگیری، با 
بیشترین سرعت در حال افزایش است. از 17 کشور کم آب 
جهان 12 کشور در خاورمیانه و شمال آفریقا واقع شده اند. 
این منطقه که به طور نامتناســبی تحــت تأثیر تغییرات 
اقلیمی قرار گرفته است، از جمعیتی با رشد سریع، نهادهای 
به نسبت ضعیف و ســابقه درگیری بین کشورها و درون 
کشورها برخوردار است. بسیاری از کشورهای خاورمیانه 
و شمال آفریقا نیز از تخریب سریع محیط زیست از جمله 

کیفیت آب، رنج می برند. 
حال، برای معکوس کردن ایــن روندهای خطرناک چه 

می توان کرد؟
تحقیقات نشان می دهد که مدیریت پایدار منابع طبیعی، 
می تواند خطر درگیری های مســلحانه را کاهش دهد. با 
افزایش فشــار بر دنیای طبیعی که جوامع بشــری نیز بر 
آن تکیه دارند، مدیریت بهینه آب، اهمیت بیشــتری پیدا 
می کند. اگر کشــورها نتوانند نحوه مدیریت آب را بهبود 
بخشــند، ممکن اســت فاجعه ها، بیماری ها، گرسنگی و 
کمبود آب ایجاد شود. در طول همه گیری کووید19، روند 

رو به رشــدی در جهان مشاهده شــده که در آن باندهای 
جنایتکار، گروه های تروریســتی و شــبه نظامیان محلی 
به دنبال ارتقای موقعیت خود با بهره برداری از آسیب پذیری 
مردم و کنترل منابع آبی محلی هســتند. اگر مردم به آب 
تمیز و سرویس های بهداشتی سالم دسترسی داشته باشند، 

کمتر طعمه گروه های خشن می شوند.
درک پیوندهای پیچیده بین آب و درگیری ها، مهم است. 
مخاطرات امنیت انســانی امروز، باید در اولویت توجه قرار 
گیرد، پیش از آن که تبدیل به تهدیــدات امنیتی جهانی 

فردا شود. 
اما آنچه در ج.ا.ا مشــاهده می شــود، این است که باید 
»جمعیت« در شرق کشور دو برابر شــود و این، یک نیاز 
فوری برای تأمین آب و زیرساخت های انرژی در این منطقه 
را ضروری می نماید. همچنین به دلیل ریل گذاری نامناسب 
گذشته در سیستم لوله کشی آب شهری که تنها یک کانال 
برای آب شرب، آب شستشو و سایر مصارف شهری دیده 
شده اســت؛ امروزه با چالش هایی روبرو هستیم که به رغم 

سختی ها، اصلاح آن، قابل رفع به نظر می رسد.
 اما آنچه باعث هشــدار قرمز است، این است که به دلیل 
رعایت تحفظات مربوط به پدافند غیرعامل، برخی صنایع، 
جانمایی خاص دارند و هم زمان با رشد جمعیت در مراکز 
صنعتی و ارتقاء سبک و سطح زندگی، به لحاظ بهداشتی، 
مصرف آب، افزایش می یابد و نیاز به تأمین آب پایدار را دو 
چندان می کند که عدم چاره اندیشی برای آن، ممکن است 
سبب فقر آب و منجر به تنش های اجتماعی، بین شهری، 

قومیتی و ... شود.
از آنجا که شــرکت های بزرگ صنعتی که در خط مقدم 
جنگ اقتصادی هســتند، به نظر می رســد کــه آبی که 
شرکت های صنعتی می رسد حکم آب شرب اقتصاد کشور 
را داشته باشــد که بدون آن ممکن است اقتصاد از حرکت 
بیاستد. بنابراین مســأله آب یک اولویت همه جانبه برای 
کشور بوده و شایسته است که نیروهای مسلح، مسأله آب را 
در اولویت قرار داده و دانشمندانی تراز اول را به خدمت گیرند 
تا بر تکنولوژی های پیشــرفته مانند هارپ برای گداخت 

یونیسفر و یا آب شیرین کن های هسته ای احاطه یابد.
امروزه آب شرب، کشاورزی و بهداشت، با آب مصرف شده 
برای صنعت، از نظر اولویت، برابری می کند. بدین مفهوم که 
آب مصرف شده برای صنعت هم، تولید ثروتی می کند که 
در شرایط جنگ اقتصادی از روش های دیگر ممکن نیست. 
به هر حــال در همین زمان که مذاکــرات وین در حال 
انجام است، به نظر می رسد، علاوه بر مسائل مربوط به رفع 
تحریم ها؛ همزمان باید راه اندازی آنی نیروگاه های هسته ای 
برای تأمین آب و انرژی پایدار مورد مطالبه باشند؛ که اگر 
دولت بعدی آمریکا، بار دیگر بدعهدی نمود، مشکلات فعلی 
تکرار نشود. همچنین نیروهای مسلح باید به ایجاد سازمان 

دانشمندان در علوم فوق پیشرفته اقدام نماید.
به امید روزی که مــردم از تلاش های بی وقفه حاکمیت 
برای تامین امنیت پایدار، بهره بیشــتری ببرند و تلاش ها 

به ثمر برسد.

حفاظت آینده و آب

موفقیت شرکت صنعتی و معدنی چادرملو 
در ارزیابی شاخص یکپارچگی مالی

تصویر اقتصاد جهانی 
با رویکرد بازار کامودیتی 

 گزارشی به مناسبت 23 دی ماه 
سالروز تاسیس ذوب آهن اصفهان

ذوب آهن اصفهان قلب صنعت 
فولاد ایران نگینی در دشت طبس 

زهرا شیخی: 
صنایع آب بر به سواحل منتقل شوند!

طرح های انتقال آب ایران را 
تبدیل به بیابان کرده است

یک کارشناس حوزه فولاد با اشاره به ضرورت 
انتقال آب از جنوب، به استان اصفهان مطرح کرد

 امکانات لازم  برای انتقال آب 
خلیج فارس به اصفهان وجود دارد

 ناصر تقی زاده، 
مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو

موضوع انتقال آب را سیاسی نکنیم
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20
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صاحب امتیاز و مدیر مسوول:
علی رجبی ابهری 
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گزارشی به مناسبت 23 دی ماه سالروز تاسیس ذوب آهن اصفهان

ذوب آهن اصفهان قلب صنعت فولاد ایران
 نگینی در دشت طبس

ذوب آهن اصفهان، قلب صنعت 
فولاد  ایران، نگینی در دشت طبس 
و نامی که حتی برای یک بار هم که 
شده به گوش اکثر مردم ایران 
خورده است، از منظر بسیاري از 
کارشناسان و صاحب نظران اقتصاد و صنعت کشور، حرکت 
ایران به سمت صنعتي شدن را پی ریزی کرد. این مجتمع 
عظیم صنعتي نه تنها رویاي ایرانیان براي دست یابي به 
صنعت فولاد را محقق ساخت، بلکه زمینه ساز شکل گیري 
سایر واحدهاي فولادي شد و در تولد و رشد دیگر صنایع 

نیز موثر بود.

تربیت مدیران و متخصصان صنعت فولاد کشور �
تربیت 100 هزار مدیر، مهندس و کارگر ماهر در این 
دوران، چالش کمبود نیروي انساني ماهر در دهه 40 و 
50 را پوشــش داد تا صنایع پس از ذوب آهن به لحاظ 
منابع انساني با مشکل عمده اي مواجه نباشند. تاثیر 
ذوب آهن در راه اندازي معادن و توسعه زیرساخت هاي 
صنعت فولاد کم اهمیت تر از تربیت نیروي انساني نبود 
و عملًا امکان شــکل گیري واحدهاي فولادي جدید 
را فراهم آورد، کارخانه هایي که در تاسیس، توسعه و 
حتي مدیریت امروز آن ها شاهد حضور پررنگ ذوب 

آهني ها هستیم.
ذوب آهــن اصفهــان هم اکنون با شــرکت هاي 
زیرمجموعه میزبان حدود 17هزار نفر پرسنل است و 
معیشت کارگران معادن زغال سنگ ایران نیز از این 
کارخانه عظیم تأمین مي شود. کارخانه اي که همچون 
مادري بخشنده هر آنچه در توان داشت براي طراحي، 
ساخت و توسعه صنایع مختلف مانند مجتمع فولاد 
مبارکه، خوزستان، خراســان، قروه، یزد و... در سراسر 
این مرز پر گهر به کار گرفــت تا همه در کنار همدیگر 
طعم شیرین رشد و بالندگي را بچشند و معیشت ایران 

و ایراني را رونق بخشند.

همراه با مردم در انقلاب اسلامی و دفاع مقدس �
ذوب آهن اصفهان که تلاشگران آن در پیروزي انقلاب 
اسلامي دوشادوش مردم علیه رژیم ستم شاهي فعالیت 
نمودند، در ســال هاي دفاع مقدس نیز با اعزام نیرو به 

جبهه، پشتیباني از جنگ با ساخت قطعات و تجهیزات و همچنین 
تقدیم 290 شهید، حضوری جانانه در این پیکار حق علیه باطل 

داشت و تا همیشه نماد ایثارگري در خانواده صنعت کشور شد.

ایفاي مسئولیت اجتماعي �
در کنار این دســتاوردها، ذوب آهن اصفهان در راستاي ایفاي 
مسئولیت اجتماعي، خدمات بسیاري همچون احداث بزرگراه 
ذوب آهن، تاسیس فولادشهر، ایجاد 16 هزار و پانصد هکتار فضاي 
سبز دست کاشت، ساخت ورزشگاه بزرگ فولادشهر، بیمارستان 
شــهید مطهري و... را به جامعه ارائه نموده اســت؛ لذا به جرأت 
مي توان گفت که هیچ صنعتي مانند ذوب آهن اصفهان در اجتماع، 

ریشه دار نیست.

کیفیت، نوآوری و موفقیت ها �
ذوب آهن اصفهان در تاریخ سراسر افتخار خود، علاوه بر نقشي 
که در شکل گیري فرهنگ صنعتي کشور و راه اندازي سایر صنایع 
داشته، دستاوردهاي چشمگیري حاصل کرده است که از جمله 
مهم ترین آن ها مي توان به تولید ریل اشــاره کرد. در این راستا 
تولید شمش ریل و انواع ریل مورد نیاز کشور مطابق استانداردهاي 
جهاني با گرید 60E1 که تنها شش کشور دنیا قادر به تولید آن 
هستند، صورت گرفت که نقش مهمي در توسعه زیرساخت حمل 
و نقل کشور دارد. تولید محصولات جدید نظیر آرک معدن، ورق 
سازه هاي فولادي، تیرآهن بال پهن، ریل مترو، ریل زبانه سوزن و 
.... کسب عنوان صادر کننده ممتاز، نمونه ملي و استاني طي هشت 

سال، دریافت مدال افتخار ملی صادرات، واحد نمونه استاندارد طي 
سال هاي متمادي، دریافت لوح حمایت از حقوق مصرف کنندگان 
طي سال هاي مختلف، کســب گواهینامه صادرات محصولات 
به اروپا، کســب اســتاندارد ملي تولید ریل و ... بخشي از دیگر 

دستاوردهاي این شرکت محسوب مي شود.

پایان زیان و آغاز سودآوری �
ذوب آهن اصفهان از سال 96 پس از چند فراز و فرود به تثبیت 
سوددهی رسید و این کار باعث شد در سال 99 این شرکت از زمان 

راه اندازی از زیان انباشته خارج شود.
سود این شرکت طی سال گذشــته به میزان 15 هزار و ۸19 
میلیارد ریال رسید که دلایل افزایش میزان درآمد و سود شرکت 

ناشی از تمرکز بر تولید و فروش محصولات صنعتی و محصولات با 
ارزش افزوده بالاتر، تمرکز شرکت بر صادرات به دلیل ارزش افزوده 

بالاتر، افزایش تورم و افزایش سطح عمومی قیمت ها است.
همچنین در سال 99 ذوب آهن، شــاهد رشد 245 درصدی 

سودآوری شرکت های تابعه داخلی نسبت به سال 9۸ بوده است.
در واقع ذوب آهن، دســت کم طی یک دهه گذشــته، برای 
نخستین بار در سال 99 از زیان انباشته خارج شد تا بتواند سود را 
بین سهامداران توزیع کند و شرایط برای پیوستن از فرابورس به 
بورس مهیا شد که این کار در سال 1400 عملیاتی شد. موفقیت 
ذوب آهن اصفهان در سودآوری ادامه یافت و در سال جاری نیز این 
شرکت موفق شد رکورد سودآوری خود را تنها در 6 ماهه نخست 
ســال 1400 ارتقاء داده و با افزایش 195 درصدی، به 
سود بیش از 2هزار میلیارد تومان برسد و حاشیه سود 

این شرکت برای نخستین بار از 12 درصد عبور کرد.
عمده سود آوری ذوب آهن اصفهان حاصل بهبود 
فرایند، تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر و رشد 
صادرات بوده است و تنها حدود ۳0 درصد از این افزایش 

سود حاصل تورم و افزایش قیمت ارز می باشد.

کارنامه ذوب آهن در 9ماهه نخست سال 1400 �
عملکرد ذوب آهن اصفهان در 9 ماهه گذشته نشان 
از افزایش تولید در اغلب بخش های تولیدی و همچنین 
افزایش فروش این شرکت دارد. تلاشگران این مجتمع 
عظیم صنعتی باوجود مشکلات ناشی از کمبود مواد 
اولیه و بحران آب تا پایان آذرماه امسال، موفق به تولید 
2 میلیون و 54 هزار و 700 تن چدن مذاب شدند که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل، 1۳ درصد رشد را نشان 
می دهد. امسال، این شرکت با سه کوره بلند فعالیت 
می کند واگر مشــکلات کمبود مواداولیه و آب وجود 
نداشت، به طور قطع تولید بیشتری حاصل می شد. با این 
وجود امیدواریم تا پایان سال به تولید حدود 2 میلیون 
و ۸00 هزار تن برسیم که در تاریخ این شرکت بی سابقه 
است. با توجه به افزایش تولید چدن و محدودیت بخش 
فولادسازی، تولید شمش چدن به 5 برابر سال گذشته 
رسید که بخش عمده آن در 9 ماهه نخست سال جاری 
صادر گردید. این مجتمع عظیــم صنعتی در 9 ماهه 
ابتدای امسال در تولید کک خشک ۳ درصد، در تولید 
آگلومره 4 درصد، در تولید فولاد خام 5 درصد و در تولید 
شمش آماده ۳ درصد نسبت به مدت مشابه در سال گذشته افزایش 

تولید داشته است.
با توجه به برنامه ریزی این شرکت برای افزایش تولید و فروش 
محصولات با ارزش اقتصادی بیشتر، در 9 ماهه نخست سال جاری 
تولید کلاف در ذوب آهن اصفهان حدود 10 برابر ســال گذشته 
بود و به 126 هزار و ۸۸7 تن رسید، در حالی که تولید میلگرد تنها 
یک درصد رشد داشت و در تولید تیرآهن، شمش کالایی و سایر 
محصولات تغییری نداشتیم.برنامه ریزی ذوب آهن جهت افزایش 
تولید و فروش محصولات با ارزش افزوده بالاتر موجب شــد این 
شرکت  در 9 ماهه منتهی به آذر 1400 از فروش محصولات خود، 
25هزار و 405 میلیارد تومان درآمد کسب نماید که در مقایسه با 

مدت مشابه سال قبل 92 درصد افزایش داشته است.
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اقتصاد کلان ایران  �
در ماه های اخیر با روی کار آمدن دولت سیزدهم و همچنین 
انجام توافق های پنهان نرخ رشــد تورم به طور قابل ملاحظه ای 
کاهش یافته و از نرخ رشد 12% سالیانه به کمتر از ۳.5% رسیده 
است اما همچنان شاهد رکود سنگین در تمامی بازارها هستیم؛ 
به طوری که علاوه بر اعمال سیاست انقباضی بر رکود معاملاتی 
بازار سرمایه و روند فرسایشــی افت شاخص ها، سرمایه گذاران 
نگران تأثیر بودجه دولت در ســال 1401 بر سود شرکت های 
بزرگ بازار سرمایه  هستند که موجب افت نسبت قیمت به بازده 
سود سالیانه )p/e( به سطوح پایین تاریخی کمتر از 7 شده است 
و این در حالی است که این نسبت در سال 1۳99 سه برابر ارزش 
فعلی خود را تجربه نموده است. انتظار داریم در صورت حصول 
توافق بین المللی وضعیت شــرکت های صادرات محور با توجه 
به قیمت ارز و همچنین افزایش قیمت های جهانی بسیار فراتر از 
انتظارهای موجود باشد. بررسی جزئیات آمارهای تجاری نشان 
می دهد صادرات غیرنفتی ایران از عدد 1۸ میلیارد دلار در 7 ماه 
منتهی به مهر سال 99 به بالغ بر 27 میلیارد دلار در مدت مشابه 
در سال جاری رسیده است و رشد 47 درصدی را به ثبت رسانده 
است. رشد عمده صادراتی به ترتیب ناشی از رشد صادرات در سه 
بخش تشکیل شده که »معدن و صنایع معدنی« در جایگاه دوم، 
هم به لحاظ وزنی و هم به لحاظ ارزشی قرار دارند. البته مقایسه، 
به دلیل رشد ارزش قیمت دلاری کالاها است. این موضوع نشان 
می دهد که افزایش قیمت های جهانی نیز در جهش صادراتی ایران 
اثرگذار بوده است. بخصوص در بخش معادن شاهد رشد درآمدی 
و کسب رتبه دوم صادراتی ایران هستیم اما فشار نرخ رشد هزینه 
می تواند حاشیه سود خالص این شرکت ها را کاهش داده و حتی 
در مواردی به نقطه سر به سر برســاند. ایــن در حالی اسست که 
شرکت های معدنی صادراتی در شرایط تحریمی سود خالص )دلاری( 
بزرگی را بخاطر افزایش نرخ تسعیر ارز تجربه نمودند. از سوی دیگر 
عطش مواد اولیه در بازار جهانی موجب شده که در پی افزایش سهم 
صادراتی خود از میزان 15% کل تولید معادن در شرایط کنونی به 
اعدای مابین 20 تا۳0% باشند. اما تجربه نشان داده که به دلیل تسلط 
شرکت های صنایع تکمیلی این امر به راحتی محقق نخواهد شد. ورود 

پول از جانب شرکت های بزرگ بورسی با ارزش بازاری بیش از 27 
هزار میلیارد تومان که واجد بیشترین انگیزه سرمایه گذاری مجدد 
سود تقسیمی در بازار ثانویه می باشند، محرک قدرتمند تقاضا در بازار 
سرمایه می شود و زمینه سودآوری  آتی شرکت ها را بهبود می بخشد. 
در بخش معادن سنگ آهن ارزش بازاری شرکت ها بیش از 51۳ هزار 
میلیارد تومان است که نسبت به گروه های معدنی دیگر حاضر در بازار 
سرمایه از وزن بیشتری برخوردار می باشند.  تأمیــن ســنگ آهــن 
از بزرگ تریــن چالش هــاي صنعــت فــولاد در آینــده نزدیــک 
خواهــد بــود. گــزارش پایــش طــرح جامــع فــولاد کشــور 
در ســال 1۳9۸ نشــان می دهــد کــه بــا اجــراي طــرح جامــع 
فــولاد بــه ظرفیــت تولیــد 55 میلیـون تـن فـولاد، بـا کمبـود 
قطعـی سـالانه 22 میلیـون تـن سـنگ آهـن در کشـور مواجـه 
خواهیـم شـد. به عبارت دیگر برای تولید این میزان فولاد در کشور 
نیازمند 140 تا 150 میلیون تن سنگ آهن با  عیار سنگ آهن %50  
به بالا می باشیم که با توجه به ظرفیت شرکت های معدنی این امر 
تحقق پذیر نیست و در همین راستا وزیر صمت در آخرین اقدام خود 
ناگزیر به تقلیل چشم انداز تولید فولاد به سطح ۳0 میلیون تن در سند 

چشم انداز سال 1404 شد.  
کمبـود 22 میلیـون تـن سـنگ آهـــن در سـال بـه معنـاي 
بـدون اسـتفاده مانـدن بیـش از 75 درصـد ظرفیـت ایجـاد شـده 
در زنجیـره فـولاد اسـت. در بزرگترین شرکت تولیدی سنگ آهن 
کشور پیش بینـي مي شـود تـا سـال 141۸ سـالانه نیـم میلیـون تـن 
کمبـود سـنگ متوجـه ظرفیـت فعلـي زنجیره گل گهـر باشـد. این ها 
در حالی است که شرکت های معدنی در ایران با سرمایه گذاری بیش از 
10 میلیارد دلاری کوشش جدی در توسعه تکمیل فرآیند خلق ارزش 
افزوده خود دارند. با درک این چالش جدی توسعه صنعتی کشور و 
توجه ویژه به محدودیت منابع می توان  با استفاده از تعریف علم اقتصاد 
راهکاری بهینه برای تخصیص منابع موجود مابین تولید و بازرگانی 
ایجاد نمود تا منافع اقتصادی را در سطح کلان و شرکتی به حداکثر 
ممکن ارتقا دهیم و برای برنامه ریزی صحیح لازم اســت که درک 
درستی از واقعیت اکنون اینجا داشته باشیم. از همین رو با استناد به 
صورت های مالی حسابرسی شده که تنها مرجع قابل اتکا اطلاعات 
داده های آماری رسمی می باشد، با بررسی شرکت معدنی و صنعتی 

چادرملو بزرگ سنگ آهنی ایران؛ سعی داریم تا آگاهی دقیق تری 
نسبت به موضوع بحث در ذهن مخاطب فراهم آوریم. 

 چادرملو  �
شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو به عنوان دومین شــرکت 
تولیدکننده سنگ آهن ایران به ارزش بازار بیش از 149 هزار میلیارد 
تومان )معادل با 5.51۸ میلیارد دلار( با درآمد متوســط سالانه )از 
1۳9۸-1400( به میزان ۳0 هزار میلیارد تومان در سال )در حدود 
یک میلیارد دلار(  و با در دست داشتن ۸% تولید گندله و 22% تولید 
کنسانتره از سطح تولید کل کشور و تولید ۸.2% شمش فولادی ایران 
توسط شرکت های زیر مجموعه مانند شرکت فولاد و  آهن  ارفع که 
خود یکی از  مکادهای بورسی است .نماد )کچاد( را به عنوان شمشین 
شرکت بزرگ بورسی ایران توانسته معرفی نماید و از سال 1۳9۸ تا 
1400 بازده حقوق صاحبان سهام  خود را به طور میانگین در سطح 
5۸% حفظ و از سوی دیگر با حاشیه خالص سود 57% بیش تر از بازده 
کل شرکت های حاضر در بورس ایران با 12% سود متوسط و حتی 
در مقایسه با بازار بدهی با اختلاف، 27%بیشتر از بازار بدون ریسک 
کشور را محقق نماید.  اهمیت بررســی این شرکت نه تنها از لحاظ 
میزان افزایش مداوم سود آوری نسبت به سرمایه گذاری انجام شده 
بر روی فعالیت های عملیاتی و موضوع اصلی شرکت مهم می باشد، 
بلکه پروژه ها و اهداف تعیین شده پیش روی شرکت می تواند روند 
سوددهی را بطور شتابان تری گسترش بخشیده و این مجموعه را در 
آینده نزدیک به سوی رقابت بین المللی با شرکت های تراز اول معدنی 
جهانی هدایت نماید. برنامه های در دست اجرای این شرکت با ارزش 
سرمایه گذاری بیش از 5.2 میلیارد دلار تعریف شده اند که هم اکنون 
در حال اجرا و تکمیل است که در صورت اجرای این پروژه ها چادرملو 
به جمع باشگاه شرکت های بورسی با تقسیم سود  بیشتر از1000 
تومان در سال خواهد پیوست، برنامه های توسعه ای شرکت از جهت 
افزایش بهره وری و خلق ارزش افزوده چند برابری در تکمیل زنجیره 
که توان سودسازی عملیاتی شرکت چادرملو را به طرز چشم گیری 
افزایش و درگامی دیگربا رفع مانع این روزها یعنی همان تامین انرژی، 
که مشکل اصلی صنایع معدنی و فولادی می باشد نیروگاه هایی با 
توان مناسب تعریف شده می تواند از وابستگی شرکت به انرژی بخش 

گزارش های منتشر شده از سوی بانک جهانی و همچنین گزارش بانک مرکزی آمریکا از تورم بیش از 6% در سال آینده خبر داده اند و مشکلات جدی در زنجیره 
تأمین صنایع بزرگ در سطح بین المللی موجب افزایش قیمت کامودیتی ها و کاهش رشد اقتصادی کشورها و در نهایت تولید کالای نهایی کمتر از پیش بینی های 
برنامه ریزی شده است. اگر چه بانک های مرکزی کشورهای مختلف در چهار گوشه دنیا همچنان اعتقاد دارند تورم کنونی گذرا است و ریشه آن به اختلال 
زنجیره عرضه ناشی از احیای اقتصادی بعد از کرونا باز می گردد، اما انتظارات از کاهش زود هنگام تورم در سطح جهانی رنگ باخته و افق طولانی تری برای آن 
پیش بینی می گردد. حاکم شدن سیاست های انقباضی بر تأمین مالی دولت های دنیا بعد از کمک های مالی ارائه شده در دوران همه گیری کرونا بسیار طبیعی و 
قابل پیش بینی بود و کارشناسان اقتصادی را بر این باور استوار نمود که در روابط بانک مرکزی با بانک های تجاری، موجب صعود نرخ بهره و رکود در معاملات بازارهای دارایی و کالایی 
خواهد گردید. امری که حتی خریدهای خرد مصرفی را نیز در ماه های اخیر متأثر نمود و موجب شده تا خانوارها به دلیل انتظارات تورمی با احتیاط بیشتری به بازارها مراجعه  کنند. 
گرچه در بسیاری موارد شاهد کمبود عرضه محصولات به بازار جهانی هستیم، اما افق میان مدت رکود جهانی همراه  با نرخ رشد تورم بالا زمینه افزایش قیمت کامودیتی ها در سال 

2022 را تقویت کرده است.

موفقیت شرکت صنعتی و معدنی چادرملو 
در ارزیابی شاخص یکپارچگی مالی

تصویر اقتصاد جهانی 
با رویکرد بازار کامودیتی 
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مقدار تولید 1398 مقدار تولید1399  درآمد عملیاتی 1398 درآمد عملیاتی   1399 سود عملیاتی1398 سود عملیاتی1399 تعداد کارمند 98 تعداد کارمند 99

15,546,810 17,231,554 119,704,674 299,675,565 46,182,280 166,280,368 5,225 5,518

 هزینه حقوق 
و دستمزد 1398

 هزینه حقوق
سود تقسیمی 1398    و دستمزد1399 سود تقسیمی 1399       )EPS( سود سالانه 

 1398
 )EPS( سود سالانه 

  1399 dps/epsسال 1398 dps/epsسال 1399

911,430 1,771,519 700 2,130 1,137 3,080 %62 %69

 نسبت بهره وری 
نیروی کار 1398

نسبت بهره وری نیروی 
کار 1399

نسبت سودآوری شرکت 
1398

نسبت سودآوری شرکت 
1399

بازده عملیاتی شرکت 
در  1398

 بازده عملیاتی شرکت 
در 1399

 سرمایه گذاری بلند 
مدت در 1398

سرمایه گذاری بلند 
مدت در 1399 

 8,839  30,134 %38,58 %55,49 %38,58 %55,49  29,686,063  51,931,045

همان طور که در جدول و نمودارهای بالا مشاهده می کنید، در عملکرد سال 1399 شرکت معدنی و صنعتی چادرملو، از لحاظ نسبت های مالی، شاهد رشد و بهبود عملکرد هستیم؛ به طوری که 
حاشیه سود عملیاتی شرکت در سال 1399 نسبت به سال 1398، رشد 360 درصدی داشته است. همچنین در این سال، شاخص سودآوری برای هر واحد نیروی کار نسبت به سود عملیاتی این 
شرکت، 30 میلیارد و 134 میلیون ریال است که با توجه به بازده منفی نیروی کار در ایران، برای یک شرکت در حوزه صنایع معدنی، عددی بسیار ارزنده و قابل توجه است. رشد درآمد عملیاتی 
شرکت همراه با رشد مقادیر تولید، از دیگر نکات قابل اتکا در روند عملکرد مالی چادرملو به شمار می آید که در این میان، هم راستا بودن نرخ رشد تولید با درآمدهای عملیاتی، باعث بهبود عملکرد 
سودآوری شرکت شده و ریسک های غیر سیستماتیک را به میزان قابل توجهی کاهش داده که این امر، نشان دهنده برنامه محور بودن شرکت در راستای اهداف مدیریت سازمانی است. شاخص 
نسبت جاری شرکت، نشان از توانایی بالای شرکت در پرداخت بدهی های خود در کوتاه مدت است که همچنان این شاخص، با روند رو به رشد خود، در سال 1399 به عدد 3 رسیده است.  از سوی 
دیگر، نسبت بدهی های شرکت بسیار کم و کوچک تر از میانگین نسبت بدهی های شرکت های بورسی است. نسبت بدهی در یک شرکت، سلامت مالی شرکت را محاسبه می کند و این نسبت 
می تواند به سرمایه گذار کمک کند تا درجه ریسک شرکت های مختلف را با هم مقایسه کند. اگر این نسبت بیشتر از 1 باشد، نشان دهنده این است که بدهی های شرکت از دارایی هایش بیشتر 
و ریسک سرمایه گذاری در آن، بسیار بیشتر از شرکت هایی است که این عدد برای آن ها از 1 کمتر بوده باشد. در شرکت چادرملو، نسبت بدهی، حدود 20 درصد است که با توجه به پایین تر 
بودن این عدد نسبت به »یک«، می توانیم از سلامت مالی این شرکت مطمئن شویم.  در مجموع، مطابق تحلیل و آمایش داده ها که توسط کارشناسان اقتصادی مستقل استخراج شده، در زمینه 
یکپارچگی اقتصادی، همه شاخص های مالی این شرکت در سال مالی 1399 نسبت به سال مالی قبل )1398( ارتقا یافته است که این مهم، از توان بالای مدیران و کارکنان این شرکت حکایت دارد.

عمومی کاسته تا اهداف تعیین شده بدون خللی در اجرا به سرانجام 
مطلوب میسر گردد.  اهم این طرح ها به شرح زیر می باشد: 

1- کارخانه فرآوری و تولید کنسانتره آهن به ظرفیت 4 میلیون تن 
در بهاباد )استان یزد(

2- کارخانه گندله سازی به ظرفیت9 میلیون تن  بهاباد )استان یزد(
۳- کارخانه تولید آهن اسفنجب به ظرفیت 2.1 میلیون تن )اردبیل(

4- کارخانه تولید فرو آلیاژها به ظرفیت 50 هزارتن
5- کارخانه تولید اسلب به ظرفیت ۳ میلیون تن

6- نیروگاه ســیکل ترکیبی برای کارخانه های زنجیره به ظرفیت 
500 مگاوات 

7- ۳ نیروگاه خورشــیدی برای تولید برق از طریق انرژی پاک در 
مجموع به ظرفیت 110 مگاوات 

۸- تولید شمش فولادی در سرمد ابرکوه به ظرفیت 600 هزار تن 
)یزد(

9- کارخانه تولید کلاف فولادی سرمد ابرکوه به ظرفیت 450 هزار 
تن )یزد(

10- بهره برداری از معدن D19 بافق )استان کرمان و یزد(
11- و مشارکت در طرح های فولادی حاشیه خلیج فارس با رویکرد 

صادراتی 
نرخ تسعیر ارز در یاداشــت فوق برابر با ۳0000 هزار تومان در نظر 
گرفته شده است )بدیهی است که با تغییر در نرخ تسعیر میزان معادل 
دلاری ارقام حساب شده در تحلیل های مذکور بطور قابل ملاحظه ای  

دچار تغییر خواهد شد(

در مجموع، مطابق تحلیل و آمایش داده ها که توسط 
کارشناسان اقتصادی مستقل استخراج شده، در 
زمینه یکپارچگی اقتصادی، همه شاخص های مالی 
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در سال مالی 
1399 نسبت به سال مالی قبل 
ارتقا یافته است که این مهم، از توان بالای 
مدیران و کارکنان و  ارزندگی و روند رو به رشد 
ارزش ذاتی سهام این شرکت حکایت دارد



10

دی ماه 1400 ماهنامه تخصصی

لوله های فولادی با روکش داخلی سیمانی �
یکی از اولین سیستم های لوله کشــی که برای انتقال آب 
دریا پیش بینی و اجرا می شــود، لوله ای فــولادی با روکش 
داخلی سیمانی است. این سیستم به علت سرمایه گذاری اولیه 
پایین تر و تجربه متخصصین فعلی، تنها روشی است که معمولاً 
پیش بینی می شود. اما این سیســتم نیز مشکلات مربوط به 
خود را خواهد داشت. به عنوان مثال، در محل درز جوش لوله، 
خوردگی شروع و باعث تضعیف عملکرد لوله می شود. یک راه 
حل به غیر از حفاظت کاتودیک، اســتفاده از روکش داخلی 
پلی اتیلن یا PTFE است. این روکش، مشکل خوردگی را رفع 
می کند، ولی انتقال آب دریا مشکلات مربوط به خود را دارد. 
به عنوان مثال در کلیه سیستم های انتقال آب دریا )بدون در 
نظر گرفتن جنس لوله( یک مشکل، سرعت حرکت آب است، به 
گونه ای که میزان خوردگی ارتباط مستقیم با سرعت آب داخل 
لوله دارد. از طرفی با توجه بــه اینکه ضخامت این لایه ها زیاد 
نیست، در اثر وجود جامدات معلق در آب دریا، این روکش ها 
در برخورد با مشکل فرسایش ذرات سایشــی، به مرور زمان 
دچار خوردگی اتفاق خواهند شد. نتیجه گیری این که هر چند 
سرمایه گذاری اولیه و تکنولوژی موجود در ایران پیشنهاد لوله 
فولادی یا مشابه آن را می دهد، ولی عمر نگهداری این مجموعه 

نسبت به رقبایش کمتر خواهد بود.
 لازم به ذکر در روش های پیشنهادی دیگر، باید محدودیت 
جنس لولــه و طراحی آن دیده شــود، ضمــن این که نیازی 
نیســت در کل خط لوله از یک روش و یک جنس اســتفاده 
شود. به عنوان مثال در مناطقی که دسترسی به لوله، به آسانی 
امکان پذیر است، می توان از لوله فولادی و در مسیرهای دیگر 
از جنسی دیگر استفاده نمود. یک نمونه از این کار، خط لوله 
انتقال آب شیرین جمهوری آذربایجان است که تنها برای 55 
 کیلومتر از مسیر 265 کیلومتری آن، از لوله فولادی استفاده 

شده است.

لوله های خانواده آلیاژهای مس �
یکی دیگر از جنس هایی می توان که بــرای لوله های خط 
انتقال آب دریا استفاده نمود، خانواده آلیاژهای مس است. به 
عنوان نمونه، »آلیاژ آلومینیم ـ برنج« و یا »آلیاژ مس ـ نیکل« 

برای این موارد مرسوم هستند. طبعاً هزینه سرمایه گذاری و 
اجرای این طرح، بسیار بالاتر از روش سنتی خواهد بود، ولی در 
مقابل، عمر سیستم افزایش قابل ملاحظه ای پیدا خواهد کرد.

لوله های بتنی �
استفاده از لوله بتنی نیز یکی از راهکارهای پیشنهادی برای 
انتقال آب دریا است، ولی امکان رشد خزه و میکرواورگانیسم ها 
در داخل آن وجود خواهد داشت و به علت عدم انعطاف پذیری 
این لوله ها، در صورت بــروز جابجایی زمین یا زلزله، به راحتی 
خواهد شکست. شایان ذکر است که به دلیل استفاده از سیمان 
در تولید این لوله ها، در صورت استفاده از لوله های بتنی در یک 
مگاپروژه، ممکن است قیمت سیمان دستخوش تغییرات قابل 

توجهی شود.

 لوله های پلی اتیلنی  �
از سال 1960 استفاده از لوله های پلی اتیلنی برای کاربردهای 
دریایی، بســیار مورد توجه قرار گرفت. این لوله ها مشــکلات 
خوردگی را نداشته و از توان استفاده برای مدت زمان طولانی 
برخوردارند. اما مشــکلی که برای این لوله ها وجود دارد، عدم 
تحمل دمای بالا است. در صورت قرارگیری این لوله ها در معرض 
تابش مستقیم آفتاب، امکان عدم تحمل دما و تجزیه وجود دارد. 
 حداکثر دمای کارکرد این لوله ها در حدود 60 درجه سانتیگراد 

است.
لوله های کامپوزیتی �

لوله های کامپوزیتی GRE یا FRP یکی از گزینه های مناسب 
برای استفاده در خط انتقال آب دریا به شمار می رود. مقاومت در 
برابر خوردگی، مقاومت در برابر شکستگی، مقاومت بسیار زیاد 
در شرایط محیطی نامطلوب، مقاومت در برابر سایش و تحمل 
فشارهای بسیار بالا، از بارزترین ویژگی های این لوله ها است. از 

این روش برای انتقال آب بسیار استفاده شده است.

فولاد زنگ نزن �
استفاده از فولاد زنگ نزن316L  بیشترین کاربرد را نسبت 
به ۳04 در ارتباط با آب دریا دارد. بزرگ ترین مشکل این نوع 
فولاد، آسیب به لایه محافظ در برابر خوردگی، در صورت راکد 
ماندن آب در داخل لوله است.  زیرا راکد ماندن آب، باعث کاهش 
اکسیژن در آب می شود. برای این لوله ها باید شرایط حفاظت 

کاتودیک انجام شود.
بهترین گونه از این گروه، فولاد زنگ نزن AL6XN اســت که 
مقاومت آن نسبت خوردگی کلر از همه بالاتر است. استفاده از 
این نوع فولاد در ابعاد بسیار بزرگ به علت هزینه حداقل 5 برابری 
قیمت این فولاد نسبت به فولادهای کربنی ساده، کمتر مورد 
توجه قرار گرفته است. البته یک روش، می تواند استفاده از تیوپ 
استینلس استیل در داخل لوله فولاد کربنی باشد که احتمالاً با 

کاهش هزینه ها همراه خواهد بود.
به هــر حــال اســتفاده از انــواع جنس ها بــرای انتخاب 
روش انتقــال آب دریــا نیــاز بــه یــک بررســی اقتصادی  
 ـ  فنــی دارد که برای یک مگاپــروژه، تمامــی پارامترها باید

 مد نظر قرار گیرد.

لوله های کامپوزیتی GRE یا 
FRP یکی از گزینه های مناسب 
برای استفاده در خط انتقال آب 

دریا به شمار می رود. 
مقاومت در برابر خوردگی، 

مقاومت در برابر شکستگی، 
مقاومت بسیار زیاد در شرایط 

محیطی نامطلوب، مقاومت در 
برابر سایش و تحمل فشارهای 

بسیار بالا، از بارزترین 
ویژگی های این لوله ها است. 

از این روش برای انتقال آب 
بسیار استفاده شده است

لوله های انتقال آب دریا
دوام، استحکام، صرفه اقتصادی

امروزه، پروژه های بسیار زیادی برای انتقال آب دریا در جهان وجود دارد و معمولاً در اجرای آن، از سیستم های 
لوله کشی با قطر بزرگ استفاده می شود.  آب دریا حاوی نمک های معدنی کمپلکس، گازهای محلول، جامدات 
معلق، مواد آلی و موجودات زنده است. مشخص شده است که گونه های زنده نیز تأثیر زیادی بر خوردگی 
دارند؛ بنابراین یک لایه رشد ارگانیسم می تواند خوردگی فولاد کربنی را افزایش دهد یا ممکن است منجر به 
خوردگی شیاری در انواع فولاد شود. مقدار اکسیژن، تأثیر قابل توجهی بر عملکرد خورنده آب دریا دارد، اما 
در سیستم های نمک زدایی و تأمین نفت، آب شور یا آب نمک به طور ملایمی خورنده مواد است؛ اگرچه ممکن 
است خوردگی شیاری در فولادهای زنگ نزن رخ دهد. از مواد مختلف فلزی و غیر فلزی برای ساخت لوله های 
انتقال آب دریا می توان استفاده نمود که هر کدام از این مواد، دارای مزایا و معایب مربوط به خود هستند.

دکتر مهرداد جوادی
دانشیار دانشگاه آزاد اسلامی
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اقتصاد یکی از شاخصه های مهم در هر 
کشــور اســت. اصولاً بدون داشتن 
اقتصادی قدرتمند نمی توان در بسیاری 
از حوزه های دیگر پیشرفت چندانی کرد. 
در ایران و در حوزه اقتصاد طی سال های 
گذشته شاهد عملکرد متفاوتی از ســوی مدیران اقتصادی 
بوده ایم و آن طور که باید نتوانسته ایم تاثیرگذار باشیم. این در 
حالی است که در برخی حوزه ها از جمله حوزه دفاعی عملکرد 
کشور مناسب بوده و توانسته ایم به پیشرفت قابل ملاحظه ای 
دست بیابیم. بحث در حوزه اقتصاد و اینکه اصولاً چه نگاهی به 
آن باید داشت موضوع این روزهای کشور است. نگاهی که فارغ 
از تعصبات محلی باشــد و صرفاً برای پیشــرفت کشــور 

تصمیم سازی شود و نه شهر و استان خاص. 

در همین زمینه حسینعلی حاجی دلیگانی، 
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه یکی از اشکالاتی که در حال 
حاضر در کشور با آن مواجه هستیم، مساله 
نگاه منطقــه ای و بخشــی و قومیتی به 
مباحث مختلف اســت اظهــار می کند: 
متاســفانه این عیب در همه جای کشور 
دیده می شود. به نوعی این نگاه در عمده نهادهای تصمیم گیر وجود 

دارد. این عارضه آفت زا و تهدیدکننده امنیت ملی است. 
نماینده مردم شاهین شهر و میمه و برخوار در ادامه تاکید می کند: 
به طور کلی هر جایی را که بررسی می کنیم، می بینیم که جا پای این 
مسائل دیده می شود. در مجلس و دولت و بسیاری جاهای دیگر این 
نگاه را می بینیم. بنابراین ما شهروندان جمهوری اسلامی ایران از هر 
شهر و شهرستان و از هر نقطه ای که از کشور هستیم بایستی بدانیم 

که در درجه اول شهروند جمهوری اسلامی ایران هستیم. 

عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی با مقایسه بخشی دفاعی و اقتصادی کشور مطرح کرد

 در اقتصاد کشور، نیازمند مدیرانی
 از جنس مدیران حوزه دفاعی هستیم!

حسینعلی حاجی دلیگانی می افزاید: این خیلی 
مهم اســت که تصمیمات کشــور بر اساس نگاه 
عدالت محور باشــد. نباید به این گونه رفتار شود 
که استانی فراموش شود و به استانی توجه خاصی 
شود. این باعث دلسردی و نگرانی و در واقع باعث 
دریافت پیام ناعدالتی از سوی مردم آن استان می  

شود. این به ضرر امنیت ملی ما است.
وی تصریح می کند: بنابراین اگر همه کســانی 
که مســئولیت دارند با هر زبانی که دارند و اهل 
هر شهر و استانی که هســتند، به این نگاه اعتقاد 
داشته باشند و تصمیم سازی خود را با محوریت 
عدالت انجام دهند، خیلی از مشــکلات کاسته 
می شود و حتی از بین می رود و خیلی از تعصبات 
بی جهت درست نمی شود. این در حالی است که 
اگر تعصبات محلی حاکم شود حتی یک نماینده 
هم نمی تواند در حوزه انتخابیه خود درست عمل 

کند. 
وی با اشــاره به وجود تعصبــات محلی اظهار 
می کند: یعنی اگــر امروز وزیــری باید در نقطه 
الف باشــد اما تعصبات بی جهت باعث شود که 
نماینده یک شــهری آن را به جای دیگری ببرد، 
اقدام اشتباهی است. یعنی بر اساس ظرفیت ها و 

تناسب ها باید کارها مدیریت شود. 
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی در 
خصوص اینکه چرا کشــور در حوزه اقتصاد آن 
طور که باید نتوانسته مقتدر عمل کند می گوید:  
در مورد جمهوری اسلامی و بحث اقتصاد مشکل 
اساسی ما از آن جایی آغاز شد که جنس افرادی 
که در حــوزه اقتصاد تصمیم گیر و تصمیم ســاز 

شدند، جنس آن افرادی نبود که در بخش های دیگری که جمهوری 
اسلامی موفق عمل کرد بودند. از طرفی نوع مسائل در این بخش هم 
متفاوت از جاهای دیگر بود. یعنی نوع نگاهی که در اقتصاد حاکم 
 بوده از نگاه مکتب اسلام نبوده است. بلکه شــاهد مکاتب لیبرال 

یا تلفیقی بوده ایم. 
وی با بیان اینکه می بینیم که هنوز هم طی این همه سال بانک های 
ما در چهارچوب درستی نبوده اند و صحیح عمل نکرده اند می افزاید: 
همین مساله باعث شده ما هنوز هم از این بخش ضربه های بسیاری 
می خوریم. وی در خصوص عملکرد و نوع نگاه دولت قبلی به اقتصاد 
اظهار می کند: وقتی آقای روحانی سرکار آمدند اعلام کردند که ما بر 
اساس مکتب لیبرال عمل کرده ایم. یعنی بر اساس کتابی که آقای 
نوبخت در مرکز استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام بوده اند 

عمل کردند. اما هزینه های این اقدام پای اسلام نوشته شده است.
وی با اشــاره به موفــق عمل کردن بخــش دفاعی بــا وجود 
محدودیت ها و تحریم ها تصریح می کند: چرا مــا امروز در بخش 
دفاعی سرمان را بالا گرفته ایم؟ چون آدم هایی که در آنجا قرار داشتند 
عاشق این کشور و نظام جمهوری اسلامی بودند. با تمام وجود در این 
بخش کار کردند. با وجود اینکه در بخش دفاعی خیلی کار سخت تر 
بوده است. چرا که اگر تحریمی هم شکل گرفته یا محاصره اقتصادی 
انجام شده، ابتدا در بخش دفاعی بوده و بعد از آن به حوزه های دیگر 

ورود پیدا کرده است. 
وی تاکید می کند: چون در بخش دفاعی شــجاعت و خودباوری 
وجود داشــته و پای کار ایستاده اند شاهد پیشــرفت در این حوزه 
بوده ایم. یعنی جنگ را به پایان رسانده و دفاع را انجام داده و قدرت 
بازدارندگی در منطقه ایجاد کرده و موشک های بالستیک درست 
کرده اند. این ها همه در جمهوری اسلامی رخ داده است. اما در بخش 
اقتصاد از ابتدا نخواستیم که جریان سالمی شکل بگیرد و ریشه سالمی 
داشته باشد. مرتب در این بخش دنبال قرض گرفتن بوده ایم. یعنی 
چه در بخش کارشناسی و ســرمایه همواره نگاه دیگری داشته ایم.
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هزینه کمرشکن

موضوع کم آبی، به ویژه در استان اصفهان به یک معضل جدی تبدیل شده است. در بحث های آسیب شناسانه و ارزیابی های صورت گرفته 
برای رفع این موضوع، بحث های مختلف و متفاوتی مطرح می شود. از موضوع انتقال آب از خلیج فارس به مرکز و استان اصفهان تا لزوم 
انتقال صنایع به اصطلاح آب بر، همچون فولاد از اصفهان به دیگر مناطق کشور، از جمله موضوعاتی است که در بین افکارعمومی مطرح 
می شود. تحریم های ظالمانه و مشکل اورهال نیرو گاه های برق در تابستان در کنار مشکل مصرف گاز در زمستان بیشتر خودنمایی می کند 
که خود می تواند در چالش انرژی  با رویکرد اقلیمی و شرایط آب و هوایی انرژی مطرح شود. به هر حال در همین شرایط سخت بسیاری از 
صنایع کشور سرآمد و پیشتاز بوده و در زمره 500 شرکت برتر رتبه بندی شده سازمان مدیریت صنعتی قرار گرفته اند. در گفت و گو با حجت الاسلام محمدتقی 
نقدعلی نماینده مردم خمینی شهر و عضو کمیسیون آب، کشاورزی و منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی، به بررسی چالش آب استان اصفهان پرداختیم.

ادعای عضو کمیسیون آب، کشاوری و منابع طبیعی مجلس: 

 موضوع »انتقال آب به مرکز کشور« 
با »انتقال فولادی های اصفهان به سواحل مکران«  قیاس مع الفارق است؟
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 نبود سیاست گذاری منسجم �
محمدتقی نقد علی نماینده مردم خمینی شهر در مجلس 
شورای اسلامی در ابتدا ضمن انتقاد از نبود سیاست گذاری 
منسجم در رفع مشکل کم آبی استان ها به ویژه استان اصفهان 
خاطرنشان کرد: بحث انتقال آب از خلیج فارس به مرکز از 
جمله اصفهان و دیگر استان های کم آب همچون یزد و کرمان 
و همچنین، بحث انتقال آب خزر به سمنان هیچ برنامه ریزی و 
سیاست گذاری منسجمی را به خود نمی بیند.  وی با تاکید براینکه 
لازم است دولت در این رابطه طرح مصوب و نهایی خود را ارائه 
نموده و گام های عملی و عینی برای عملیاتی کردن آن بردارد، 
خاطرنشان کرد: اساساً موضوع انتقال آب از خلیج فارس به اصفهان 
بسیار هزینه بر است و قرار نیست بهای آن را دولت پرداخت کند، 
بلکه طی صحبت های انجام شده، این صنایع آب بر استان هستند 
که ضمن پرداخت هزینه آن، از مواهب این طرح بهره مند خواهند 
شد.  عضو کمیسیون آب، کشاورزی و منابع طبیعی مجلس 
موضوع انتقال آب به اصفهان را تنها منحصر به صنایع استان 
دانست و افزود: صنایع، این هزینه را پرداخت می کنند؛ چون از 
امتیازات انتقال آب بهره مند می شوند و این موضوع تنها منحصر 
به صنایع است. اینکه تصور می شود با انتقال آب از خلیج فارس به 
استان اصفهان تمام مشکلات آبی استان حل می شود، چندان با 

واقعیت تطابق ندارد؛ چراکه انتقال آب، نه در بحث کشاورزی و نه 
در خصوص آب شرب، موضوعیت ندارد. 

 آب انتقالی برای بخش کشاورزی مقرون به صرفه نیست �
نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه اگر بنا باشد از آب انتقالی، در کشاورزی نیز استفاده شود، 
هزینه هر لیتر بالغ بر 100 تومن خواهد بود که این رقم اساساً برای 
تولید محصول کشاورزی مقرون به صرفه نیست و با پرداخت 

چنین رقمی نرخ محصولات کشاورزی نجومی خواهد شد. 
نقدعلی در رابطه با آخرین وضعیت انتقال آب به اصفهان 
تاکید کرد: همان طور که عرض شد، هیچ اقدام علمی و اجرایی 
صورت نگرفته است. نکته حائز اهمیت اینکه حتی گفت و گوهای 
فی مابین دولت و صنایع استان نیز به طور جدی دنبال نشده تا 
صنایع آب بر، برای هزینه کرد در خصوص انتقال آب به اصفهان، 
گام های عملی و اجرایی بردارند. لذا نیازمند به یک جهش در 

عملی کردن تصمیمات اتخاذ شده در این زمینه هستیم.

 اصفهان در آستانه فاجعه / پایان کشاورزی �
عضو کمیسیون آب، کشاورزی و منابع طبیعی مجلس شورای 
اسلامی در ادامه صحبت های خود به سرانه مصرف آب در استان 

اصفهان پرداخت و خاطرنشان کرد: سرانه مصرف آب شرب در 
استان 400 میلیون مترمکعب است و این در حالی است که 
کشاورزی در استان به حالت نیمه تعطیل درآمده است؛ به نحوی 
که فقط در ایام آب سالی، ما شاهد تولید محصولات کشاورزی 
هستیم و به دلیل خشکی زاینده رود، در عمل، کشاورزی استان 
در آستانه تعطیلی کامل قرار دارد. وی افزود: یکی از موضوعاتی که 
به عنوان دغدغه افکارعمومی مطرح می شود، نسبت سرانه مصرف 
آب صنایع آب بر اصفهان در مقایسه با آب شرب استان است. اما 
اگر بدانیم که میزان مصرف آب در صنایع استان، حدود یک هشتم 
میزان مصرف آب شرب است، شاید نگاه ها به حقیقت ماجرا کمی 
متمرکز شود. نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شورای 
اسلامی میزان سرانه مصرف آب در بین تمام صنایع استان را 
رقمی بین 50 تا  60 میلیون مترمکعب عنوان کرد و گفت: این رقم 
در حوزه فولاد استان، چیزی در حدود 1۸.5 میلیون مترمکعب 
است که البته 4 میلیون مترمکعب آن، پس از تصفیه، بار دیگر به 
چرخه بهره برداری باز گشته و با احتساب آن، می توان گفت که 
میزان 14.5 میلیون متر مکعب آب خام در صنعت فولاد استان 

مورد استفاده قرار می گیرد.

کاهش میزان مصرف آب خام در فولادی ها �
تلاش فولاد اصفهان به کاهش میزان مصرف آب خام نیز قابل 
تقدیر است. نقدعلی در همین راستا میزان آب مصرفی توسط 
فولاد اصفهان را در دنیا بی نظیر دانست و به پیشرفت های 
صورت گرفته در حوزه صنعت فولاد استان و تلاش برای کاهش 
مصرف آب خام نیز اشاره کرد و گفت: خوشبختانه با استفاده از 
فناوری های بین المللی و پیشرفت های صورت گرفته در صنعت 
فولاد اصفهان، شاهد هستیم که استاندارد مصرف آب در این 
صنعت، فراتر از استانداردهای بین المللی است و این مهم با 
بهره گیری از ظرفیت های علمی، فناورانه و نوآورانه متخصصین 
صنعت فولاد در دسترس قرار گرفته است؛ به گونه ای که برای 
تولید هر تن فولاد خام تنها 2.2 مترمکعب آب مصرف می شود، 
اتفاقی کم نظیر که در جهان همتا ندارد. وی ادامه داد: مجموعه 
فولاد مبارکه اصفهان توانسته با بهینه سازی مصرف آب در 
مکانیسم تولید فولاد، وابستگی خود به آب را به حداقل ممکن 
برساند. جمع آوری و استحصال پساب شهری و بازچرخانی پساب 
صنعتی به چرخه تولید فولاد هم در راستای استانداردهای زیست 
محیطی است و هم وابستگی به آب خام را به کمترین میزان 
ممکن رسانده است.  این نماینده مجلس افزود: البته باید به این 
نکته اشاره کرد که درست است میزان مصرف آب خام در صنعت 
فولاد اصفهان ارقامی بهتر از میانگین جهانی را به ما نشان می دهد، 
اما ضروری است مصرف آب خام در صنعت فولاد مبارکه اصفهان 
به صفر برسد؛ که البته با توجه به هدف گذاری صورت گرفته این 

کارخانه در افق 1404 می توان به این موضوع امیدوار بود.

 انتقال صنایع آب بر به سواحل، اساسا شدنی نیست �
جانمایی غلط و لزوم انتقال صنایعی همچون فولاد از اصفهان به 
مناطقی آب خیز همچون سواحل مکران که هم تشنه پیشرفت و 
 ـبه عنوان لازمه اصلی توسعه  توسعه است و هم در دسترسی به آب 
صنعتی ـ نیز یکی از مباحث مطرح شده در میان آحاد جامعه، 
به ویژه شهروندان اصفهانی است.  عضو کمیسیون آب، کشاورزی 
و منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوالی در 
خصوص دلایل عدم انتقال صنایع آب بر از اصفهان و شهرهای 
کم آب به مناطقی همچون سواحل مکران تصریح کرد: هزینه های 
انتقال صفر تا صد یک صنعت از جایی به جای دیگر به دلیل 
هزینه های سرسام آور، اساسا شدنی نیست. مقایسه موضوع انتقال 
آب به مرکز با انتقال صنعتی همچون فولاد اصفهان به مکانی مثل 
سواحل مکران، قیاس مع الفارق است، چون هزینه های این دو 
طرح و مکانیسم اجرایی آن با یکدیگر قابل مقایسه نیست. شاید 
چیزی در حدود یک قرن باید بگذرد تا ابرکارخانجات و صنایعی 
همچون فولاد در یک منطقه دیگر احداث شده، به بهره برداری 

رسیده و به درآمدزایی این چنینی دست پیدا کند.
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هدایت الله فهمی در گفت وگو با عصر سرعت مطرح کرد

 اشتباهات سند آمایش سرزمینی 
در جای گذاری صنایع
صدماتی که پروژه انتقال آب وارد می کند

انتقال آب از دریا به کویر، 
پروژه پر سر و صدایی است که 
از گذشته تاکنون چالش های 
بسیاری به همراه آورده است؛ 
اما آنچه مسلم است،  شیرین 
کردن آب دریا و بهره برداری از آن خصوصاً در جهت 
مصارف شرب، در استانی مانند سیستان که حتی 
در تأمین آب شرب با مشکلات فراوانی مواجه است، 
نباید چالش برانگیز باشد. ولی قاعدتاً انتقال آب به 
اصفهان آن هم با همت شرکت های فولادی برای 
مصارف صنعتی اندکی قابل تامل است. در همین 
خصوص با »هدایت الله فهمی«، معاون اسبق دفتر 
برنامه ریزی کلان آب و آبفای وزارت نیرو گفتگویی 

داشته ایم که در ادامه می خوانید.
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جناب فهمی! پروژه انتقال آب به اصفهان با چه هدفی صورت  �
می گیرد ؟

انتقال آب به اصفهان از گذشته با تونل های کوهرنگ 1 و 2 و ۳ و 
با هدف مصارف  شرب انجام می شده با همین مصارف هم توجیه 
فنی و علمی دارد و باید برای صنایع از آب تصفیه شده یا پساب 
استفاده کرد تا صنایع بتوانند با استفاده، پساب آب مورد نیازشان 
را تامین کنند. بنابراین انتقال آب یک راه حل پایدار برای هیچ 
حوزه آبریزی نیست و علاوه بر آن انتظارات و تقاضا را در حوزه 

مقصد بیشتر می کند. 
وقتی پروژه انتقال آب را کلید می زنید می بایست تمام جنبه های 
محیط  زیستی، اجتماعی، اقتصادی و مسائلی از این دست را حتماً 
انجام بدهید؛ انتقال آب زمانی معنی دار است که آن حوزه، استان و 
یا شهر مدیریت مصرف و مدیریت تقاضا را انجام داده باشد و تامین 
آب شرب به هیچ روش دیگری امکان پذیر نباشد. در این صورت 
انتقال آب معنی دار است وگرنه زمانی که مدیریت مصرف و تقاضا 

انجام  نشده باشد انتقال آب فقط تقاضا را بیشتر می کند.

فکر می کنید این پروژه چه مزیت هایی داشته که بجای انتقال  �
صنایع فولادی به جنوب کشور بحث انتقال آب را جایگزین 

کرده اند؟
این که استقرار صنایع و جمعیت در مناطق کشور تحت هیچ 
برنامه ریزی درستی نبوده و تحت برنامه آمایش سرزمین نبوده 
یک اصل روشن و صریحی است که این در کشور اتفاق افتاده؛ 
وقتی نخواهید که صنایع را به سواحل ببرید قطعاً در فلات مرکزی 
هم نمی توانید صنایع آب بر را مستقر کنید. چرا که تکنولوژی این 
صنایع قدیمی است و مصرف بالا با راندمان پایین دارد، مصرف 
بهینه و بازچرخانی ندارد و از سیستم های تهویه و خنک کننده 

خشک استفاده نمی شود. 
انتقال آب ها در کشور تحت تاثیر نظرات سیاسی و فشار های 
سیاسی و مسائلی که خارج از بحث آب انجام می شود، این 
تصمیمات گرفته می شود و تحمیل می شود وگرنه اصولاً 
استان هایی که در فلات مرکزی واقع شدند نباید به دنبال توسعه 
کشاورزی و بدتر از آن کشت های آب بر مثل برنج باشند و حتی 
صنایع آب بر را نباید آنجا مستقر کرد. ولی متاسفانه اعمال سیاسی 
مسأله و اعمال برخی قدرت هاتوانسته اند این مسئله را بوجود 
بیاورند که این صنایع را در جایی که کم آب است برده اند و باید از 

همین اهرم ها استفاده کنند تا انتقال آب انجام بشود.

سرانه مصرف آب در اســتانی مثل اصفهان که خودش هم  �
صنایع فولادی دارد را به طور میانگین می توانید عنوان کنید و 
اینکه چقدر سهم فولاد اســت، چقدر به کشاورزی می رسد و 

چقدر مصرف عمومی دارد؟
اصولاً بیشترین مصرف کننده ما در همه استان های کشور 
بخش کشاورزی است که می توان گفت بیش از 90 درصد مصرف 
در آن بخش متمرکز می باشد، بخش صنعت 2 تا ۳ درصد است 
و بقیه که حدود 7 درصد می شود برای شرب است. واقعیت این 
است که ایران کشور صنعتی نیست و تنها ۳ درصد از مصرف آب 
کشور صرف صنعت می شود، ولی استان های کم آب واقع در 
فلات مرکزی،آن هم با راندمان بسیار پایینو بد آب، این میزان، از 
۳ درصد هم بیشتر است که سبب فشار اضافی به منابع آبی کشور 
می شود. به همین دلیل، باید در تمام این بخش ها صرفه جویی 
کنیم. در مسئله آب شرب، سرانه مصرف به طور متوسط 240 
لیتر در شبانه روز است که بالاتر از استاندارد جهانی است و در 
بخش کشاورزی هم با راندمان 41 تا 42 درصد مواجه هستیم و 
این در حالی است که در بعضی کشورها به راندمان 60 تا 65 درصد 
رسیده اند، در بخش صنعت هم راندمان بهره وری پایین است و 
متأسفانه از آب چند منظوره و پساب استفاده نمی شود. بنابراین 
صرفه جویی در هرکدام از این بخش ها می تواند بسیار کارساز 
باشد و اگر بتوانیم صرفه جویی 10 درصدی در بخش کشاورزی و 
صنعتی انجام دهیم، بخش عظیمی از آب مورد نیاز، تامین می شود 

و اصلاً نیازی به انتقال آب نیست.
 بنابراین ما علاوه بر اینکه باید صرفه جویی با مصرف و کشت های 
بهینه انجام دهیم و محصولاتی که در آن مناطق آب کمتری نیاز 
دارند و ارزش اقتصادی بیشتری تولید می کنند را مدنظر قرار 
دهیم این خیلی کمک خواهد کرد و در عین حال در مناطقی که 
کشاورزی هم در معرض خطر است باید معیشت جایگزین مردم 
را برنامه ریزی کرد و برای کشت ها در محیط های بسته، استفاده 
از پساب و سایر اشکال آبیاری و کشاورزی صنعتی و مدرن را در 

پیش گرفت که آب کمتری مصرف شود.

در حال حاضر وضعیت پروژه انتقال آب چگونه است؟ �
واقعیت این است که در مناطقی مثل سیستان و بلوچستان که 
هیچ روش دیگری بجز انتقال آب در حال حاضر برای تامین آب 
شرب وجود ندارد و از این نظر در مضیقه هستند، مسئله انتقال 
آب و نمک زدایی آب دریا، واقعاً ضروری است. اما معتقدم اصفهان 
با مدیریت مصرف و تقاضا می تواند مصارف غیرضروری اش را 
کاهش بدهد و نیازی به انتقال به این شکل نخواهد داشت، مگر 
اینکه صنایع با سرمایه گذاری خود این کار را انجام بدهند و دولت 

نباید در این زمینه انتقال آبی برای صنعت انجام بدهد. برای 
استان هایی که در حال حاضر نیاز به تامین آب به این روش ندارند؛ 
سایر روش ها را می توان در اینجا اجرا کرد مانند صرفه جویی و 

کاهش مصارف غیرضروری.
 اما استان های محروم جنوب شرقی کشور واقعاً در مضیقه اند 
و این را هم توجه داشته باشید که نمک زدایی آب دریا برای 
کشور ضروری است چرا که یک حق آبه برای کشور ایجاد 
می کند. هم اکنون در خلیج فارس و دریای عمان بیشتر مصرف 
کننده کشورهای همسایه و جنوب خلیج فارس می باشند که 
ما فقط 2 تا ۳ درصد از سهم نمک زدایی را داریم و در آینده 
ممکن است قوانین و کنوانسیون هایی اجرا بشود که ما را با 
 مشکلاتی رو به رو کند بنابراین ایجاد کردن حق آبه برای کشور از 
دریاها ـ  به نظر من ـ  ضروری است بویژه مناطق محرومی مثل 

استان های سیستان و بلوچستان.

در اصفهان همین فولادی ها در طرح انتقال آب مشــارکت  �
می کنند و به دنبال احداث این ابرپروژه هســتند که آب را از 
ســواحل مکران به اصفهان منتقل کنند. فکر می کنید علت 
مشارکت گسترده فولادی ها در این کار چیست و آیا می تواند 
به بهبود وضعیت آب اصفهان کمکی کند یا که نه بیشــتر به 
خاطر همان سه درصدی است که در قسمت صنعت می خواهند 

استفاده کنند؟
ارزش  افزوده ای که صنعت از آب بدست می آورد بسیار بالاتر از 
کشاورزی و بخش های دیگر است، بنابراین صرفه اقتصادی دارد 
که با هزینه یک دلار برای هر متر مکعب آب را انتقال بدهد. ولی 
به گمان من به عنوان یک کارشناس برای صنایع اصلًا به صلاح 
نیست که در فلات مرکزی این کار انجام بشود و اگر قرار است 
توسعه ای در صنایع فولاد انجام بشود باید به سواحل وسیعی 
که داریم انتقال داده شود و برای صنایع فعلی می توانند از پساب 
استفاده کنند و صرفه جویی که قرار است در بحث آب انجام 
بشود که در برنامه سازگاری با کم آبی که در دولت قبل انجام و 
برنامه ریزی شده از طریق کاهش مصارف غیرضروری می توانند 
آب تامین کنند و این حجم عظیم سرمایه گذاری برای انتقال آب 

برای صنایع فولاد به صلاح کشور نیست.

فکر می کنید پروژه انتقــال آب به فلات مرکزی یا خصوصاً  �
به اســتان اصفهان چه مخاطرات و تهدیدات زیست محیطی 
 می تواند داشــته باشــد و چه آســیب هایی از نظر اجتماعی 

زیست محیطی می تواند همراه داشته باشد؟
من مسائل را جدا کردم و گفتم که برای شهرهای جنوب شرقی 
کشور و استان هایی که شرایط آب شرب آن ها بسیار نامناسب 
است، طرح انتقال آب، ضروري است. بنابراین دولت ها مکلف به 
تامین آب شرب این مناطق هستند؛ تکلیفی که در پاسخ به حقوق 
اولیه این هموطنان است و  باید این کار انجام بشود.  ولی برای 
استان هایی که هم از نظر قدرت سیاسی و هم قدرت مالی توان 
انتقال آب را دارند، این کار ناپایداری بوجود بیاورد و حتی برای خود 
استان اصفهان هم خیلی شرایط انتقال آب از استان های مجاور یا از 
خوزستان و حتی همین آب شیرین کن ها برای توسعه، مشکلاتی 
ایجاد می کند؛ چرا که  شما توسعه صنایع را در جایی انجام دادید 
که نباید انجام می شده است. بنابراین انجام چنین پروژه ای 
 قطعاً تبعات زیست محیطی و اجتماعی خواهد داشت. بحث را 
به این صورت جمع می کنم که استفاده از آب دریا در برخی مناطق 
محروم و برای شرب مردم ضروری و واجب است و باید حتماً انجام 
شود اما برای استان هایی که این امکان هست که با هزینه بسیار 
کمتر و امکان پذیرتر تأمین آب انجام شود شاید به صرفه نباشد و 
گسترش صنایع آب بر هم طبق سند آمایش سرزمین که در اواخر 
سال 99 مصوب شده، باید در مناطق ساحلی مستقر شوند. لذا 
هرگونه توسعه صنایع آب بر در مناطق و استان های کم آب در 
راستای این سند آمایش سرزمین نیست و طبعاً اینجا محاسباتی 
شده و اثرات این مسئله اگر انجام نشود صدماتی را به کشور می زند 

که به صورت مبسوط توضیح داده شده است.

  نمک زدایی آب دریا برای کشور ضروری است    
  چرا که یک حق آبه برای کشور ایجاد می کند.              
هم اکنون در خلیج فارس و دریای عمان بیشتر                 
مصرف کننده کشورهای همسایه و جنوب 
خلیج فارس می باشند که ما فقط 2 تا 3 درصد از 
سهم نمک زدایی را داریم و در آینده ممکن است 
قوانین و کنوانسیون هایی اجرا بشود که ما را با 
مشکلاتی رو به رو کند بنابراین حق آبه

 ایجاد کردن برای کشور از دریا ها به نظر من 
ضروری است بویژه مناطق محرومی مثل 
استان های سیستان و بلوچستان
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فولاد نیازمند مصرف آب زیادی اســت! این هم آبی که 
می بایست در بخش های شرب ملت و کشاورزی مردم 
صرف شود به ســوی صنایعی در مناطق خشک و نیمه 
خشک می رود که می توانستیم با جانمایی درست مانع 
از رشد قارچ گونه شــرکت های فولادی در این مناطق 
شویم. در حالیکه باید سیاســتگذار مانع از طرح ریزی 
و راه اندازی کارخانه های فولاد، لوله سازی، پتروشیمی 
و ... در اســتان های کویری شود، متاســفانه طرح های 
عجیب انتقال آب از خلیج فــارس و دریای خزر نه تنها 
راهکار نیست؛ بلکه گذاشتن بحرانی بر روی دوش بحران 
دیگر است. تمامی صنایع آب بر باید در سواحل مستقر 
شوند. سواحل مکران، خلیج فارس و ... پتاسیل بالایی 
برای رشــد صنعتی دارند ولی با مدیریت های بخشی و 

منطقه ای، منافع ملی به خطر افتاده است. 
مدیران و نمایندگانی را می بینیم کــه تنها نگاه آنها 
توســعه صنعتی شــهر یا اســتان محل فعالیت است، 
به هیچ وجــه به آفت هــای ملی و فراملــی طرح های 
اســتانی غیرکارشناســی و هزینه زا فکــر نمی کنند. 
صنایع آب بر برای مناطق بیابانی و خشــک کشور، سم 
مهلک است. سیاســتگذار کلان باید برای هر منطقه و 
استانی براساس ظرفیت های منطقه ای و محیطی برای 
توســعه اقتصادی برنامه ریزی کند و مدیران اســتانی 
 تنها مجری این برنامه ها باشند نه در نقش سیاستگذار 

ظاهر شوند. 
اصفهان، استانی است که سهم کمی از بارندگی ها را 
در نیم قرن اخیر داشته و در میان ۳1 استان، رتبه 25 
را داشــته ولی در عین حال یکی از چند استان اول در 
احداث و راه اندازی صنایع آب بر است. اصفهان بیش از 
9 هزار واحد صنعتی و بزرگترین کارخانجات فولادی و 
ذوب آهن را درکشور دارد. بخش زیادی از این صنایع در 
حوزه آب ریز زاینده رود قرار دارند و همچنان نیز شاهد 
احداث طرح هــای جدید صنعتی آب بــر در این حوزه 
هستیم. استقرار صنایع آب بر در 50 کلیومتری شرق، 
غرب، جنوب و شمال از مرکز شهر اصفهان، نفس زاینده 
رود همیشــه جاری را گرفت و برداشت های بی رویه از 
آب های زیرزمینی فرونشســت در اصفهان را تشــدید 

کرده است. 
تصمیمات سخت را باید پیش از ایجاد شرایطی گرفت 
که بحران ها دیگر قابل کنترل و مدیریت نباشند. دوای 
حل بحران آب در استان های کم آب، انتقال صنایع آب 
بر به مناطق ســاحلی و جلوگیری از احداث واحدهای 
صنعتی جدیدی است که مبتنی بر مصرف آب تعریف 
می شوند. خطوط لوله ای که قرار است صدها کیلومتر 
کشیده شود تا به کارخانه یا واحد صنعتی برسد، علاوه 
بر هزینه های احداث، هزینه هنگفــت نگهداری را نیز 
دارد که در بازه چند ســاله نیز باید نوسازی شوند. حال 
آنکه آب دریا خاک و سفره های زیرزمینی مناطق هدف 

را نابود می کند. 
در کنار ایســتادگی در برابر طرح های انتقال آب که 
متاسفانه برخی از صنایع آب بر نیز در طرح ریزی و اجرای 
آن مشارکت دارند، باید تغییر روش های کشت و آبیاری 
را نیز در مناطق کم آب بــه صورت جدی دنبال کرد. ما 
نیازمند یک انقلاب در حوزه آبیاری و کشاورزی در ایران 
هستیم و طرح هایی مانند »نکاشت« نه تنها مشکل آب 
را حل نمی کند بلکه پوشش گیاهی را نابود و به خشکی 

بیشتر این مناطق دامن می زند.  
ما باید بــه مدیریت غیرمفید و بهره کشــانه صرف از 
اســتان های مرکزی به ویژه اصفهان، یــزد و کرمان و 
ســمنان پایان دهیم. چرا که بیشــتر طرح های توسعه 
صنایع در این اســتان ها آب بر بوده و منابع آبی و خاکی 

آنها را روبه نابودی کشانده است.

دکتر زهرا شیخی
 نماینده مردم اصفهان 

در مجلس شورای اسلامی

زهرا شیخی: 

طرح های انتقال آب ایران را 
تبدیل به بیابان کرده است
صنایع آب بر به سواحل منتقل شوند!

دکتر زهرا شــیخی؛ نماینده مردم اصفهان در مجلس 
شــورای اسلامی و ســخنگوی کمیســیون بهداشت در 
یادداشــتی ، مدیریت آب در ایران را فاجعه بار دانست و 
ادامه روند پیش رو را یک بحران امنیتی برای آینده کشور 

ارزیابی کرد:
آب را بــه درســتی مایــه حیــات توصیــف کرده اند 
و برای ســرزمین نیمه خشــک ایران، منابــع آبی، برای 
بقاء اســتراتژیک ارزیابی شــده اســت. در دو دهه اخیر 
بحران های خشک سالی اهمیت منابع آبی را صد چندان 
و آسیب پذیری کشور و به خصوص استان های مرکزی و 
جنوبی را کاملًا برای سیاســتگذاران امر، مشخص کرده 
اســت. زاینده رود به عنوان بزرگترین رود مرکزی ایران، 
قریب به دو دهه است که خشک شده و شهر زیبای اصفهان 
از نعمت رودی که از میانه شــهر می گذشت و به پایتخت 

تاریخی ایران جان و روح می داد، محروم ساخت. 
نکته بسیار مهمی که برای مدیریت آب باید مدنظر قرار 
گیرد، مدیریت ملی برای آب و حق آبه هاســت. مدیریت 
بخشی، استانی و شهری و نداشتن یک متولی بالادستی 
در سطح ملی، بحران آب را رقم زده است. حق آبه شرب، 
حقابه کشــاورزی، حقابه صنعت، حقابه محیط زیســت. 
در اثــر رعایت نکردن ایــن حق آبه ها، خصوصــاً حق آبه 
محیط زیســت، تعادل اکوسیســتم بهم خورده اســت. 

بی توجهی به حق آبه محیط زیســت توســط مسئولان، 
افزایش بیابان، جابجایی خاک و سیل زایی را منجر شده؛ 
چرا که بــا خشــکیدن رود یا رودخانه ای، پوشــش های 
گیاهی نابود و خاک بدون هیچ حفاظتی رها و بارش های 
 فصلی شــدید بدون مانع خاصی تبدیل به ســیلاب های 

ویران گر شد. 
رویش های جنگلــی و دشــتی نابود شــده اند و افت 
حاصلخیزی خاک و افت ســطح آب هــای زیرزمینی، به 
افزایش دما و گرمای اقلیم انجامیده و دمای هوای ایران در 
دو دهه گذشته 2 درجه گرمتر شده است. فرونشست های 
وحشــتناک در برخــی از مناطق ایران به ویــژه مناطق 
مرکزی، نتیجه برداشت های بی رویه از سفره های آب های 
زیرزمینی اســت که چندین قرن طول کشیده تا تشکیل 
شوند ولی با سیاستگذاری غلط در عرض چند دهه در حال 

نابودی هستند. 
بدون در نظر گرفتن مدیریت بلندمدت برای منابع آبی، 
مناطق جنوبی و مرکزی ایران به زودی غیرقابل سکونت 
خواهد شــد و با مهاجرات های میلیونی از این مناطق به 
سمت غرب و شمال ایران، بحث های امنیتی و دفاعی نیز 

به مباحث بحران های اجتماعی افزوده خواهد شد.

سیاست غلط انتقال آب به استان های مرکزی �
 برای مدیریت این بحران متاسفانه سیاستگذار به سمت 
راه حل هایی رفته که در هیچ جای جهان سابقه نداشته 
است. انتقال آب از دریا و اقیانوس به استان های مرکزی، 
راهکار فاجعه باری اســت کــه علاوه بر نابــودی منابع 
بودجه ای و بیت المال، زیســت بوم ایران را نیز به سمت 

فلاکت باری خواهد کشاند. 
صنایع آب بر ماننــد فولاد، ذوب آهن و پتروشــیمی 
اکثراً در مناطق کم آب و خشــک مستقر شده اند. تولید 
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در حال حاضر و با توجه به وضعیت اقتصادی کشــور چه  �
چالش هایی پیش روی صنعت فولاد کشور وجود دارد؟

در بحث صنعــت فولاد بایــد بگویم که 
چالش های بسیار زیاد و متنوعی وجود دارد. 
اما به طور کلی منابع غنی در کشور وجود 
دارد و به لحاظ حجــم تولید در وضعیت 
خوبی هستیم. ضمن اینکه می توانیم به افق 
و چشم اندازی که مدنظر قرار دارد دست 
پیدا کنیم. اما در این مسیر چالش هایی هم وجود دارد. اما کمبود 
سنگ آهن و منابع مورد نیاز برای تولید فولاد یکی از چالش های 
پیش روی صنعت فولاد ایران است. همچنین بحث لجستیک یکی 
از زیرساخت های اصلی مورد نیاز صنعت فولاد است. در این بخش 
باید مجموعه های دولتی خدمات بهتری ارائه بدهند تا صنایع 

مختلف از جمله صنعت فولاد از آن بهره مند شوند. 

وضعیت صادرات و حضور در بازارهای جهانی به چه صورت  �
بوده است؟

تا کنون حضور بسیار خوبی در کشورهای همسایه داشته ایم و 
تقاضای بسیار زیادی از سوی کشورهای همسایه برای محصولات 
ما وجود داشته اســت. کارخانجات مستقل ما تامین کنندگان 
بسیار خوبی بودند. با توجه به اینکه ما معضل بزرگ نقل و انتقالات 
پولی و مالی داشته ایم، اما بازهم توانســته ایم به دستاوردهای 

خوبی برسیم.

طی سال های اخیر صنعت فولاد توانسته افزایش تولید داشته  �
باشد و به برنامه ریزی هایی که برای آن انجام شده دست پیدا 
کنند. در این بخش به چه موارد دیگری باید می رســیدیم که 

نرسیده ایم؟

در بخش هایی از حوزه فولاد باید مجوزهایی ارائه شود تا شرایط 
ورود به آن تسهیل شود. مثلًا در تولید ورق ما همچنان کمبود 
داریم و تولیدمان به اندازه ای که مصرف را تامین کند نبوده است. 
تولید ورق دست کارخانجات موفقی مانند فولاد مبارکه و اکسین 
و... بوده است. به نظرم در این بخش باید مجوز ایجاد کارخانجات 
بیشتری داده شود تا تامین ورق تسهیل شود. این در حالی است 
که در حوزه تولید میلگرد ما مازاد داریم و آنقدر زیاد اســت که 
اصولاً دیگر توجیهی برای آن وجود ندارد. در بخش تیرآهن تقریباً 
یکی دو کارخانه بیشتر نداریم اما توانسته اند خوب عمل کنند. 
اما تاکید می کنم که در حوزه ورق ما نیازهایی داریم که باید به 

آن پرداخته شود.

 در بحث جذب نیروی کار چه اقداماتی انجام شده یا انجام  �
خواهید داد؟

ما یک مجموعه بازرگانی هستیم و البته در راستای کارمان 
نیروهایی را جذب کرده ایم و در راســتای ایجاد اشتغال فعال 
حرکت کرده ایم. البته برای جذب نیرو دســت تولیدکنندگان 
بازتر است. متاسفانه بحث ایجاد اشتغال بیشتر وارد حوزه شعار 
شده تا عمل. اما من فکر می کنم در این شرایط تولیدکنندگان و 
صنعت گران کشور با تفکر ایجاد اشتغال پا به عرصه گذاشتند. اما 
در این راستا دولت هم باید از تولیدکنندگان حمایت کند. یعنی 
حمایت باید به گونه ای باشد که انگیزه برای تولیدکنندگان در 

راستای افزایش اشتغال ترغیب شوند. 

در بحث صادرات فــولاد و همچنین صادرات مواد خام هم  �
بحث های بسیاری مطرح است. نظر شــما در این خصوص 

چیست؟
من مخالف خام فروشی هســتم. چرا که ما در داخل ایران به 

مواد اولیه نیاز داریم و مصرف بسیاری داریم. ضمن اینکه ما بازار 
بسیار پهناوری هم داریم. همسایگان مان به سرعت در حال رشد 
هســتند و نیاز به فولاد و محصولات فولادی دارند. اما در بحث 
صادرات برخی بازرگانان بد عمل کرده اند. یعنی بازرگانانی وجود 
دارند که تعهدات خود را انجام نمی دهند. یعنی تعهد مناسبی 
نزد هیچ بانک و مرجعی ندارند. این نوع کار کردن باور بدی را به 
خریداران بین المللی منتقل می کنند. به همین دلیل کارخانجات 
راساً به فروش محصولات روی آورده اند و شرکت های بازرگانی 

را کنار گذاشته اند. 
در مورد شرکت فولاد مبنا هم توضیح دهید. در مورد تاریخچه 

این شرکت و اقدامات آن توضیح دهید.
شرکت فولاد مبنا سابقه ای بیش از ۳0 ساله در حوزه فولاد دارد. 
ما یک شرکت بازرگانی هستیم و از سنگ آهن تا مقاطع فولاد 
را پوشش داده ایم. طی ســال های از فراز و نشیب های بسیاری 
عبور کرده ایم تا به فروش مقاطع رســیده ایم. با اقدامات خوبی 
که انجام شده به جایگاه مناسبی در حوزه بازرگانی فولاد دست 
پیدا کرده ایم. ریشه اصلی این شرکت در فعالیت های فولادی 

ما بوده است.

حجم فعالیت شرکت طی سال های اخیر به چه شکل بوده  �
است؟

فعالیت ما هم مانند بســیاری فعالیت های اقتصادی دیگر 
تحت تاثیر شرایط موجود بوده است. طی سال های اخیر به 
دلیل رکودهای اقتصادی که وجود داشــته، ساخت و سازها 
کم شده است. افزایش هزینه ساخت وساز باعث شده تا قدرت 
خرید مردم بسیار کم شــود. به طور کلی شرایط به صورتی 
بوده که کل اقتصاد را در برگرفته است. ما هم از این شرایط 

تاثیر پذیرفته ایم.

در گفت وگو با مهندس رضا دیده ور رئیس هیات مدیره شرکت فولاد مبنا تهران مطرح شد

ضرورت ایجاد مجموعه های جدید فولاد در حوزه ورق 

صنعت فولاد کشور طی سال های اخیر متاثر از شرایط 
اقتصادی کشور با چالش های بسیاری مواجه بوده است. 
در این شرایط نیاز به حمایت دولت از این صنعت بسیار 
حس می شود. ضمن اینکه تحریم ها نیز باعث شده تا نقل 

و انتقالات مالی با سختی همراه شود و این مساله روی 
صادرات فولاد کشور تاثیرگذار بوده است. این در حالی 
است که بازار صادرات بسیار گسترده است و کشورهای 
اطراف ایران بازار بسیار مناسبی برای محصولات فولادی 

کشور هستند. در خصوص وضعیت صنعت فولاد و 
تاثیرپذیری آن از شرایط رکود اقتصادی با مهندس رضا 
دیده ور رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد مبنا تهران به 

گفت وگو پرداختیم.
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برنده نوبل آب 2021: ساندرا پستل
ســاندرا پســتل برنده جایزه آب استکهلم در ســال 2021 به دلیل کار 
پیشگامانه اش که دیدگاه بسیاری از مردم را نسبت به آب تغییر داده است، 
انتخاب شد. او یکی از اولین کسانی بود که درباره بحران جهانی آب هشدار 
داد و خواستار حفظ اکوسیستم های مبتنی بر آب شد. امروز، او الهام بخش 
تصمیم گیرندگان برای یافتن راه حل های جدید برای کمبود آب، تغییرات 
آب و هوا و از دست دادن تنوع زیستی است.ساندرا پستل یک مقام پیشرو 
  Last در مسائل بین المللی آب است. در سال 1992، او کتاب  پیشگامانه
Oasis: Facing Water Scarcity   دربــاره بحــران جهانی در حال 
ساخت آب را منتشر کرد. این پیام که در آن زمان انقلابی تلقی می شد، منجر به 
بحث جدیدی در مورد تهدیدات منابع آب شیرین شد. این کتاب به هشت زبان 
منتشر شد و بعدها به یک مستند تلویزیونی تبدیل شد. پوستل نویسنده ای 
پرکار است که چهار کتاب دیگر با بیش از 100 فصل، و مقالات علمی و عمومی 
معتبر منتشر شده اســت.کمیته نامزدهای جایزه آب استکهلم در استناد 
خود می گوید: »ساندرا پستل یک مقام پیشرو در زمینه کمبود آب و یکی از 
بزرگترین اطلاع رسان و مربیان آب در جهان است. هیچ کس تعهد، ظرفیت، 
شجاعت و پشتکار بیشتری برای رسیدگی به مسائل بسیار گسترده و حیاتی 
آب که هم اکوسیستم های انسانی و هم طبیعی را تحت تأثیر قرار می دهد، از 
خود نشان نداده است. کار او در تغییر آگاهی عمومی و حرفه ای در مورد بحران 

آب موثر بوده است.«
ساندرا پستل خستگی ناپذیر برای افزایش آگاهی در مورد تهدیدات جهانی 

آب و جلب توجه به تأثیر انسان بر چرخه آب کار می کند.
بسیاری از خطراتی که او ۳0 سال پیش درباره آنها هشدار داده بود متأسفانه 
محقق شده اند: کمبود آب در حال گسترش اســت، امنیت غذایی به طور 
فزاینده ای به خطر می افتد، حیات آب شیرین در حال ناپدید شدن است، و 
فجایع مربوط به آب در تعداد و شدت آنها افزایش می یابد. در عین حال، مردم 
در حال حاضر درک بسیار بهتری از نحوه پیوند این موضوعات دارند و ساندرا 
پستل در ایجاد این تغییر در نگرش ها نقش مهمی داشته است. یکی از ایده های 
کلیدی او گسترش »جامعه نگرانی« در مورد آب شیرین است و این باعث شده 
است که دائماً اشکال جدیدی از ارتباط را کشف کند. بین سال های 2009 و 
2015، پستل به عنوان همکار آب های شیرین انجمن نشنال جئوگرافیک 
خدمت می کرد و در کنفرانس های متعددی حضور داشت و از جهانی امن تر 
از آب حمایت می کرد. »تنها با کار کردن با طبیعت، نه بر علیه آن، می توانیم 
راه حل های آب و هوایی مؤثرتری ایجاد کنیم و مدیریت آب را برای احیای 

اکوسیستم های تخریب شده بهبود دهیم.«
این ایده ها در حال جلب توجه هســتند و ســاندرا پستل در جدیدترین 
 Replenish: The Virtuous Cycle of Water and ،کتاب خود

Prosperity ، نمونه های الهام بخشی را به اشتراک می گذارد.
به نقل از ساندرا پستل: ...  چرا آب اینقدر مهم است �

آب حیات است و هم انســان و هم طبیعت به آن وابسته است. اما به نظر 
می رســد که ما آن را فراموش کرده ایم. مهندسان آنقدر با موفقیت آب را به 
بسیاری از ما تحویل داده اند که فکر می کنیم فقط می توانیم بیشتر و بیشتر از 
آن استفاده کنیم. اما آب محدود است و ما به امنیت آبی نیاز داریم تا هم امنیت 

غذایی داشته باشیم و هم ثبات اقتصادی و اجتماعی.
 ... بزرگترین تهدید برای آب

من معتقدم بزرگترین تهدید برای اکوسیستم های آب و آب شیرین این 
است که چگونه چرخه آب را شکسته ایم. رودخانه ها به دلیل سدها و انحرافات 
دیگر به طور طبیعی جریان ندارند و ما آب های زیرزمینی را بیش از حد پمپاژ 
 ـمانند ماهی و قورباغه  کرده ایم تا تخلیه شود. جمعیت مهره داران آب شیرین 
 ـدر مقایسه با 50 سال پیش ۸۳ درصد کاهش یافته است. سعی کنید سر خود 
را در اطراف آن قرار دهید. به ازای هر صد ماهی و قورباغه ای که در سال 1970 
وجود داشت، اکنون فقط 17 ماهی وجود دارد. ما تازه در حال درک چگونگی 

تأثیرگذاری بر اکوسیستم ها و پیامدهای آن هستیم.
...  آب و تغییرات آب و هوا

ما تغییرات آب و هوایی را تا حد زیادی از طریق چرخه آب تجربه خواهیم 
کرد. بدتر شدن سیلاب ها، تشدید خشکسالی ها و آتش سوزی های بیشتر وجود 
دارد که مشکلات کیفیت آب را در پایین دست برای سیستم های آب آشامیدنی 

ایجاد می کند. با تغییرات اقلیمی، ما خارج از هنجارهای تاریخی هستیم و دیگر 
نمی توانیم اطمینان داشته باشیم که سدها و خاکریزها قرار است نگه داشته 

شوند یا اینکه مخازن دوباره پر می شوند.
بنابراین، ما به انواع جدیدی از راه حل ها نیاز داریم. با درک اینکه آب و هوا 
کاملاً در هم تنیده شده اند، ما به راه حل هایی  نیاز داریم که انعطاف پذیری را 
ایجاد کند. بوم شناسان، هیدرولوژیست ها، مهندسان، اقتصاددانان، دانشمندان 
علوم اجتماعی و برنامه ریزان شهری باید برای رویارویی با چالش های اقلیمی با 

یکدیگر همکاری کنند. این یک روز جدید است.
...  جایزه آب استکهلم

دریافت این جایزه افتخار حرفه ای یک عمر اســت و من بســیار بسیار 
سپاسگزارم که این تاییدیه را دریافت کردم که کار من به ارتقای امنیت آب در 
جهان کمک کرده است. من همچنین واقعاً از وجود این جایزه سپاسگزارم، زیرا 
این نشان می دهد که آب شیرین چقدر برای زندگی در این سیاره اهمیت دارد.

اطلاعات بیشتر درباره ساندرا پستل
ساندرا پســتل یک متخصص حفاظت از محیط زیست آمریکایی و یک 

متخصص برجسته در مسائل بین المللی آب است. در طول سال هایی که در 
موسسه Worldwatch در واشنگتن دی سی کار می کرد، پس از تحصیل 
در زمین شناسی، علوم سیاسی و مدیریت زیست محیطی، در اوایل رویکردی 

چند رشته ای به آب اتخاذ کرد.
پستل در سال 1994  پروژه سیاست جهانی آب را تأسیس کرد . او یکی از 
خالقان ابتکار مدیریت آب،  تغییر دوره، و همچنین یک نویسنده پرکار و یک 
ارتباط برقرار است. بین سال های 2009 و 2015، پستل به عنوان همکار آب 

شیرین انجمن نشنال جئوگرافیک خدمت کرد.
انتشارات �

ساندرا پستل در سال 1992 پس از انتشار کتاب خود، آخرین واحه: مواجهه 
با کمبود آب، به نامی شناخته شده تبدیل شد که  هشداری اولیه درباره بحران 
آب در حال ساخت اســت. او از آن زمان به طور گسترده در مجلات علمی و 

مشهور، از جمله Science، Natural History، Foreign Policy و 
Ecological Applications  منتشر کرده است. کتاب اخیر او،  پر کردن: 
چرخه فضیلت آمیز آب و رفاه، راه حل های جدیدی را برای حفاظت و مدیریت 

آب شیرین نشان می دهد.

شش سوال از ساندرا پستل -  برنده جایزه آب استکهلم 2021
در 22 مارس شما را به عنوان دریافت کننده معتبرترین جایزه آب  �

جهان معرفی کردند، چه حسی داشتید؟
برای من دریافت جایزه آب استکهلم بزرگترین افتخاری است که می توان 
تصور کرد. وقتی زندگی خود را وقف چیزی می کنید، با گذشت زمان از خود 
می پرسید که آیا واقعاً تغییری ایجاد کرده اید یا خیر. بنابراین، از داشتن این 
تأیید بسیار سپاسگزارم. من همچنین کاملاً آگاه هستم که در این لحظات 
هیچ وقت تنها نمی مانم. من با بسیاری از همکاران فوق العاده کار کرده ام که 

از آنها بسیار سپاسگزارم.
چرا زندگی خود را وقف آب کرده اید؟ �

من بسیار خوش شانس هستم که در جوانی هدفی برای زندگی خود پیدا 

هفته جهانی آب
در طول هفته �

در هفته جهانی آب اتفاقات زیادی می افتد. در اینجا چند نمونه آورده 
شده است:

جلسات: در این برنامه صدها جلســه در مورد موضوعات مختلف از 
کشاورزی گرفته تا برنامه ریزی شهری، نوآوری و تصفیه فاضلاب را خواهید 
دید. فرمت های جلسه بسیار متنوع هستند، با کارگاه ها، پنل ها، زمین ها، 
رویدادهای داستان گویی، مســابقات و موارد دیگر. در حالی که برخی از 
جلسات برای مخاطبان گسترده ای ارائه می شود، برخی دیگر تخصصی تر 
هستند. از آنجایی که برگزارکنندگان جلسه از متخصصان برجسته در 
زمینه های خود هستند، هفته جهانی آب مکانی برای یادگیری روندهای 

جدید و پیگیری رویدادهای در حین تکامل آنها است.

شبکه و همکاری: هفته جهانی آب با حضور شرکت کنندگانی از بیش 
از 1۳0 کشور، فرصت های منحصر به فردی را برای ملاقات با مردم از هر 
گوشه جهان و یادگیری دست اول در مورد تجربیات آنها ارائه می دهد. هفته 
جهانی آب به گونه ای طراحی شده است که نیروی قدرتمندی برای اقدام 
باشد زیرا مردم می  توانند فوراً یاد بگیرند که دیگران چه می کنند و شرکای 

همکاری برای پروژه های جدید پیدا کنند.
یادگیری:   هفته جهانی آب بر پیشرفت دانش علمی و دانش عملی 
متمرکز است. کمیته برنامه علمی SIWI کیفیت علمی بالایی را تضمین 
می کند و سمینارها را میزبانی می کند. بسیاری از جلسات دیگر، تخصص 
علمی آب و همچنین آموزش مهارت ها و روش های خاص را ارائه می دهند. 
اما ایده ها همچنین در بسیاری از جلسات که در آن افراد با افرادی ملاقات 

می کنند که همان علاقه یا حرفه را دارند امــا در نقطه دیگری از جهان 
هستند، سریع حرکت می کنند.

مراسم اهدای جوایز: هر دو جایزه آب استکهلم و جایزه آب استکهلم 
جونیور در هفته جهانی آب ارائه می شوند. جایزه آب استکهلم معتبرترین 
 جایزه آب است و حضور برنده در طول هفته به یادگیری مشترک می افزاید. 
جایزه آب جونیور استکهلم یک مسابقه بین المللی برای مبتکران بین 15 

تا 20 سال است. 
نقش و تاثیر �

هفته جهانی آب به عنوان کنفرانس پیشرو در زمینه مسائل آب و توسعه 
می تواند نقش مهمی را به عنوان محل ملاقات و واسطه دانش ایفا کند. این 

امر از چند طریق به دست می آید:

هفته جهانی آب محل ملاقات همه کسانی است که می خواهند بدانند چگونه 
آب می تواند به ما در مقابله با بزرگ تریــن چالش های جهان کمک کند. این 
رویداد که در سال 1991 آغاز شــد، اکنون کنفرانس سالانه پیشرو در مورد 
مسائل جهانی آب اســت. هفته جهانی آب در آخرین هفته آگوست هر سال 

برگزار می شود و در ابتدا بخشی از جشنواره عمومی آب در استکهلم، پایتخت 
سوئد بود. SIWI  برگزار کننده هفته جهانی آب است و تمامی مطالب را مدیریت 
می کند، اما بیشتر جلسات توسط سازمان های بین المللی پیشرو به صورت 
مشترک ایجاد می شود. هفته جهانی آب گروهی متفاوت از مردم را از بیش از 

دستاوردهای برجسته آب را ارج می نهد و با اعطای جوایز به قهرمانان دیرینه آب و قهرمانان جوان فردای آب، اقدامات نوآورانه در زمینه آب را تشویق 
می کند. از سال 1991، جایزه سالانه آب استکهلم به برخی از تأثیرگذارترین و خارق العاده ترین زنان، مردان و سازمان های جهان اعطا می شود. این یکی 

از معتبرترین جوایز در نوع خود است و اغلب به عنوان جایزه نوبل آب توصیف می شود. جایزه آب جونیور استکهلم چند سال بعد به خاطر همین آرزو برای 
ارج نهادن به دستاوردهای مهم آب متولد شد. این یک مسابقه جهانی برای دانش آموزان است که هر ساله ده ها هزار شرکت کننده از حدود 40 کشور را 

به خود جذب می کند.

جایزه آب استکهلم
جایزه آب استکهلم معتبرترین جایزه آب جهان است. درباره تاریخچه جایزه، برندگان پیشتاز، و اینکه چگونه می توانید قهرمانان آبی خود را نامزد کنید، 
بیشتر بیاموزید.جایزه آب استکهلم اغلب به عنوان جایزه نوبل آب توصیف می شود و با فرآیند انتخاب مشابه مشخص می شود. از سال 1991، جایزه آب 

استکهلم به افراد و سازمان ها برای دستاوردهای فوق العاده مرتبط با آب اعطا می شود.
جایزه

این جایزه توسط SIWI با همکاری آکادمی سلطنتی علوم سوئد اعطا می شود و توسط پادشاه سوئد که حامی رسمی جایزه است، اهدا می شود.

جایزه آب استکهلم و جایزه آب جونیور استکهلم
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 ـو آن انجام کاری از طرف زمین بود. آب شیرین درست پس از تحصیلات  کردم 
تکمیلی به جایگاه من تبدیل شد، زمانی که فرصت هایی برای کار روی مسائل 
ملی و جهانی آب شیرین در اختیارم قرار گرفت. باید بگویم که پروفسور مالین 
فالکنمارک سوئدی تأثیر زیادی روی من داشت. من کارهای پیشگامانه او را 
خواندم و اولین بار در اواسط دهه بیستم زمانی که از موسسه تحقیقاتی در 
واشنگتن دی سی بازدید کرد، جایی که من در آنجا کار می کردم، او را دیدم. 
او مرا تشویق کرد که به طور گسترده در مورد مسائل آب جهانی، به ویژه در 
رابطه با غذا و کشاورزی فکر کنم. تا به امروز، من از پروفسور فالکن مارک برای 

به اشتراک گذاشتن تخصص و تشویق او بسیار سپاسگزارم.
بنابراین، مهم ترین چیزی که مردم باید در مورد آب بدانند چیست؟ �

آب اساس زندگی است؛ متناهی است و هیچ جایگزینی ندارد. برخلاف 
زغال سنگ، نفت یا مس، آب بسیار بیشتر از یک منبع برای بهره برداری است 

 ـاین خود منبع حیات است. در حالی که این ممکن است بدیهی به نظر برسد، 
ما اغلب از آب به روشی استفاده نمی کنیم و مدیریت نمی کنیم که این حقیقت 
را منعکس کند. مهندسی چشمگیر ما ـ سدها برای ذخیره آب، انحراف برای 
جابجایی آن، پمپ های قدرتمند برای بهره بــرداری از آب های زیرزمینی، 
طوفان های بلند برای کنترل ســیل ـ به ما این امکان را داده است که آب را 
برای گسترش تمدن بشری کنترل کنیم. اما این رویکرد چرخه طبیعی آب را 
شکسته است و ما اکنون در حال تجربه عواقب آن هستیم. رودخانه های اصلی 
خشک می شوند، آب های زیرزمینی در حال تخلیه هستند، تالاب ها در حال 
تخلیه هستند و زندگی آب های شیرین در حال از بین رفتن است. نقشه های 
تنش آبی هر سال قرمزتر و قرمزتر می شوند. چالش ما در حال حاضر این است 
که چرخه آب را دوباره پر کنیم و ترمیم کنیم ـ با طبیعت کار کنیم تا بر ضد 
آن ـ حتی در شرایطی که جامعه ای مرفه باقی مانده ایم. این همچنین برای 
ایجاد انعطاف پذیری در برابر تأثیرات تغییرات آب و هوایی حیاتی خواهد بود. 
خوشبختانه برای هر روشی که چرخه آب را شکسته ایم، راه حل های نشان داده 
شده ای برای شروع تعمیر آن وجود دارد. این کار به همکاری و نبوغ نیاز دارد، 

اما ما می توانیم آن را انجام دهیم.

دوست دارید چه نوع تغییری را ببینید؟ �
ما باید یک اخلاق جدید را برای هدایت استفاده و مدیریت خود از آب ایجاد 
 ـانسانی و غیر انسانی  کنیم، اخلاقی مبتنی بر این اصل که همه موجودات زنده 
 ـشایسته دریافت آب مورد نیاز برای رشد هستند. این ممکن است رادیکال به 
نظر برسد، اما اینطور نیست. وابستگی متقابل ما با شبکه زندگی را تشخیص 
می دهد. پس از آن، ما شروع به مدیریت متفاوت آب می کنیم. به عنوان مثال، 
ما سدها را به گونه ای اجرا می کنیم که جریان طبیعی بیشتری را به رودخانه ها 
ارائه دهیم که به نوبه خود به حفظ ماهی ها و سایر آبزیان کمک می کند. ما دوباره 
رودخانه ها را به دشت های سیلابی آنها متصل می کنیم، که آب های زیرزمینی را 
شارژ می کند، خطرات سیل را کاهش می دهد و زیستگاه حیاتی برای ماهی ها، 
پرندگان و حیات وحش ایجاد می کند. یک نشانه خوب این است که ما شروع 
به نگاه کردن به راه حل های مبتنی بر طبیعت برای حل چالش های آبی خود 

و آمادگی برای اثرات آب و هوایی کرده ایم. همراه با اقدامات صرفه جویی در 
مصرف آب و بهره وری، این نوع راه حل ها می توانند چندین مشکل را به طور 
همزمان حل کنند. برای مثال بازگرداندن سلامت خاک، کربن و آب بیشتری 
را در خاک ذخیره می کند، رواناب آلوده مزرعه را که باعث شکوفه های مضر 
جلبک می شود، کاهش می دهد، و در برابر خشکسالی و سیل انعطاف پذیری 

ایجاد می کند.
من به عنوان یک فرد چه کاری می توانم انجام دهم؟ �

اولین چیز این است که از منبع آب خود آگاه شوید: آبی که از شیر آب جاری 
می شود از کجا می آید؟ وقتی این را فهمیدیم، شروع به مراقبت از منابع آب 
خود می کنیم. من معتقدم که دائماً این جامعه نگرانی در مورد آب را گسترش 

می دهم.
دوم، ما می توانیم درباره ردپای آب خود و میزان آب مورد نیاز برای حفظ 
سبک زندگی مان بیشتر بیاموزیم ـ از غذاهایی که می خوریم گرفته تا انرژی 
مصرف شده و لباس هایی که می پوشیم. این برای این نیست که ما احساس گناه 
کنیم، بلکه برای اینکه بخشی از راه حل باشیم، احساس قدرت کنیم. وقتی 
متوجه می شویم که ســاخت یک پیراهن نخی به 2600 لیتر آب نیاز دارد، 

ممکن است از خود بپرسیم که آیا واقعاً نیاز به داشتن این همه پیراهن نخی 
داریم؟

یک راه عالی برای کاهش ردپای آب شخصی ما این است که هدر رفت را 
کاهش دهیم ـ نه فقط آب، بلکه غذا و انرژی، زیرا ساختن همه آنها به آب نیاز 
دارد. هر بار که یک فنجان قهوه را در زهکشی می ریزیم، به دلیل آبی که برای 
رشد آن دانه های قهوه لازم است، معادل 1۳0 لیتر آب را در فاضلاب می ریزیم. 
علاوه بر این، اگر آن دانه های قهوه از اتیوپی آمده باشند، بر منابع آب در آنجا تأثیر 
می گذاریم. کاهش اتلاف مواد غذایی، انرژی و مواد مادی و همچنین کاهش 
مستقیم آب، راه آسانی برای کم کردن ردپای آب شخصی ما در این سیاره است.
ممکن است به نظر برسد که یک فرد نمی تواند تفاوتی ایجاد کند، اما اگر صدها 
میلیون نفر از ما با هم برای کاهش ردپای آب شخصی خود اقدام کنیم، واقعاً 

می توانیم تفاوت ایجاد کنیم.
آیا به آینده خوشبین هستید؟ �

من کاملًا خوشبین هستم. وقتی جدیدترین کتابم را نوشتم، پر کردن: 
چرخه فضیلت آمیز آب و رفاه؛ من متوجه شــدم که تقریباً برای هر چالش 
بزرگ آب در آنجا، می توانیم راه حلی را شناسایی کنیم که برای ساختن آینده 
آب مقاوم تر و مطمئن تر کار می کند. اما چالش ها با سرعت بیشتری نسبت به 
افزایش آن راه حل ها در حال رشد هستند. بنابراین، ما باید با فوریت بیشتری 
اقدام کنیم و من در مورد از دست دادن زندگی آب شیرین ناامید هستم. فقط 
در پنجاه سال گذشــته، جمعیت ماهی ها، قورباغه ها و سایر مهره داران آب 
شیرین حدود ۸۳ درصد کاهش یافته است. اما من همچنان خوشبین هستم 
که بتوانیم برخی از این جمعیت ها را بازگردانیم. ما بارها این را دیده ایم، برای 
مثال، وقتی یک سد منسوخ را حذف می کنیم یا به یک رودخانه تخلیه شده 
جریان می دهیم، جمعیت ماهی ها به عقب بازمی گردند. اگر به آن فرصت دهیم 

طبیعت شفا می دهد.
ما برای قرن ها چرخه طبیعی آب را در تلاش برای کنترل آب برای رفاه خود 
مختل کرده ایم. با این حال، هر سال، بهبودی پس از خشک سالی و سیل، 
میلیاردها دلار هزینه دارد و ما میلیاردها دلار دیگر را برای سدها، انحرافات، 
خاکریزها و دیگر شاهکارهای مهندسی هزینه می کنیم. این پروژه های عظیم نه 
تنها از نظر مالی و زیست محیطی خطرناک هستند، بلکه اغلب ثبات اجتماعی و 
سیاسی را تهدید می کنند. اگر پاسخ کنترل بیشتر چرخه آب نبود، بلکه تعمیر 

و دوباره پر کردن آب بود؟
ساندرا پستل خوانندگان را در سرتاسر جهان می برد تا پروژه های آبی را 
بررسی کنند که با ریتم های طبیعت کار می کنند، نه مخالف. در نیومکزیکو، 
احیای جنگل ها از آب آشامیدنی محافظت می کند. در امتداد رودخانه می سی 
سی پی، کشاورزان در حال کاشت محصولات پوششی برای کاهش رواناب 
آلوده هستند  و در چین، »شهرهای اسفنجی« آب باران را برای مهار سیل 

شهری جذب می کنند.
تلاش هایی مانند این ضروری خواهد بود زیــرا تغییرات آب و هوایی هم 
الگوهای آب وهوا و هم مدل هایی را که زیرساخت های خود را بر اساس آن ها 
قرار می دهیم مختل می کند. ما مجبور خواهیم شد خود را تطبیق دهیم. سوال 
این است که آیا ما به مبارزه با چرخه آب ادامه خواهیم داد یا جایگاه خود را در آن 
تشخیص خواهیم داد و از خدمات ذاتی طبیعت استفاده خواهیم کرد. پوستل 
می نویسد که آب یک موهبت است و خود منبع حیات است. چگونه از این 

بزرگترین هدیه استفاده خواهیم کرد؟

یادگیری همتا به همتا: با گرد هــم آوردن افراد با پیشــینه های 
مختلف، ایده ها و روش های جدید می توانند به ســرعت ســفر کنند. بر 
اساس نظرسنجی های ما، بیش از ۸0 درصد از شرکت کنندگان در هفته 
جهانی آب در نتیجه حضور در این هفته اقدام ملموسی انجام می دهند. 
پیشرفت دانش: هفته جهانی آب محل ملاقات پیشرو برای کارشناسان 
در زمینه های نوظهور مانند دیپلماسی آب، همکاری آب های فرامرزی 
و مدیریت منبع به دریا اســت. این هفته فرصت هایی را برای پیشرفت 
این دانش، تبادل تجربیات و مشــارکت بازیگران جدیــد ارائه می دهد. 
تسریع عمل: هفته جهانی آب بر پنج چالش فوری متمرکز است که آب 
می تواند به ما در رفع آنها کمک کند. با زمان بسیار کمی برای دستیابی به 
پیشرفت در تغییرات آب و هوا، از دست دادن تنوع زیستی و کاهش فقر، 

افراد بیشــتری باید در مورد راه حل های هوشمند مرتبط با آب که بیش 
از یک مشــکل را حل می کند، بیاموزند. هفته جهانی آب به عنوان یک 
کنفرانس عملی در نظر گرفته می شود که در آن می توان گام های عمده ای 
بین اجلاس های رسمی تر بین المللی برداشت. هماهنگی اجرا. از آنجایی 
که اکثر سازمان های بین المللی بزرگ و بسیاری از دولت ها در این هفته 

حضور دارند، این مکان هماهنگ کننده اقدام و اجرا است. 
ارزش ها �

هفته جهانی آب یک مکان گردهمایی غول پیکر است که در آن همه 
صداها ارزشمند و مورد نیاز هستند. ما از شرکت کنندگانی از سراسر جهان 
و بسیاری از زمینه های مختلف، فراتر از بخش سنتی آب استقبال می کنیم. 
هفته جهانی آب امروز تقریباً تعادل جنسیتی بین شرکت کنندگان دارد و 

یک سوم شرکت کنندگان زیر ۳5 سال سن دارند. از سال 2017، فعالانه 
تلاش تلاش اطمینان بخشی حاصل شده که این تنوع به طور یکسان در 
ردیف سخنرانان جلسات منعکس شود. اکثر برگزارکنندگان از استاندارد 
طلایی ما پیروی می کنند، جایی که حداقــل 40 درصد از مجریان زن 
هستند، حداقل یکی زیر ۳5 سال است و جلسه به گونه ای طراحی شده 

است که فراگیر باشد. 
بسیاری از سازمان هایی که جلسات تشکیل می دهند نیز فعالانه کار 
می کنند تا سخنرانان و دیدگاه هایی را از همه جهان در بر گیرند.در سال 
2021، این امر با فرمت دیجیتال تسهیل شد و امکان حضور گروه های 
جدید را فراهم کرد. تغییر تنها زمانی اتفاق می افتد که همه این شانس را 

داشته باشند که بر تصمیمات مربوط به آب تأثیر بگذارند.

برگزار می شود و در ابتدا بخشی از جشنواره عمومی آب در استکهلم، پایتخت 
سوئد بود. SIWI  برگزار کننده هفته جهانی آب است و تمامی مطالب را مدیریت 
می کند، اما بیشتر جلسات توسط سازمان های بین المللی پیشرو به صورت 
مشترک ایجاد می شود. هفته جهانی آب گروهی متفاوت از مردم را از بیش از 

130 کشور جذب می کند. در اینجا شما با دانشمندان، کارشناسان سازمان ملل، 
فعالان، کارآفرینان جوان، سیاستمداران برجسته، دانشجویان، نمایندگان 
کسب و کار و بسیاری دیگر ملاقات خواهید کرد. وجه مشترک آنها تعهد قوی 
به پرداختن به چالش های عمده ای مانند بحران آب و هوا، فقر و از دست دادن 

تنوع زیستی است. هر هفته جهانی آب،  دامنه موضوعی خاص خود را دارد و 
این برنامه با صدها جلسه پر شده است که طیف وسیعی از موضوعات را پوشش 
می دهد. در هفته جهانی آب می توانید جنبه های آب چالش هایی مانند بحران 
آب و هوا، امنیت غذایی، انرژی و بسیاری از موضوعات دیگر را بررسی کنید.

برنده جایزه آب استکهلم هر سال در ماه مارس و معمولاً همزمان با روز جهانی آب در 22 مارس اعلام می شود. مراسم اهدای جوایز سلطنتی به عنوان 
بخشی از  هفته جهانی آب در ماه آگوست برگزار می شود که در آن برنده نقش مهمی ایفا می کند. برنده جایزه آب استکهلم علاوه بر قدردانی و دیده 

شدن جهانی، مجسمه ای با طراحی ویژه و 1 میلیون کرون کرون دریافت می کند.
جایزه آب جونیور استکهلم

جایزه آب جونیور استکهلم مسابقه ای برای دانش آموزان 15 تا 20 ساله است که پروژه های تحقیقاتی را توسعه داده اند که می تواند به حل چالش های 
بزرگ آب کمک کند. این مسابقه ده ها هزار شرکت کننده از بیش از 40 کشور را جذب می کند.

مراسم جایزه آب جونیور استکهلم از سال 1997 هر ساله برگزار می شود و به بخشی محبوب از هفته جهانی آب تبدیل شده است. شرکت کنندگان در 
دور نهایی برندگان مسابقات کشوری هستند و کار آنها توسط هیئت داوران کارشناسان بین المللی آب مورد بررسی دقیق قرار می گیرد. این جایزه توسط 

حامی جایزه ولیعهد ویکتوریا سوئد به دانش آموز یا گروهی از دانش آموزان برنده اهدا می شود.
در طول سال ها، بسیاری از ایده ها که به عنوان پروژه های جایزه آب جونیور استکهلم شروع شده اند، ثابت کرده اند که نوآوری های مهمی هستند که 

زندگی شرکت کنندگان و جوامع شان را تغییر داده اند.  بسیاری از برندگان قبلی به دنبال مشاغل موفقی در دنیای آب رفته اند و شهادت داده اند که این 
رقابت به جرقه زدن علاقه آنها به علم کمک کرده و بر انتخاب شغل آنها تأثیر گذاشته است.

جایزه آب استکهلم و جایزه آب جونیور استکهلم
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احمد کیوان آرا
کارشناس حوزه فولاد

توصیه من این است به 
جای این که فولاد مبارکه 

را در آبی که قرار است 
به خراسان رضوی برود، 

سهیم کنند، به شرکتی 
در اصفهان که به صورت 
خودکفا، ورق و لوله سازی 

را تأمین کند، 
اجازه انجام کار دهند

یک کارشناس حوزه فولاد با اشاره به ضرورت انتقال آب از جنوب، به استان اصفهان مطرح کرد

امکانات لازم  برای انتقال آب خلیج فارس به اصفهان وجود دارد

بحران کم آبی در ســال های اخیر باعث شــده تا بسیاری از 
کشاورزان با چالش های بسیاری مواجه شوند. بحث انتقال آب 
برای رفع این بحران و تغییر در نوع مصرف صنایع، کشاورزی و 
مصارف بهداشتی یکی از اولویت های اصلی در کشور است. اما 
اینکه در استان اصفهان شرایط آب  به چه شکل است و اینکه 
شرکت های فولادی در بحران آب نقشــی داشته اند یا خیر؛ 
موضوعی است که باید بررسی شود. در همین زمینه با احمد 
کیوان آرا کارشناس و از پیشکسوتان حوزه فولاد به گفت وگو 

پرداختیم.

آب در استان اصفهان به یک مسأله جدی تبدیل شده است.  �
در حال حاضر چرایی مسأله انتقال آب به استان اصفهان به ویژه 
در مورد صنایع را چطور ارزیابی می کنید و چه راه حلی برای آن 

پیشنهاد می کنید؟
تاریخچه آب و فولاد در اســتان اصفهان در زمان خود، با تمام 
اطلاعات هم خوانی داشته اند. در زمانی که اصفهان قطب صنعتی 
بوده، ذوب آهن اصفهان احداث شــده و بعد از انقلاب هم فولاد 
مبارکه احداث شده، هنوز آب اصفهان به جز این استان و شهرکرد 
در مســیر بوده اند، به جای دیگری نمی رفته و انتقال پیدا نکرده 
بود. بنابراین در زمان خود با محاسبات روز و با تاریخ گذشته آب 
که حق آبه اصفهان توزیع شده بود، درست بوده است. حق آبه ای 
که از زمان صفویان شروع شده به قاجار می رسد، در زمان پهلوی 
اول اقداماتی می شــود اما در نهایت این آب تقســیم شــده بین 
مصرف کنندگان بوده که نهایتاً گاوخونی آخرین ایســتگاه بوده 

است. 
بعد از این که بحث آب، توسعه صنعت و معدن پیش آمد، مقامات 
وقت تصمیم گرفتند آب اصفهان را به استان یزد بدهند. این هم 
با عالی ترین مقامات کشــور انجام شــد. پس ما اگر در تاریخ آب 
ورود کنیم نه می توانیم کار انجام دهیم و نه باید ورود کنیم. ما با 
مسأله ای مواجهیم که نهایتاً به اغتشاشات رسیده  است. البته من 
معتقدم که عده ای از این افراد حق و حقوق خود را می خواستند 
و چیز بیشتری نمی خواستند. زمانی که کشاورزان غرب اصفهان 
گرســنگی می کشــند و 500 هزار بیکار وارد این شهر شده اند، 
اصفهانی ها به لحاظ فرهنگی حاضر نیستند شهر خود را رها  کنند 
و به دیگر شهرها یا تهران بروند. تمام اجداد آن ها روی زمین های 
اطراف اصفهان کار کرده اند. بنابراین این مسائل اوج گرفته و امروز 
کارشناسان و دولت و مقامات کشوری درگیر این مسأله هستند و 
مشغله فکری دارند که این مسأله آب را حل کنند. ما هم که دستی 
در صنعت داشتیم و اهل اصفهان هستیم، حل این مسأله را یک 
فریضه می دانیم و می خواهیم مشکل آب نه تها برای اصفهان بلکه 

برای کل کشور حل شود. 

راه حل مساله بی آبی مناطق مرکزی را چه می دانید؟ �
خداوند هم این نعمت را به ما داده است؛ دریای شمالی، دریای 
جنوب و راه داشتن به آب های گرم، حق این کشور نیست که مردم 
مناطق مختلف بر اثر کم آبی یا بی آبی یا خشک سالی فصلی دچار 

این مخمصه ها شوند. ما هم احساس مسئولیت می کنیم. در مورد 
آب اصفهان گروهی هستند که شاید از روی نادانی، شهر اصفهان و 
صنعت اصفهان را زیر سوال می برند تا فقط یک حرفی زده باشند. 
این حرف ها اساس و پایه ندارد و ملی فکر نمی کنند. بنابراین نباید 
به این هیجانات گوش کرد. اگر فکر کشور، نظام و انقلاب هستند 

باید فکر راه حل اساسی باشند. 
در حاشــیه خلیج فارس هم کشــورهایی روی بیایان و وادی 
بنا شده اســت، اما از آب های آزاد دنیا استفاده کرده  و کشاورزی 
می کنند و شغل ایجاد می کنند. ما هم می توانیم این کار را انجام 
دهیم که نیاز به همت، ســلامت فکر، احســاس وطن پرستی و 
انقلابی گری دارد که این حرف ها عملیاتی شود. با روی کار آمدن 
دولت جدید این مســأله نیشــتر زده شد و بازتر شــد. مردم هم 
پذیرفتن که این مشکل وجود دارد و دولت هم این سد را شکست و 
لوله  آب از خلیج فارس آمد. باید کاری انجام دهیم نه به سبکی که 
آن ها انجام دادند. آن ها شرکت هایی را سهیم کردند و مکانیزمی 
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آب در کشور کم 
است و باید صنایع را 
براساس آنچه داریم 

بنا کرده و مشکلات آن 
را حل کنیم. راه اندازی 

فولاد در فلات ایران 
به جای خلیج فارس، با 

مطالعه انجام 
شده است

یک کارشناس حوزه فولاد با اشاره به ضرورت انتقال آب از جنوب، به استان اصفهان مطرح کرد

امکانات لازم  برای انتقال آب خلیج فارس به اصفهان وجود دارد

برای انتقال آب چیدند اما زمان چند ساله برای انجام، این کار را 
از حیظ انتفاع انداخت. چون زمان، پول است. از دست دادن وقت 
در این پروژه ها، خسارت سنگینی اســت که نه اعلام می شود نه 
می گویند مسئول آن چه کسی بود. برای آب خلیج فارس، فولاد 
مبارکه، ذوب آهن کار می کنند. این که گفته می شود کارخانه را 

جابه جا کنیم، یا هزار نمی دانند یا خشت مالی نکرده اند.

به طور مشخص در مورد اصفهان، آیا شرایط برای انتقال آب  �
به این استان وجود دارد؟

در اصفهان تمامی امکانات لازم برای انتقال آب خلیج فارس به 
این استان وجود دارد؛ این امکانات شــامل اعتبار، نیروی انسانی 
مســئول و متخصص، متریال و تجهیزات می شود. فولاد مبارکه 
بزرگترین تولیدکننده ورق در خاورمیانه است. این کارخانه با 2.5 
میلیون تن آغاز به کار کرده اما امروز بیش از 7 میلیون تن تولید 
دارد. این ورق نعمت است. فولاد مبارکه در صدد خرید کارخانجات 

لوله سازی شــرق اصفهان است. نخســتین بار که در زمان آقای 
هاشمی برنامه انتقال آب مطرح شد، چند کارخانه لوله سازی در 
اصفهان راه اندازی شــد. بعد از آن اهواز، جاده  ساوه و... راه اندازی 
شد. نخستین لوله ســازی در مقیاس بزرگ در شرق اصفهان بود. 
یک خسران بزرگ که کشاورزان آب ندارند و بیکارند اما فرزندان 
آن ها در این کارخانه ها کار می کردند که آن ها هم متوقف شده اند. 

پیشنهاد شما در خصوص این کارخانجات چیست؟ �
پیشــنهاد من این بود که دکتر راد کارخانجات لوله ســازی را 
خریداری کنند. داخل این کارخانه ها ریل وجود دارد منشاء کار 
تا فولاد مبارکه 50 کیلومتر است. بنابراین خرید این کارخانه ها 
را در برنامه گذاشته است. از ورق های تولیدی خودشان استفاده 
می کنند و مالیات کمتــری پرداخت می کنند. بــرای حمل بار 
می توانند از ریل استفاده کنند. موضوع دیگر این است که اگر اینجا 
لوله های مورد نیاز را تولید کرده و به منطقه قابل استفاده انتقال 
دهید، نیروی انسانی فنی و صنعتی اصفهان به کار گرفته می شوند. 
69 درصد فولاد کشور در اصفهان تولید می شود و به همان اندازه 
نیروی انسانی متخصص وجود دارد. هر چند در مناطق دیگر هم 
این صنایع رشد کرده اما تا به جایگاه صنایع اصفهان برسد، زمان 

می برد. 
توصیه من این است به جای این که فولاد مبارکه را در آبی که 
قرار اســت به خراسان رضوی برود، ســهیم کنند، به شرکتی در 
اصفهان که به صورت خودکفا، ورق و لوله ســازی را تأمین کند، 

اجازه انجام کار دهند. 

شما با کنسرسیوم مخالف هستید؟ �
من با کنسرســیوم مخالف نیســتم، بلکه با سیستم بروکرات 
مملکت که افراد غیرمتخصص را جمع می کنند،  مخالف هستم. 
فولاد مبارکه وقتی سود سالانه سرشار و بی نظیری داشته، برای آن 
نقشه می کشند. ای کاش زمانی بود که مثل سال های اخیر فولاد 
کار عادی بود. در چهار، پنج سال اخیر که این صنعت سود خوبی 

داشته، همه به این سمت کشیده شده اند. 
اجــازه بدهند کــه صنعت گرهــا کار خــود را انجــام دهند 
و سیاســت مداران در کار خود فعــال باشــند و نمایندگان هم 
جهان بینی خود را کشوری و ملی کنند. باید امکانات داخل کشور 
را برای انتقال آب خلیج فارس به نقاطــی کم آب متمرکز کنیم. 
نمی توان از اصفهان کم کرد به یزد برد یا شهرهای دیگر را به هم 
ریخت. آب در کشور کم است و باید صنایع را براساس آنچه داریم 
بنا کرده و مشکلات آن را حل کنیم. مسأله آب، برق، گاز همیشه 
تکرار می شود. راه اندازی فولاد در فلات ایران به جای خلیج فارس، 

با مطالعه انجام شده است. 

حرکتی که قبلًا در صنعت فولاد اتفاق افتاده، چشم انداز آینده  �
درستی نداشته و به این مشکلات ختم شده است. این انتقال آب 
را چطور ارزیابی می کنید که چند سال آینده به مشکل نخوریم؟

آنچه در برنامه 1404 مطالعه و در حال حاضر بایگانی شده، باید 
روی میز بیاید و وزارت صمت با همکار گروه دلسوزی، افرادی را که 
به دنبال راه اندازی فولاد در کشور هستند، با این قوانین آشنا کرده 
و هدایت کند براساس آن کار را پیش ببرند، و خودشان زیربنا را به 
آن سمت انتقال دهند. یعنی اگر قرار بود برق و گاز احداث شود، 
اولویت با سیستان و بلوچستان باشد که در ضمن برخورداری از 
منابع، بیکاری و فقر هم دارند. ذوب آهن براساس مصارف کشور به 
اصفهان آمده است. زمانی که این کارخانه راه اندازی شده، منابع 

انسانی مورد نیاز در این شهر وجود داشته است.
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آیا به نظر شما صنایع فولادی در برخی از استان های کم  �
آب مانند اصفهان باید متوقف شود و به سمت سواحل برود 
یا راهکاری وجود دارد که صنایع فولادی در این اســتان ها 
وجود دارد؟ چرا که گفته می شــود صنایع فولادی بســیار 

آب بر هستند؟
در مورد میزان مصرف آب در صنایع 
فولادی باید شفاف سازی شود. در 
اذهان عمومی این طور نقش بسته 
که صنایع فــولادی حجــم قابل 
توجهــی از آب را در مخصوصاً در 
مرکــز کشــور و از رودهایی مانند 
زاینده رود برداشت می کنند. برخی 
از مسئولان کشور نیز به واســطه اطلاعات غلطی که به آنها 
منتقل می شود آماری ارائه می کنند که دور از واقعیت است. 
فولاد مبارکــه در حال حاضــر حداکثر 1.5 درصــد از آب 
زاینده رود را برداشت می کند و این  در حالی است  که سال 71 
فولاد مبارکه با مجوز برداشت 1260 لیتر بر ثانیه از زاینده رود 

در ازای تولید 2.4 میلیون تن فولاد راه اندازی گردید. تا پایان 
سال جاری حجم استفاده فولاد مبارکه از آب به 42۸ لیتر بر 
ثانیه برای تولید 7 میلیون تن رسیده است؛ یعنی تولید این 
کارخانه تقریبــاً ۳ برابر شــده در حالی که برداشــت آب از 
رودخانه به یک سوم مجوز مأخوذه رسیده است. این در حالی 
است که سال گذشــته این رقم 650 لیتر بر ثانیه بوده است. 
یعنی در سال جاری برداشت این کارخانه از رودخانه ۳6 درصد 
کاهش پیدا کرده اســت. این موضوع نشان می دهد که فولاد 
مبارکه اقدامات خوبی در زمینه کاهش مصرف آب انجام داده 
و توانسته مصرف خود را به یک  نهم رقمی که ابتدای کار در 
نظر گرفته بود، برساند. این اعداد اگر واقعاً شفاف سازی شود، 
مشخص خواهد شــد صنایع چندان ســهم قابل توجهی از 
برداشــت آب رودخانه ندارند. همچنین در حال حاضر فولاد 
مبارکه جهت تولید هر تن فولاد خام 2/2 مترمکعب آب خام 
برداشت می کند که این میزان مصرف آب خام باعث شده که 
فولاد مبارکه در بین فولادســازان جهان جزء شــرکت های 
فولادساز با بهینه ترین مصرف کننده آب قرار گیرد. لازم بذکر 

است از زمان راه اندازی یکی از اولویت های این شرکت کاهش 
وابســتگی به آب رودخانه زاینده رود بوده و در این خصوص 

پروژه های مختلفی اجرا نموده و یا تحت اقدام می باشد. 
اجرای پروژه اســتفاده از پساب شهری شــهرهای اطراف 
فولادمبارکه یکی از این پروژه ها بوده که از سال 92 آغاز و با 
سرمایه گذاری نزدیک به 650 میلیارد تومان اجرا شده که با 
اجرای این پروژه 20 درصد از آب مــورد نیاز فرآیند تولید از 
طریق پساب شهری تأمین می شــود. ضمناً  ۳0 درصد از آب 
مورد نیاز شرکت نیز از طریق بازچرخانی آب  و تصفیه پساب 
صنعتی تأمین شــده و در مجموع 50 درصد از آب مورد نیاز 
این کارخانه از طریق پســاب های صنعتی و شهری تأمین و 
وابستگی فولاد مبارکه به همین نسبت از رودخانه زاینده رود 
کاهش یافته است. با هدف مصرف بهینه آب در فرآیند تولید 
پروژه های دیگری از قبیل تبدیل برج های تر)کولینگ تاور( به 
برج های هیبریدی در حال انجام بوده که با اجرای این پروژه ها 
مصرف آب در فرآیند تولید تا سال 1406حداقل 50 درصد 

کاهش خواهد یافت.

سهم یک و نیم 
درصدی فولاد مبارکه 
از آب زاینده رود
مساله آب در کشور، تبدیل به یکی از مسائل حساس و استراتژیک شده است. خشک شدن 
فلات مرکزی ایران باعث شده تا بسیاری از مردم این شهرها با چالش مواجه شوند. در این 
شرایط بحث انتقال آب از دریای عمان به فلات مرکزی به خصوص به استان اصفهان که دارای 
کشاورزی و صنایع بسیار بزرگی است مطرح شده است. در این بخش شرکت فولاد مبارکه 
پروژه های مختلفی را پیش برده است. این در حالی است که این روزها و با اوج گرفتن بحث 
کم آبی در کشور، انگشت اتهام به سمت صنایع آب بر برده شده اســت. بسیاری معتقدند صنایع آب بر مانند 
شرکت های فولادی باید به سمت سواحل و جنوب ایران هدایت شوند. در خصوص میزان مصرف آب در  شرکت 
فولاد مبارکه و اقدامات این شرکت در خصوص کاهش مصرف آب و انتقال آب به مرکز کشور با مهندس صباغی 
هرنــدی مدیر ارشــد خدمــات فنــی و پشــیبانی شــرکت فولادمبارکه بــه گفت وگــو پرداختیم.



23

ماهنامه تخصصی دی ماه 1400

 آیا سهم 20 درصدی تأمین از پساب، در سال های آینده  �
افزایش خواهد یافت؟ برنامه فولاد مبارکه در این بخش 

چیست؟
با تکمیل سیستم های انتقال فاضلاب و تکمیل تصفیه 
خانه های شــهرهای اطراف فولاد مبارکه و اضافه شــدن 
شــهرهای جدید به این پروژه سهم 20 درصدی به میزان 
قابل توجهی افزایش خواهد یافت. بر اساس برنامه تدوین 
شده در فولاد مبارکه و با اجرای پروژه های تعریف شده تا 
سال 1406 وابستگی فولاد به زاینده رود به حداقل رسیده 
و برداشــت آب از رودخانه صرفاً به منظور استفاده برای 

شرب و مصارف بهداشتی خواهد بود. 
              

طرحی وجود دارد که انتقال آب از خلیج فارس به سمت  �
اصفهان انتقال داده شود. به نظر می رسد که فولاد مبارکه هم 
با این طرح موافقت کرده است. نظر شما در این خصوص 

چیست؟ 
فولاد مبارکه بدلیل مســئولیت اجتماعی که در منطقه 

و کشور دارد با مشارکت شــرکت های دیگر در خصوص  
بحث انتقال آب ســرمایه گذاری نموده و تا 5 سال آینده 
 بخشــی از آب مورد نیاز این شــرکت از این طریق تأمین 

خواهد شد.
 لازم  بذکر اســت که انتقال آب از دریای عمان یا خلیج 
فارس نیازمند زیر ســاخت های مورد نیاز جهت پروســه 
نمک زدایی و انتقال بــالای ۸00 کیلومتر و از طریق لوله 
به منطقه مرکزی می باشــد که با توجه بــه هزینه بالای 
فرآیندهای مذکور، آب منتقل شده  برای مصارف عمومی 
به لحاظ اقتصادی مقرون  به صرفه نبــوده و این آب صرفاً 

برای مصارف و صنایع خاص مناسب می باشد.      

به نظر شما مشکل آب زاینده رود چگونه حل خواهد شد؟ �
برای حل مشکل زاینده رود راه حل انتقال آب از طریق 
دریای عمان یا خلیج فارس بدلیل گران بودن آب تأمین 

شده، راه حل منطقی و اجرایی نمی باشد. 
به نظر بنده بهترین راه حل برای جاری ســازی زاینده 

رود انتقال بخشی از آب شــیرین ورودی به خلیج فارس 
به سرچشــمه های زاینده رود بوده که البتــه اجرای این 
پیشــنهاد منوط به تصمیم حاکمیتی است؛ ضمن اینکه 
مدیریت مصرف آب در بخش کشاورزی تأثیر قابل توجهی 

در پایداری زاینده رود خواهد داشت.                     .
 
در این مسیر چه چالش ها و موانعی پیش رو وجود دارد؟ �

در حال حاضر بدلیل عدم توسعه زیرساخت های کشور 
در بخش های مختلــف انرژی، شــرکت های فولادی و از 
جمله فولاد مبارکه جهت تأمین پایدار انرژی مورد نیاز در 
فرآیند تولید پایدار و اقتصادی مجبور به سرمایه گذاری در 
بخش های مختلف خصوصاً آب می باشد که در این راستا 
پروژه های مختلفی تعریف و بعضاً اجرا شــده و تعدادی از 
این پروژه ها در مرحله اخذ مجوزهای مختلف می باشد که 
انتظار صنایع کســب حمایت دولت جهت تسریع در اخذ 
مجوزها و همچنین بسته های حمایتی و جذاب به منظور 

سرمایه گذاری در این بخش ها می باشد.
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ناصر تقی زاده، مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو

موضوع انتقال آب را 
سیاسی نکنیم

مهندس ناصر تقی زاده، مدیرعامل شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو در گفت و گوی  با اشــاره به اینکه، 
پروژه شیرین سازی و انتقال آب از دریا  فرآیند بسیار 
پیچیده  ای دارد و نیازمند مطالعات دقیق مهندسی و 
زیست بومی اســت افزود: ابر پروژه شیرین سازی و 
انتقال آب از خلیج فارس به مناطق مرکزیی ایران یک طرح استثنایی در 
سطح ملی بود که با همت 3 شرکت بزرگ معدنی وصنعتی چادرملو، گل 
گهرو مس سرچشمه به ثمر نشســت. این طرح با وجود موانع بسیار و 
مخالفت های متعدد با یاری خداوند و جسارت مدیران عامل آن سر انجام 
به نتیجه رسید و هم اکنون آب خلیج فارس در مجتمع صنعتی چادرملو 
جاری است و مورد اســتفاده قرار می گیرد.  وی گفت: طول خط یک این 
پروژه 830  کیلومتر اســت و گاهی تا 12 هزار نفر بطور مستقیم در این 
پروژه ها مشغول بکار بودند. جالب اســت بدانید برای بازدید خطوط و 
تاسیسات نصب شده در این مسیر طولانی گاه تا سه روز زمان لازم بود که 
مدیر پروژه بتواند از ابتدا تا انتهای خط را برود و بســیار مســائل فنی 
پیچیده ای داشت.  انتقال آب خلیج فارس به مناطق مرکزی ایران یکی از 
بزرگترین پروژه های دنیاست چون قرار بود آب از صفر تا ارتفاع 700 ا متری 
سطح دریا  پمپاژ شود. ایستگاه پمپاژ، پل ســازی، جاده سازی و از همه 
مهم تر تملک  مسیر جزو موضوعات مهم در مسیر این پروژه عظیم بود.
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کارشکنی وزارت نیرو در راه انتقال آب �
مهندس تقی زاده افزود: بیشترین کارشکنی را در مسیر این پروژه، وزارت 
نیرو انجام می داد و هیچ گونه همراهی با ما نداشت. در حال حاضر هم همچنان 
بدنه این وزارتخانه به شدت مخالف با انتقال آب است. معتقدم که این پروژه 
باید ادامه پیدا کند و حتی آب شرب شهرهایی مانند سمنان، خراسان شمالی، 
جنوبی و رضوی، شیراز، یزد و اصفهان هم باید از آب شیرین سازی شده خلیج 
فارس تامین شود و با وجود هزینه بر بودن این پروژه ها، به عنوان مثال خطی 
که تا خراسان رضوی برود حدود 2.5 تا ۳ میلیارد یورو یعنی 100 هزار میلیارد 
تومان هزینه دارد اما بدلیل کمبود آب در کشور و مخصوصاً بحران های آینده 
اجرای آن اجتناب ناپذیر و ضروری است. نباید منتظر ماند تا خشک سالی 
همه کشور را فرا بگیرد و آن وقت به فکر راه حل باشیم بلکه تا فرصت هست 

باید اقدام اساسی انجام داد. 

شرکت های متولی انتقال آب به دنبال سود نبودند �
مدیر عامل چادرملو با تاکید بر اینکه شرکت های متولی انتقال آب خلیج 
فارس بدنبال سود دهی این پروژه نبودند گفت: سرمایه گذاری برای اجرای این 
پروژه حداقل  در شرایط فعلی در توان دولت   نیست و این تکلیف شرکت های 
بزرگ کشور است که به یاری دولت و در راستای کمک به حل بحران آتی آب 

برای تداوم این پروژه بزرگ اقدام کنند. 
وی افزود: ما در خط یک این پروژه، بازگشت سرمایه را 20 تا 22 سال در 

نظر گرفته ایم بنابراین جاذبه اقتصادی برای شرکت ها ندارد. شرکت ما سود را 
در طرح های توسعه خود می بیند به طوریکه در حال حاضر بیش از 90 هزار 
میلیارد تومان پروژه در دست اجرا داریم. تمامی امکانات زیر ساختی آن نظیر 
آب و برق و راه را خودمان تامین می کنیم و از این رو است که سرمایه گذاری در 

اینگونه پروژه ها توجیه پذیر می شود. 

یک تیر و سه نشان با واگذاری معادن به شرکت ها از سوی دولت �
ناصر تقــی زاده تصریح کرد در شــرایطی که دولت پول نــدارد تا برای 
سرمایه گذاری در این پروژه های زیر ساختی اقدام کند، بهترین راهکار این 
است معادنی که زیرزمین هستند و استفاده نمی شود به ما واگذار کنند. از 
این طریق با یک تیر سه نشان زده می شود؛ آب تامین می شود، اشتغال ایجاد 

می شود و با افزایش تولید، ثروت هم ایجاد می گردد. 

تامین سود و تولید و ایفای مسئولیت اجتماعی از سوی چادرملو �
چادرملو علاوه بر سود دهی مناسب در 2 سال اخیر  موفق شده است تداوم 
تولید را هم با اجرای طرح های خود تضمین کند. این شرکت توانسته کمبود 
سنگ خود را با معدن تامین کند و به نفع سهامداران گام بردارد. حتی اگر وام 
گرفته باشد از همین درآمد پول را پرداخت می کند. بنابراین هم مسئولیت 
اجتماعی انجام دادیم و هم تولید را افزایش دادیم و هم به دولت فشاری تحمیل 
نکرده ایم. این یک اقدام صد درصد برد است چرا که در صورت عدم بهره برداری 
از این معادن هیچ نفعی برای دولت و مردم حاصل نمی شود. مواد معدنی در 
شرایط فعلی ارزشمند هستند و مشخص نیست تا چند سال آینده که بشر 
به منابع و مواد جدید جایگزین کانی ها دست می یابد این مواد معدنی ارزش 
داشته باشد. به جرأت می گویم اگر امتیاز بهره برداری معادن جدید را مشروط 
به مشارکت، به شرکت های بزرگ و یا کنسرسیومی متشکل از آنها واگذار 
کنید می توان مشکلات  کمبود آب و یا هر طرح زیر ساختی را در سیستان و 

بلوچستان، یزد و اصفهان و... حل کرد.

انتقال 8 هزار لیتر آب بر ثانیه به دو استان �
مدیر عامل چادرملو افزود: 2 خطی که برای تداوم انتقال آب پیش بینی 
کردیم، دارای 2.2 متر قطر لوله هستند و امکان انتقال ۸ هزار لیتر آب در ثانیه را 
دارند. در حالیکه صنعت این میزان آب مصرف ندارد و آب مازاد داریم. چنانچه 

در کشور توسعه متوازن ایجاد شود برخی از مشکلات نیز مرتفع می گردد.

الگوی مصرف آب در کشور باید تغییر کند �
الگوی مصرف آب باید تغییر کند. نمی توان آب را تصفیه کرد و از بندرعباس 
به این شهر آورد و بعد برای مصارف بهداشتی و شست وشوی ماشین از آن 
استفاده کرد. هیچ راهی وجود ندارد به جز آن که شبکه جدید استفاده کرد. 
این قدر به منابع آب زیرزمینی کشــور لطمه زده ایم و آب بی رویه استخراج 
کردیم که اگر 40 سال دو برابر این آب را به منابع تزریق کنیم، تازه به شرایط 
40 سال قبل برمی گردیم. پس مناســب ترین راهکار استفاده از منابع غنی 

آب دریاهاست .

موضوع انتقال آب را سیاسی نکنیم �
تقی زاده در پایان تاکید کرد: نباید موضوع آب را سیاسی کنیم و این موضوع 
مهم را برای نمایش دادن و رسیدن به پست بالاتر مطرح کنیم. اجازه ندهیم 
سکوی پرتاب برخی افراد شود. هفت ســال برای اجرای این پروژه فقط کار 
کردیم، بدون شو اجرا کردن و وقتی به نتیجه رسید خیلی از مخالفان ما هم 
جلو آمدند و خود را حامی اجرای این پروژه معرفی کردند. الان هم این امکان 
وجود دارد که پروژه های جدید با مهندسی منابع مالی انجام شود. در حال 
حاضر به دنبال راه اندازی یک شــرکت سهامی میان پروژه هستیم؛ با توجه 
به اعتمادی که مردم به ما دارند می توانیم پول از بازار بگیریم و بدون ایجاد 
تورم این کار را اجرا کنیم. با مهندسی خوب منابع مالی می توان این پروژه ها 

را پیش برد. 

دنبال سود بالا نباشیم �
به عنوان مثال دو نیروگاه راه اندازی کردیم که هزینه  یکی از آن ها را خودمان 
متقبل شدیم و هزینه دیگری را از BOT از مبنا دریافت کردیم. انگار 9 هزار 
میلیارد تومان وام دریافت کردیم. بنابراین می توانیم 9 هزار میلیارد تومان پروژه 
جدید اجرا کنیم. تحت هیچ شرایطی کار غیرکارشناسی انجام نمی دهیم و 

دنبال سود60 درصدی برای بخشی از تسهیلات دریافتی نباشیم.

   نباید موضوع آب 
را سیاسی کنیم و این 
موضوع مهم را برای 

نمایش دادن و رسیدن 
به پست بالاتر مطرح 

کنیم. اجازه ندهیم 
سکوی پرتاب برخی 
افراد شود. هفت سال 

برای اجرای این پروژه 
فقط کار کردیم، بدون 
شو اجرا کردن و وقتی 
به نتیجه رسید خیلی 
از مخالفان ما هم جلو 
آمدند و خود را حامی 

اجرای این پروژه معرفی 
کردند. الان هم این 

امکان وجود دارد که 
پروژه های جدید با 
مهندسی منابع مالی 

انجام شود

موضوع انتقال آب را سیاسی نکنیم
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 جناب خاکپور! به طور کلی تحلیل و ارزیابی شما در مورد  �
پروژه انتقال آب از دریا به فلات مرکزی ایران و کویر چیست؟ 
این پروژه در حال انجام چه مزایــا و معایبی را می تواند برای 
محیط زیست و تامین آب شرب در این مناطق به ویژه اصفهان 

در بر داشته باشد؟
قبل از ورود به این بحث نباید یک حقیقت را فراموش کنیم و 
آن اینکه بر اساس دانش بشری و تجربه هایی که در کشورهای 
دنیا اتفاق افتاده خردمندانه ترین مدل حکمرانی در هر سرزمینی 
این است که ما به قوانین حاکم بر طبیعت آن سرزمین احترام 
بگذاریم . یعنی توسعه طوری را طراحی کنیم که منطبق با شرایط 
اکولوژیکی، وضعیت ها و شرایط همان منطقه باشد. اگر این اصل 
را مدنظر داشته باشیم قطعاً با بحران های آبی که راه حل آن انتقال 
آب باشد، روبه رو نخواهیم شد.  ما زمانی به مشکل می خوریم و 
مجبوریم به دنبال انتقال آب برویم که چنین نگاه توسعه ای نداشته 
باشیم و این نگاه بیشتر، منطقه ای و بخشی باشد، یعنی یک بخش 
از کشور را با دلایل سیاسی و اجتماعی بخواهیم توسعه بدهیم و 
این توسعه مناسب با ظرفیت های آبی آن منطقه نباشد. اما تجربه  
چه در کشور خودمان و چه در دنیا ثابت کرده این طرح ها هیچ 
وقت نتوانسته مشکل دائمی کمبود آب را حل کند، نمونه دائمی 

آن همانطور که اشاره شد طرح های انتقال آب به اصفهان است.
 اصفهان یکی از مناطق استراتژیک و راهبردی ایران است و با 
توجه به جمعیتی که آنجا ساکن است، جایگاهش در مرکز کشور 
و بعلاوه آثار تاریخی و فرهنگی که در اصفهان وجود دارد اهمیت 
ویژه ای دارد. اما انتقال آب در طول 100 سال گذشته به اصفهان 
باعث ایجاد یک توهم مصرف شده و این توهم مصرف باعث مصرف 
بی رویه در بخش کشاورزی و صنعت و حتی شرب شده و نه تنها 
مشکل کم بود آب موجود حل نشده که باعث ایجاد مشکلات 
بیشتر هم شده است.  مثلًا طرح کوهرنگ 1 اتفاق می افتد و 
بعد با توسعه شدید در بخش کشاورزی و افزایش وسعت اراضی 
کشاورزی مواجه می شویم و مصارف جدیدی تعریف می شود و نه 
تنها کمبود  آب زاینده رود و تالاب گاوخونی برطرف نمی شود که 

می بینیم مشکلات جدیدی هم اضافه می شود.
 این بحث مصرف بی رویه یا همان توهم مصرف، ناشی از این 
است که آب زیاد است و بیاییم کشاورزی را توسعه بدهیم یا 
همزمان با تونل کوهرنگ 2 با گسترش وسیع صنایع در اصفهان 
مواجه می شویم، صنایعی با نیاز آبی بالا که باید در مناطقی مستقر 
شوند که ظرفیت های آبی بالایی داشته باشد؛ اما این صنایع در 
مناطقی توسعه داده می شوند که جزو مناطق خشک کشور بوده و 

متوسط بارندگی آن به طور میانگین حدود 100 تا 150 میلی لیتر 
است.  همزمان با گسترش صنایع ما شاهد گسترش شهرنشینی و 
موج بزرگ مهاجرت به اصفهان هستیم و جمعیت در همین مدت 
70، ۸0 سال 10 برابر می شود که حتی خود شهر اصفهان ظرفیت 
استقرار چنین جمعیتی را ندارد و با مشکلات بعد از آن از جمله 
آلودگی هوا، جمعیت زیاد و چالش های اجتماعی مواجه می شود. 
۸00 میلیون متر مکعب به ورودی آب اصفهان اضافه می شود، اما 
بازهم مشکل کمبود آب حل نشده بلکه شدیدتر از قبل شده و حالا 
با کمبود آب شرب تصمیم گرفته می شود به سراغ انتقال آب از دریا 

به سمت کویر برویم تا بلکه آب شرب را تامین کنیم.

چرا صنایع به ویژه صنعت فولاد به دنبال پروژه های انتقال آب  �
به اصفهان هستند؟ 

 صنایع دائم به دنبال توسعه و راه اندازی  فازهای جدید هستند، 
آن هم صنعت آب بری همچون فولاد پس به دنبال انتقال آب از 
دریا و از سرچشمه کارون و زردکوه می افتند. اما مسأله اینجاست 
که نه تنها در اصفهان بلکه در کل کشور هیچ الگوی توسعه  پایدار 
مشخصی نداشتیم، نداریم و معلوم نیست تا کی می خواهیم 

پیش برویم.
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ماهنامه تخصصی

هومان خاکپور مطرح کرد

 چه کسی می تواند ادعا کند که جمع میزان 
مصرف آب در صنایع اصفهان چقدر است؟ 

خانواده قدرتمند صنعت یا فولاد؛ پشت پرده پروژه های انتقال آب! 

انتقال آب مبحثی است که سال ها مورد توجه همه کشورهای دنیا قرار داشته است؛ اما این مبحث مهم و حیاتی که برخی کارشناسان از آن به توسعه و 
طراحی مدلی از حکمرانی آب یاد می کنند، گاهی با مشکلات و معضلات بسیاری از جمله معضلات اجتماعی و زیست محیطی بسیاری همراه است خصوصاً 
اگر قرار باشد آب از دریا به کویر منتقل شود؛ آنچه کارشناسان محیط زیست از آن به تغییر اکولوژیکی یک منطقه تعبیر می کنند. پروژه انتقال آب از 
کوهرنگ به اصفهان با هدف تامین مصارف شرب و حالا انتقال آب از دریا به فلات مرکزی ایران با اهدافی که خیلی ها آن را حاصل قدرت و ثروت صنعت 
فولاد می دانند در حال اجراست، در همین خصوص با »هومان خاکپور« کارشناس ارشد محیط زیست و فعال زیست محیطی گفتگویی داشته ایم که در ادامه می خوانید.
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 اگر ما شاهد یک الگوی توسعه ای در کشور بودیم قطعاً شاهد 
توسعه نامتوازن در کشور نمی شدیم و بر اساس آمایش سرزمینی 
که ما در مناطق مختلف کشور انجام می دهیم توسعه مان را شکل 
می دادیم و هرگز با چنین مشکلاتی مانند تجمع صنایع آب بر در 
منطقه ای کویری مواجه نمی شدیم. این امر علاوه بر بحران های 
آبی به بحران ها و تعارضات اجتماعی بین مردم و مناطق و 

استان های مختلف منجر می شود. 

این مبحث را بیشــتر توضیح می دهید؟ برخی کارشناسان بر  �
این باورند که خیلی از این طرح های انتقال آب فوریتی نداشته و 
می شده از خود حوزه اطراف یا باز بازچرخانی در صنایع مشکل 
برطرف شود اما دست هایی پشت پرده بر این امر اصرار می ورزند؟ 
یونسکو معیارهای پنج گانه ای برای صحه گذاری بر طرح های 
انتقال آب بین حوزه ای دارد که ما هم مثل تمام کشورهای دنیا این 
شرایط را به ظاهر و روی کاغذ قبول داریم اما در عمل می بینیم که 
این اتفاق نمی افتد. معیار اول این است که وقتی شما می خواهید 
یک طرح انتقال آب بین حوزه ای را رقم بزنید باید بررسی کنید 
که آن کمبود آب در حوزه مصرف واقعی باشد و آیا امکان رفع آن 
کمبود در خود آن حوزه وجود ندارد؟ اما شاهدیم طرح های انتقال 
آبی که الان انجام می دهیم عمدتاً به بهانه شرب است ولی به نفع 
کشاورزی و صنعت انجام می شود.آب جز اموال عمومی است و از 
هر کجا که شده باید آب شرب را برای نقاط مختلف کشورتامین 
کنیم؛ اما آیا ما بررسی کرده ایم که در همان حوزه مقصد امکان 
تامین آب شرب مورد نیاز مردم فراهم نیست؟ ببینید نیاز آب 
شرب ۸۸ میلیون نفر جمعیت ایران حدود ۸ میلیارد متر مکعب 
است، در بدترین شرایط خشک سالی هم ما حدود ۸0 میلیارد 
متر مکعب بارش داریم، حال چطور مصرف آب ۸ میلیاردی را 
با آب قابل استحصاء ۸0 میلیاردی نمی توانیم تامین کنیم! اگر 
همین استان اصفهان را در سایت جهاد کشاورزی بررسی کنید 
چیزی حدود 5 میلیارد مترمکعب در جهت کشاورزی چه از 
آب های جاری و چه از آب های زیرزمینی استفاده شده، همه 
این طرح هایی که می گویند می خواهیم انجام بدهیم که آب 
شرب اصفهان را در افق 1420 تامین کنیم. اما فقط کافیست در 
بخش کشاورزی یک صرفه جویی 10 درصدی انجام دهیم که 
حدود 500 میلیون مترمکعب در سال می شود، با 200 میلیون 
آن می شود برای افق 20 ساله آب شرب را تامین کنیم اما هنوز 
هم دنبال این نمی رویم! چقدر توانسته ایم راندمان تولید را در 
بخش کشاورزی بالا ببریم؟ از مصارف بخش کشاورزی کم کنیم؟ 
متاسفانه هرکجا هم درصدی اصلاح الگوی آبیاری داشته ایم منابع 
مصرف جدید برایش تعریف شده است؛ چون الگوی توسعه نداریم 
و تا فکر می کنیم آب وجود دارد در بخش کشاورزی و صنعت 
توسعه را انجام می دهیم.معیار دوم آنکه مسائل زیست محیطی 
در حوزه مبدا و مقصد دچار آسیب نشود. ما مشاهده می کنیم 
که در همین سرشاخه های کارون چه بحران های شدید آبی در 
خوزستان داریم. در حورالعظیم، شادگان و تمام تالاب  هایی که در 
خوزستان داریم حق آبه بهشان نمی رسد. در حوزه های مبدا که 
چهارمحال و بختیاری و بخشی هم خوزستان است، می بینیم 
که بحران های شدید داریم، درست است که بخشی از آن مربوط 
به سدسازی هایی است که در کارون انجام شده و قطعاً بخشی 
مربوط به استفاده های بی رویه ای که در صنعت و کشاورزی خود 
خوزستان اتفاق می افتد؛ اما شک نکنید که بخشی از آن هرچقدر 
هم که کوچک باشد مربوط به همین طرح های انتقال آب است 
که ناشی از کاهش آب در سرشاخه های مبدا است. وقتی کیفیت 
محیط زیست را در خوزستان یا چهارمحال و بختیاری تحت 
الشعاع قرار می دهد نشان می دهد که ما معیار دوم یعنی چالش 
برای کیفیت زیست در مبدا و مقصد را هم ندیدیم. حتی در حوزه 
مقصد یعنی اصفهان هم ما شاهد این خسارت زیست محیطی 
هستیم چون توهم مصرف ایجاد کردیم.معیار سوم این است که 
توسعه آتی حوزه مبدا در اثر این انتقال ها با محدودیت چشم گیر 
مواجه نشود. ما شاهد هستیم که استان چهارمحال و بختیاری 
سال ها است یا رتبه اول یا رتبه دوم بیکاری را دارد این بیکاری 

ناشی از این است که امکان توسعه چه در بخش کشاورزی و چه 
در بخش صنعت وجود ندارد و می بینیم که شدیداً با بحران های 
بیکاری و تنش های اجتماعی مواجه است و حتی بخشی از 
مهاجرتی که به استان اصفهان داریم که می گوییم سکونت گاه 
شهری اصفهان هم با بحران جمعیت مواجه است، بخشی جمعیت 
چهارمحال و بختیاری است که به سمت اصفهان می رود به این 
خاطر که زمینه کار و ظرفیت های اشتغال در استان چهارمحال 
وجود ندارد و قطعاً یکی از زمینه های عدم توسعه اشتغال در استان 

چهارمحال می تواند همین محدودیت آب باشد. 
معیار چهارم این است که انتقال آب سبب بروز اختلال اجتماعی 
و فرهنگی در حوزه مبدا و مقصد نشود. آیا الان کسی هست که 
منکر تنش های اجتماعی بین مردم استان اصفهان و چهارمحال 
باشد؟ این یک واقعیت است و این همه تنش  حداقل در 2 یا ۳ 
دهه گذشته هرگز وجود نداشته و این تنش ها ناشی از همین 
تعارضاتی است که در طرح های انتقال آب صورت می گیرد و به 
بحث های قومیتی و منطقه ای دامن زده می شود.  معیار پنجم 
یونسکو این است که در طرح های انتقال آب منافع طرح ها باید 
به صورت عادلانه بین حوزه های مبدا و مقصد تقسیم شود. سه 
طرح گوهرنگ 1،2،۳ وقتی در استان چهارمحال شروع شد کسی 
به شکل امروزی مخالف این طرح ها نبود.  این طرح ها اجرا شد و 
آب به سمت اصفهان رفت و صنعت و کشاورزی توسعه پیدا کرد 
اما چقدر از منافع حاصل از این توسعه به چهارمحال برگشت؟ 

که صرف تثبیت حوزه های آب خیز و صرف حفاظت آب و خاک 
در حوزه های سرشاخه های کارون و چهارمحال شود، برگشت 
داده شده و در حوزه های اشتغال و معیشت مردم چهارمحال 
هزینه شد.  اینجا هم هیچ نشد اما واقعاً می شد از همین سرمایه ها 
برگرداند در حوزه چهارمحال و بختیاری معیشت هایی را توسعه 
داد که این معیشت ها به صورت مستقیم وابسته به آب و سرزمین 
نباشد.واقعا چقدر در راه اندازی های معیشت هایی که وابستگی 
کمی به آب داشته باشد، سرمایه گذاری کردیم که الان منجر به 
این تعارضات اجتماعی در آب نشود.  ما از ابتدا یک برنامه توسعه 
پایدار ما برای مناطق مختلف کشور که منطبق بر آمایش سرزمین 
باشد نداشتیم و تمرکز توسعه را بر فلات مرکزی گذاشتیم و 
آن هم ناشی از آدم هایی که کانون های قدرت و تصمیم گیری 
بوده و عمدتاً اهل آن منطقه بودند. با توسعه ای که در هرکدام 
از دوره های ریاست جمهوری داشته ایم، هرکدام از افرادی که 
از فلات مرکزی به ریاست  جمهوری رسیده توسعه به آن سمت 
رفته وراما نه باعث توسعه پایدار شده که خود آن منطقه هم به 

سمت نابودی رفته است. 
 مثلًا یزد را تصور کنید که شهر قنوت و قناعت بود اما ما شاهد 
توسعه صنایع آب بر لاستیک و کاشی در آن هستیم و منابع را به 
این شهر می بریم چون در حاکمیت نفوذ داریم و بعد با بحران آب 

مواجه می شویم و آب زاینده رود را به یزد منتقل می کنیم و بعد با 
تنش بین یزد و اصفهان مواجه می شویم و الان می بینیم یزد هم 
علاوه بر مواجه با بحران آب به دلیل توسعه بی رویه با بحران هوا هم 
مواجه می شود و مردم بیگناهی که قربانی این توسعه غلط بودند 

می بینیم که باهم درگیر می شوند و تعارضاتی بوجود می آید.

 یکی از چیز هایی که در صحبت هایتــان فرمودید صنایع  �
فولادی بود که یکی از صنعت های آب بری هست که در نقاط 
کم آب کشور جای گذاری کردند چرا به جای انتقال این صنایع 
فولادی به نقاط پرآب، با پروژه های انتقال آب به دنبال صرف 

هزینه های هنگفت برای آوردن آب هستند؟
توسعه در کشور ما بعد از انقلاب عمدتاً تحت تاثیر یک عواملی 
بوده. کشور ما ابتدا درگیر جنگ بود و بعد دوره سازندگی شد، به 
هرحال در دوره جنگ مسائل امنیتی و پدافند غیر عامل و اینکه 
این صنایع کجا منتقل شود که آسیب پذیریشان کمتر شود سبب 
شد بخشی از این صنایع با این بهانه در این مناطق مستقر شود. 
این واقعیت است که حتی خود مردم اصفهان  هم می دانند که 
مستقر شدن صنایع در اصفهان یک آسیب حیاتی است و بخشی 
از این بحران هایی که اصفهان با آن مواجه است چه در بحث آب و 
چه در بحث هوا ناشی از این صنایع است.  اکنون با دو نگاه نسبت 
به استقرار این صنایع در فلات مرکزی مواجه هستیم، نگاه اول 
این است که این صنایع به نوار ساحلی دریاها و خلیج فارس 
منتقل شوند. این نگاه ایده آلی است  اگر شما چشم تان را بر همه 
ملاحظات اجتماعی، اقتصادی و سیاسی ببندید یک نگاه کاملًا 
منطقی است. اما اگر به عنوان یک کنش گر تمام ملاحظات 
اجتماعی، اقتصادی و سیاسی را همزمان دیدی متوجه امکان 
ناپذیری آن خواهی شد. الان فرض کنید می بینیم که در صنایع 
فولاد و ذوب آهن اصفهان چیزی حدود ۳0 هزار خانوار مشغول 
است، شما نمی توانی به راحتی شغل ۳0 هزار خانوار را  بگیری یا 
مجبور به کوچ و مهاجرت کنی این کار حداقل در شرایط کنونی 
کشورمان شدنی نیست. اما تصمیم دوم اینکه نباید اجازه دهیم 
که صنایع بیش از این توسعه پیدا کرده و وضع از این بدتر شود. 
اما متاسفانه می بینیم که چندین بار رئیس جمهور تا وزرا برای 
افتتاحیه فاز های دوم و سوم همین فولاد و ذوب آهن آمده اند و این 
غلط است. جلوگیری از توسعه در فازهای بعدی اصلاً کار سختی 
نیست و تبعات اجتماعی، اقتصادی و سیاسی هم ندارد. علیرغم 
اینکه می بینیم چقدر در بحث آب تنش داریم و حتی جان آدم ها 
هم در این تعارضات و تجمعات و درگیری ها به خطر می افتد؛ 
اما همچنان می بینیم که خانواده قدرتمند و ثروتمند صنعت یا 
فولاد بی محابا به توسعه فکر می کند. تولید فولاد ما همچنان بر 
پاشنه 40 سال با همان تکنولوژی و با همان میزان مصرف آب 
پیش می چرخد. این صنایع باید مجبور شوند که بخش اعظمی از 
درآمدهایشان را به سمت اصلاح سیستم هایشان و تکنولوژی های 
روز و مصرف چندباره آب ببرند. هر چند در مصاحبه هایشان 
می گویند ما بحث بازچرخانی آب را داریم اما دوستانی که من آنجا 
دارم می گویند که از این بازچرخانی شاید یک مرحله هم نتوانیم 
استفاده کنیم، چون سرمایه گذاری لازم را ما نداشتیم. باید به 
سمت این سرمایه گذاری ها برویم که باعث بشود تکنولوژی بروز 
شود و روی پساب و تکنولوژی های مصرف آب کار کنیم تا بتوانیم 
با سهم بسیار کمتری تولید صنایع را پیش ببریم.  یک مشکلی که 
الان در کشور داریم عدم شفافیت است! چه کسی می تواند ادعا 
کند که جمع میزان مصرف آب در صنایع اصفهان چقدر است؟ 
وزارت نیرو یک تابلو مصرف دارد، در گزارش های خود فولاد یک 
عدد دیگر ذکر شده، گزارش کنش گرها و آنهایی که تخصصی 

در این موضوع کار می کنند هم باز چیز دیگری نشان می دهد. 
می گویند که در دنیا برای تولید هر تن فولاد 2۸ متر مکعب 
آب مصرف می شود و نگاه می کنند که اصفهان گفته من 4 
میلیون تن تولید کرده ام این 4 در 2۸ می بینید که 200 میلیون 
مترمکعب مصرف داشته و بعد تابلو وزارت نیرو را نگاه می کنید و 
می بینید شده 90 میلیون متر مکعب. ما چون آمار درستی نداریم 

نمی توانیم تخمین درستی هم داشته باشیم.

یک مشکلی که الان در کشور 
داریم عدم شفافیت است! 
چه کسی می تواند ادعا کند 
که جمع میزان مصرف آب در 
صنایع اصفهان چقدر است؟ 

وزارت نیرو یک تابلو مصرف دارد، 
در گزارش های خود فولاد یک 
عدد دیگر ذکر شده، گزارش 

کنش گرها و آنهایی که تخصصی 
در این موضوع کار می کنند هم 

باز چیز دیگری نشان می دهد
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صنعت فولاد، به سبب تأمین ماده اولیه بسیاری از 
صنایع و به گردش درآوردن چرخ اقتصاد کشور، همواره از 
اهمیت بالایی برخوردار است. کاربردهای فراوان این ماده 
و آلیاژهای آن در بسیاری از صنایع از جمله »خودروسازی، 
ابزارسازی، نفت، گاز و پتروشیمی، لوازم خانگی، تجهیزات 
و ماشین آلات، آن را به فلزی استراتژیک و پرکاربرد مبدل 
ساخته است به طوری که تولید و مصرف فولاد به عنوان 
شاخصی برای توسعه یافتگی کشورها در نظر گرفته 
می شود و بسیاری از کشورها برای رونق و توسعه این 

صنعت تلاش می کنند.
ایران نیز به سبب برخورداری از ذخایر سنگ آهن و منابع 
انرژی و نیز دسترسی به آب های آزاد، ظرفیت بالایی برای 
توسعه صنعت فولاد دارد و در همین راستا در سال های 
اخیر سرمایه گذاری های گسترده ای در زمینه توسعه 

ظرفیت های این صنعت صورت گرفته است. با این حال، 
چالش های زیرساختی کشور به خصوص در حوزه انرژی، 
معضلات بزرگی را در مسیر تولید و توسعه صنایع فولادی 
ایجاد کرده است. تداوم روند موجود و عدم چاره اندیشی  
مناسب در خصوص توسعه سریع تر زیرساخت های انرژی 
کشور تحقق چشم اندازهای صنعتی کشور به خصوص 

فولاد را با چالش هایی جدی مواجه خواهد ساخت.

»حضوری درخشان« �
با توجه به اینکه افزودن ترکیبات مختلف برای تولید 
گریدهای متنوع فولاد، نیاز به علم و تکنولوژی متناسب و 
با متدهای روز جهانی دارد، این شرکت نقشی استراتژیک 
در حوزه تولید انواع فولاد آلیاژی ایفا می کند؛ فولاژ با دارا 
بودن واحدهای فولادسازی، نورد مقاطع سنگین، نورد 

مقاطع سبک و عملیات حرارتی و تکمیل کاری یکی از 
کارخانه های برتر فولادی در دنیا به شمار می رود. 

در حال حاضر شرکت فولاد آلیاژی ایران از ظرفیت تولید 
سالانه بیش از 500 هزار تن انواع فولادهای میکروآلیاژ، 
ابزار کربنی، سخت شونده سطحی، خوش تراش، دما بالا، 
فولادهای عملیات حرارت پذیر، بلبرینگ، سردکار، گرمکار، 
فنر و ... برخوردار است و به عنوان یکی از حلقه های واسط 
میان زنجیره فولاد و صنایع پایین دستی و مادرتخصصی 

محسوب می شود.
شرکت فولاد آلیاژی در سال های اخیر در زمینه تولید 
گریدهای خاص فولاد آلیاژی عملکرد  خوبی داشته و با این 
رویکرد فعالیت خود را مبتنی بر تولید محصولات متنوع و 
باکیفیت قرار داده تا بتوانند پاسخگوی نیاز صنایع داخلی 

و بازارهای بین المللی باشد. 

شرکت فولاد آلیاژی ایران با نماد بورسی فولاژ؛ بزرگ ترین شرکت  فعال در حوزه تولید مقاطع فولادهای آلیاژی درمنطقه، با دارا بودن تجهیزات به روز و 
همگام با تکنولوژی روز دنیا، یکی از نقش آفرینان مهم در تولید گریدهای مختلف فولاد آلیاژی است.                

در سال های اخیر، آمار تولید و موفقیت های این شرکت همواره روند صعودی داشته است، اما قطعی برق در تابستان امسال، به عنوان مانعی بزرگ برای 
صنایع فولادی، موجب از دست رفتن بخشی از آمار تولید این شرکت نیز گردید. اگرچه شرکت فولاد آلیاژی توانست با تلاشی مضاعف، بخشی از تولید 
ازدست رفته خود را در ماه های بعد جبران کند لیکن نمی توان از اثرات قطعی های برق بر تولید و درآمدزایی این شرکت چشم پوشی کرد. به نظر می رسد که عدم توجه 
کافی به توسعه زیرساخت های انرژی، در سال های آینده مشکلات متعددی را برای فعالیت صنایع فولادی از جمله شرکت فولاد آلیاژی ایجاد خواهد کرد، بنابراین لازم 
است که سیاست گذاری های مناسب تری در این خصوص صورت پذیرد.ادامه این مبحث مهم را از زبان مهندس علیرضا چایچی یزدی  »مدیر برگزیده صنعت فولاد کشور 

در سمپوزیوم فولاد 1400« و مدیر عامل یکی از »یکصد شرکت برتر کشور در سال 1399« پی می گیریم: 

علیرضا چایچی یزدی مدیرعامل یکی از صد شرکت برتر کشور:  

به توسعه زیر ساخت های انرژی و همچنین توازن در تأمین پایدار 
 مواد اولیه کمی و کیفی در زنجیره فولاد توجه ویژه ای داشته باشیم
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علیرضا چایچی یزدی
مدیرعامل شرکت فولاد آلیاژی ایران

بررسی آمار تولید این شرکت در سال های اخیر همواره 
روند صعودی را نشان می دهد؛ به گونه ای که طی سه سال 
اخیر -  بدون اضافه شدن تجهیزات خاص، بالغ بر 100 
هزار تن افزایش تولید فولاد مذاب حاصل شده و در کنار 
آن ترکیب فولادهای تولیدی نیز پویاتر گردیده است. این 
امر به نحو شایسته ای بر افزایش فروش و سودآوری آن 
اثرگذار بود. همچنین این شرکت در حال اجرای طرح های 
توسعه محور در راستای افزایش تولید و نیز توسعه سبد 
محصولات می باشد تا بتواند در حوزه تولید و فروش 

بازارهای داخلی و بین المللی جایگاه خود را ارتقاء بخشد.
هرچند که به دلیل محدودیت های ناشی از برق برای 
صنایع فولادی و در طی سه ماه تابستان بخشی از میزان 
و فرصت های تولید این شرکت نیز از دست رفت، لیکن با 
همت و تلاش همکاران میزان تولید فولاد مذاب طی سه 
ماه سوم سال جاری در قیاس با مدت مشابه سال قبل با 
رشد قابل توجهی همراه گردید و امید است طی سه ماهه 
چهارم سال جاری، مشکلات ناشی از محدودیت گاز خیلی 

گریبان این شرکت را نگیرد.
در هر حالت اهمیت صنعت فولاد به اندازه ای است که 
بسیاری از کشور هایی که حتی زیرساخت های لازم را برای 
تولید فولاد در اختیار ندارند به سوی بستر سازی و فراهم 
آوردن هریک از این زیرساخت ها حرکت کرده اند تا با 
نقش آفرینی در این حوزه، بتوانند بخشی از نیاز صنایع 

خود به فولاد را تأمین کنند.
با توجه به برخورداری کشور از ذخایر غنی نفت و گاز، 
معطوف کردن توجه ویژه به سمت استخراج و انتقال 
بهینه آنها و استفاده مفید در ایجاد ظرفیت های نیروگاهی 
و در راستای تامین انرژی صنایع، خاصه صنعت فولاد 
ضروری به نظر می رسد؛ زیرا بی توجهی به هریک از 
زیرساخت ها موجب از دست رفتن ظرفیت های تولید و 
مزیت های رقابتی در این صنعت می شود که این مسئله 
 تحقق اهداف عالیه کشور را نیز با ابهامات جدی مواجه 

خواهد کرد.

لبته خوشبختانه و در طی همین چندماه اخیر،  ا
برنامه های اجرایی و هدفمندی فیمابین وزارت صمت و 
نیرو در جهت توسعه ظرفیت های برق و احداث نیروگاه با 
همیاری شرکت های بزرگ صنعتی، معدنی و فولادی در 
حال انجام است و بی شک تأمین پایدار انرژی مورد نیاز 
صنایع، مبتنی بر سیاست گذاری های مناسب و توسعه 
یافته، می تواند آینده صنعت فولاد کشور را روشن و 

پرامید سازد.
در کنار این موضوع، »توازن قیمتی در مواد اولیه 
زنجیره فولاد« بسیار ضروری و فوریتی خواهد بود. 
بودن  رغم مشخص  به  که  نیست  تفهیم  قابل  اصلاً  
نرخ های فولاد، چرا قیمت آهن اسفنجی از هیچ الگوی 
منطقی تبعیت نمی نماید و صرفاً به خاطر عدم توازن 
عرضه و تقاضا برای این مواد اولیه استراتژیک قیمت 
 گذاری این کالا اعم از بورس و خارج از بورس، کاملاً  بالا 

می باشد. 
در این شرایط بعضاً کیفیت های آهن اسفنجی نیز مورد 
بی توجهی قرار گرفته و به دلیل وجود تقاضا، هرگونه عرضه 
احتمالی با میزان نرمه، metal، Fe، MD متوسط نیز به 

فروش خواهد رفت!!
عدم توجه به امر »توازن نرخ و شرایط کمی و کیفی« 
باعث کاهش توجیه اقتصادی برای تولید فولاد و نیز افت 
بهبود در ارزش آفرینی صنایع فولادی خواهد بود و ترغیب 
را به سمت »خام فروشی« و توجه بیشتر به سمت صنایع 
بالادستی خواهد برد، چرا که مشخصاً سود در این رخش از 

زنجیره به مراتب بالاتر از تولید فولاد است.
هر چند که برای شرکت های بزرگ معدنی و فولادی 
که به درست و یا خطا، اقدام به تکمیل زنجیره فولاد از 
سنگ آهن تا تولید فولاد نموده اند، این عدم توازن قیمت 
اسفنجی چندان مشکل ساز نخواهد بود)چرا که برآیند و 
تجمیع سود را در کل زنجیره دارا می باشند(، لیکن نابودی 
شرکت های فولادی فاقد زنجیره تأمین فولاد را در پی 

خواهد داشت.

بررسی آمار تولید این شرکت 
در سال های اخیر همواره روند 
صعودی را نشان می دهد؛ به 
گونه ای که طی سه سال اخیر 
-  بدون اضافه شدن تجهیزات 

خاص، بالغ بر 100 هزار تن 
افزایش تولید فولاد مذاب 

حاصل شده و در کنار آن ترکیب 
فولادهای تولیدی نیز پویاتر 
گردیده است. این امر به نحو 

شایسته ای بر افزایش فروش 
و سودآوری آن اثرگذار بود. 

همچنین این شرکت در حال 
اجرای طرح های توسعه محور 

در راستای افزایش تولید و 
نیز توسعه سبد محصولات 
می باشد تا بتواند در حوزه 

تولید و فروش بازارهای داخلی و 
بین المللی جایگاه خود را 

ارتقاء بخشد
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 در اینجا نگاهی به 19 حوزه می اندازیم که کارشناســان 
احساس می کنند راه حل های مورد نیاز به دست خواهند 

آمد. 

1- آموزش برای تغییر مصرف و سبک زندگی
در نهایت، تغییر چهره این بحران مستلزم آموزش برای 
ایجاد انگیزه در رفتارهای جدید است. مقابله با عصر کمبود 
آب در آینده مستلزم بازنگری اساسی در تمام انواع مصرف، 
از استفاده فردی گرفته تا زنجیره تامین شرکت های بزرگ 
مانند جنرال الکتریک است. برخی از مناطق به رهبری 
هند، استرالیا و جنوب غربی ایالات متحده، در حال حاضر 
با بحران آب شیرین مواجه هستند. حیاتی ترین کار این 
است که مطمئن شویم مشــکل در سراسر جهان بسیار 

بهتر درک شده است.
2- ابداع فناوری های جدید حفظ آب

در مناطقی که ســفره های زیرزمینی در حال خشک 
شــدن هســتند و آب باران به طور فزاینده ای غیرقابل 
پیش بینی اســت، به نوآوری نیاز اســت. اما همان طور 
که تلاش می کنیم با کمبود آب شــیرین کنار بیاییم و 
فناوری های حفاظتی را توسعه دهیم، مصرف انرژی یک 

نکته مهم است.
3- بازیافت فاضلاب

در ماه مارس، اعضای مجمع روز جهانی آب خواستار 
یک طرز فکر جدید برای تصفیه فاضلاب شــدند. برخی 
از کشورها، مانند سنگاپور، سعی در بازیافت برای کاهش 
واردات آب و رســیدن به خودکفایــی دارند. جمهوری 
ثروتمند شرق آسیا پیشــرو در توسعه فناوری پیشرفته 
اســت که فاضلاب را برای مصارف دیگر از جمله شرب 

پاک می کند.
4- بهبود شیوه های آبیاری و کشاورزی

حدود 70 درصد از آب شیرین جهان برای کشاورزی 
استفاده می شود. بهبود آبیاری می تواند به کاهش شکاف 
عرضه و تقاضا کمک کند. در برخی مــوارد، روش های 
بی رویه آبیاری که برای دوره های قبلی منظور شده بود، 
توانایی کشاورزان را برای تأمین غذا و فیبر جهان در حال 
رشد تضعیف کرده است. به عنوان مثال می توان به حوضه 
موری ـ دارلینگ در استرالیا، دریای آرال آسیای مرکزی و 
جنوب غربی آمریکا اشاره کرد. اگرچه فناوری جدید به یک 
راه حل جذاب تبدیل شده است، کارشناسان جهانی آب 
مانند پیتر گلیک خاطرنشان می کنند که در برخی موارد، 
مانند سیستم های کشاورزی در کالیفرنیا، داستان های 
موفقیت می توانند با بهبود آنچه در حال حاضر وجود دارد 

اتفاق بیفتند.
5- قیمت مناسب آب

قیمت گذاری و حقوق آب دست به دست هم می دهند 
و مصرف کنندگان، به ســود حاصل از سود قیمت های 
بالا اعتراض دارند. به گفته کارشناســان سازمان توسعه 
و همــکاری اقتصادی)OECD(، یــک مجمع اقتصادی 
بین المللی متشکل از ۳1 کشور ثروتمند جهان، افزایش 
قیمت ها به کاهــش زباله و آلودگی کمــک می کند. اما 
تحقیقــات در مورد سیســتم های قیمت گــذاری آب 
در شــهرهای بزرگ ایالات متحده ، نشــان می دهد که 
سیستم های قیمت گذاری فعلی آب و برق منسوخ شده اند 
و سیگنال های اشتباه ارسال می کنند و نیاز به اصلاح دارند. 

6- توسعه نیروگاه های نمک زدایی کارآمد
تا به امروز، نمک زدایــی یک راه حل پــر انرژی برای 
رفع کمبود آب بوده اســت. به طور معمول، خاورمیانه 
از ذخایر بــزرگ انرژی خود برای ســاخت نیروگاه های 
نمک زدایی سرمایه گذاری کرده است. اما عربستان سعودی 
با اعلام اخیر خود برای استفاده از نیروگاه های خورشیدی 
می تواند نوع جدیدی از نمک زدایی را تقویت کند. بریتانیا 

رویکرد متفاوتی را با تسهیلات در مقیاس کوچک برای 
کشاورزی در پیش گرفته است. اما این نوآوری ها منبع 
مورد نیاز دیگری را آشکار می کند ـ سرمایه آزمایش های 

تکنولوژیک.
7- بهبود حوضه آبریز و برداشت

سیستم های حوضه آب برای مناطقی که منابع آب قابل 
اعتماد دیگری ندارند ضروری است. پاکستان و هند ـ دو 
کشوری که با برخی از بدترین اثرات تغییرات آب و هوایی 
دست و پنجه نرم می کنند ـ در حال اصلاح سیستم های 
جمع آوری آب باران هستند. این تلاش ها کنترل مستقل 

منابع آب را فراهم می کند. 
8- به حکومت داری و مشــارکت های مبتنی بر 

جامعه بنگرید
انجمن ها و سازمان های مردم نهاد اجتماعی تجربیات 
کسانی را که صدای شان مستحق نفوذ بیشتر است ارتقا 
می دهند. برای مثال، در ماه آوریــل، گروه های بومی در 
کنفرانس تغییرات آب و هوایی جایگزیــن در بولیوی، 
گردهمایی با هدف تقویت مشارکت های بین المللی گرد 
هم آمدند. حصول اطمینان از حکمرانی مؤثرتر در سطح 
مردم، به جوامع قدرت می بخشد و می تواند منجر به تغییر 
سیاســت های مؤثر در مقیاس ملی شود. امروز بسیاری 
از سازمان های خیریه وجود دارند که هم به لحاظ مالی 
و هم به لحاظ اجرایی و هم به لحاظ مشــاوره ای دارای 
تجربیات موفق بسیار هستند که کشورها می توانند از ان 

استفاده کنند.
9- سیاست ها و مقررات بهتری را توسعه و وضع کنید

از آنجایی کــه کمبود آب امنیت غذایــی و آلودگی را 
پیچیده می کند، دولت ها باید نقش خود را دوباره تعریف 
کنند. دولت ایالات متحده در حال بررسی گسترش قانون 
آب پاک برای اطمینان از حفاظت بیشتر است. در همین 
حال، در روسیه، ولادیمیر پوتین، تخلیه زباله در دریاچه 
بایکال، یکی از بزرگ ترین منابع آب شــیرین جهان را 
تایید کرده است. صرف نظر از اینکه رهبران منتخب چه 
مســیری را طی می کنند ـ نظرسنجی ها نشان می دهد 
که آنها رویکردهای متعــددی را در نظر می گیرند ـ این 
نظرســنجی ها همچنین نشــان می دهد که اکثر مردم 
می گویند تضمین دسترسی جوامع به آب پاک به عهده 

دولت است. 
 10- مدیریت کل نگر اکوسیستم ها

به عبارت ســاده، مدیریت کل نگر بــرای یک رویکرد 
عملی و عقل سلیم برای نظارت بر منابع طبیعی که اهداف 
اقتصادی، فرهنگی و زیست محیطی را در نظر می گیرد، 
اعمال می شود. در اصل، کل بزرگتر از مجموع اجزای آن 
است و هر وجهی به دیگری مربوط اســت و بر آن تأثیر 
می گذارد. نمونه های خوب مدیریــت کل نگر جوامعی 
هســتند که کارخانه های تصفیه فاضلاب را راه اندازی 
می کنند و در عین حال مشارکت با تولیدکنندگان انرژی 
پاک را دنبــال می کنند تا از فاضلاب بــرای بارور کردن 
جلبک ها و سایر محصولات سوخت زیستی استفاده کنند. 
محصولات به نوبه خود مــواد مغذی را جذب می کنند و 
فاضلاب را تصفیه می کنند و هزینه های پمپاژ و تصفیه را 

به میزان قابل توجهی کاهش می دهند.
11- بهبود زیرساخت های توزیع

 زیرساخت های ضعیف برای سلامت و اقتصاد مخرب 
است. منابع را هدر می دهد، هزینه ها را افزایش می دهد، 
کیفیت زندگــی را کاهش می دهد و اجــازه می دهد تا 
بیماری هــای قابل پیشــگیری از طریــق آب در میان 
جمعیت های آسیب پذیر، به ویژه کودکان گسترش یابد. 
مشکل به کشــورهای در حال توسعه محدود نمی شود. 
لوله ها به طور منظم در ایالات متحده می ترکند که نشان 
می دهد از لوله های با کیفیت تری باید در سیســتم های 

کارشناسان 19 راه حل برتر برای بحران جهانی آب شیرین پیشنهاد می کنند

عبور از بحران کم آبی
بهترین راه حل برای بحران جهانی آب شیرین که توسط نظرسنجی های معتبر از بیش از 1200 کارشناس برجسته بین المللی در 80 کشور به دست آمده 
است. طبق نظرسنجی بررسی پایداری در مورد آب، تقریباً هر صنعتی در جهان تحول سیستماتیک گسترده ای را در دهه آینده در برنامه ریزی استراتژیک، 
شیوه های تولید و مدل های تجاری خود پیش بینی می کند. نظرسنجی جهانی، از بیش از 1200 کارشناس، به این نتیجه رسید که کمبود آب درک عمومی 
از ارزش آب را تغییر می دهد و دولت ها و شرکت ها را وادار می کند که آب پاک را نه به عنوان یک کالا برای بهره برداری، بلکه به عنوان یک کالای گران بها 
ببینند. در این نظرسنجی که توسطGlobeScan، یک شرکت تحقیقاتی بین المللی عمومی، و SustainAbility، یک اتاق فکر و مشاوره استراتژی تجاری 
انجام شده، سوال شد که: »فناوری ها یا تغییرات رفتاری که بیشترین نوید را برای رسیدگی به کمبود آب در 10 سال آینده نشان می دهد کدامند؟« اجماع 
پاسخ کارشناسان، 19 راه حل ایجاد کرد. جف اریکسون، معاون ارشد SustainAbility، گفت که تصمیماتی که مدیران برای واکنش به کمبود آب شیرین 
می گیرند تقریباً در تمام جنبه های عملیات تجاری آنها نفوذ خواهد کرد. راه حل های متنوع، پیچیدگی مقابله با کمبود آب را نشان داد. رشد جمعیت، 
توسعه شهری، ارتقا استاندارد و تغییر سبک زندگی، تولید مزارع و تغییرات آب و هوایی؛ رقابت برای آب شیرین را افزایش داده و کمبود تولید می کند.

 رشد جمعیت، توسعه شهری، ارتقا استاندارد و تغییر سبک زندگی، تولید مزارع و تغییرات آب و هوایی؛ 
رقابت برای آب شیرین را افزایش داده و کمبود تولید می کند
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کارشناسان 19 راه حل برتر برای بحران جهانی آب شیرین پیشنهاد می کنند

عبور از بحران کم آبی
انتقال  آب و فاضل  آب باید استفاده شود و در برخی موارد 

زیرساخت ها نیاز به نوسازی دارند. 
12- کاهش ردپای آب شرکت ها 

مصرف آب صنعتی تقریباً 22 درصد از مصرف جهانی را 
تشکیل می دهد. ردپای شرکت شامل آبی است که به طور 
مستقیم و غیرمستقیم هنگام تولید کالا مصرف می شود. 
همانطور که تولید پایدار با توجه به شدت فزاینده کمبود 
آب اهمیت بیشتری پیدا می کند، کارشناسان مصارف 
آب صنعت را به طور خاص در مناطق کم آب زیر ســوال 

می برند.
13- ایجاد چارچوب هــای بین المللی و همکاری 

نهادی
توافقات بین المللی الزام آور برای مسائل منابع طبیعی 
به سختی به دست می آید. این فقط به این دلیل نیست 
که بحران آب شیرین، که مســلماً قابل مشاهده ترین و 
وحشــتناک ترین خطرات تغییرات آب و هوایی است، 
نادیده گرفته شده است. موافقت نامه های منطقه ای مربوط 
به آب های فرامرزی یا مشترک مانند پیمان دریاچه های 
بزرگ در ایالات متحده و توافقنامه حوضه رودخانه نیل 
در آفریقا به همان اندازه دشوار است. اما سیاست گذاران 
و مدافعان باید به تــلاش خود ادامه دهنــد. معاهدات 
بشردوســتانه، مانند اهداف توسعه هزاره آب آشامیدنی 
سازمان ملل، نشــان می دهد که استراتژی های جهانی 

جامع امکان پذیر است.
14- مقابله با آلودگی

اندازه گیری و نظارت بر کیفیت آب برای سلامت انسان و 
تنوع زیستی ضروری است. این موضوع تاریخی به اشکال 
مختلف مطرح می شود و می توان به همان شیوه ها به آن 
پرداخت. به همان اندازه که تضمین کیفیت آب آشامیدنی 
و در سطح محلی اجتناب ناپذیر اســت، ایجاد پل های 

بین المللی برای راه حل ها ضروری است.
15- منابع مشترک عمومی / دسترسی عادلانه یکی 

از اهداف کلیدی
 توسعه هزاره ســازمان ملل متحد )MDGs( تضمین 
دسترسی به آب آشامیدنی اســت. در حالی که مراحل 
دســتیابی به این هدف مورد بحث قرار می گیرد، این تز 
که آب یک حق اساسی اســت مطرح می شود. در حالی 
که کشورهایی مانند شیلی تلاش می کنند حقوق آب را 
اصلاح کنند، سیاستمداران ایالات متحده در حال بررسی 
این موضوع هستند که چگونه حقوق دسترسی به حفاظت 
فدرال از دریاچه میشیگان، به یکی از بزرگ ترین ذخایر آب 

شیرین جهان تبدیل می شود.
16- تحقیق و توسعه / نوآوری

دسترســی به آب در دنیای کم آب به اولویت بســیار 
بالاتری در تصمیمات تجاری تبدیل خواهد شد. جوامع 
احتمالاً به دنبال مشارکت عمومی و خصوصی هستند که از 
ظرفیت های نوآورانه شرکت ها استفاده می کند. یک مثال: 
شهرهایی که تصفیه خانه های فاضلاب را اداره می کنند، 
احتمالاً به دنبال مشارکت با تولیدکنندگان انرژی پاک 
برای بارور کردن جلبک ها و ســایر محصولات سوخت 

زیستی با فاضلاب هستند.
17- پروژه های آب در کشورهای در حال توسعه / 

انتقال فناوری
تغییرات آب و هوا و کمبود آب، چشم گیرترین پیامدها 
را در مناطق در حال توســعه، مانند شمال غرب هند و 
جنوب صحرای آفریقا ایجاد می کند. یکی از راه حل های 
پیشــنهادی انتقال فن آوری های حفاظت از آب به این 
مناطق خشک اســت. انجام این کار دشــوار است زیرا 
اقتصادها ضعیف هستند و شکاف هایی در مهارت ها وجود 
دارد که اغلب مقامات دولتی و تجاری را مجبور می کند این 

تغییرات را بر شهروندان محلی تحمیل کنند.

18- کاهش تغییرات آب و هوایی
تغییرات آب و هوا و کمبود آب دست به دست هم داده 
و باعث ایجاد برخی از بزرگترین چالش های معاصر برای 
نسل بشر می شود. این مسائل یک رابطه متقابل دارند که 
 )IPCC( توســط هیأت بین دولتی تغییرات آب و هوایی
شناسایی شده اســت، که در آن، »سیاست ها و اقدامات 
 )GHG( مدیریت آب می تواند بر انتشار گازهای گلخانه ای
تاثیر بگذارد.« همانطور که گزینه های انرژی تجدیدپذیر 
دنبال می شوند، تاکتیک های کاهش مصرف آب باید در 
تولید جایگزین هایی از محصولات انرژی زیستی گرفته تا 
نیروگاه های برق آبی و خورشیدی در نظر گرفته شود، تا 

تغییرات آب و هوایی به حداقل ممکن برسد.
19- کنترل رشد جمعیت

به دلیل رشــد فزاینده جمعیت جهان، بخش هایی از 
جهان ممکن است تا سال 20۳0 شاهد شکاف عرضه و 
تقاضا تا 65 درصد در منابع آب باشند. در حال حاضر بیش 
از یک میلیارد نفر به آب سالم دسترسی ندارند. و با توجه 
به اینکه 70 درصد از آب شیرین جهان برای کشاورزی 
استفاده می شود، نقش حیاتی آب در تولید مواد غذایی 
باید با تغییر شرایط آب و هوایی و منابع در نظر گرفته شود.

تقاضای جهانی آب با سرعتی شتابان رشد خواهد کرد ـ 
از 4500 میلیارد متر مکعب به 6900 میلیارد مکعب ـ تا 

سال 20۳0 شکاف آب را افزایش خواهد داد.
بر اساس گزارشات منتشر شده، اگر مصرف آب بدون 
اصلاح یا تنظیم در سال های آینده ادامه یابد، 40 درصد 
تقاضای جهانــی برآورده نخواهد شــد و دولت ها باید از 
هم اکنون برای جلوگیری از عواقب شــدید بهداشتی و 

اقتصادی اقدام کنند.
"نمودار آینده آبی ما" به چهــار مطالعه موردی نگاه 
می کند: چین، برزیل )سائوپائولو(، هند و آفریقای جنوبی. 
در زیر هر کشــور مصرف آب پیش بینی شده برای سال 
20۳0 در مقایســه با تامین آب پایدار کنونی آن نشان 
داده شده است. این ارقام نشان می دهد که اگر شیوه های 
مصرف و مصرف آب وضعیــت موجود را حفظ کنند چه 

اتفاقی می افتد.
تقاضا در سال 2030*عرضه فعلی*کشور
618818چین
18,720,2برزیل

7401500هندوستان
1517,7آفریقای جنوبی

*میلیاردها متر مکعب

مطالعه »نمودار آینده آب ما«، مطالعات موردی در چین، 
هند، آفریقای جنوبــی و برزیل را برجســته می کند ـ 
کشورهایی که تا سال 20۳0، ۳0 درصد از تولید ناخالص 
داخلی و 42 درصــد از تقاضای جهانــی آب را به خود 
اختصاص خواهند داد. از این رو: »یک سوم جمعیت سال 
20۳0 می توانند انتظار کمبود آب بیش از 50 درصد را 
داشته باشند، برخی می توانند تا 65 یا 70 درصد انتظار 
داشته باشند. برآورد می شود که کشورهایی مانند هند باید 
سالانه 6 میلیارد دلار سرمایه گذاری کنند تا تقاضای رو به 

رشد را برآورده کنند و به حفظ آب خود کمک کنند.
به گفته یک کارشناس سیاســت آب آفریقا، استفاده 
کارآمدتر از آب می تواند جــان میلیون ها نفر را در آفریقا 
نجات دهد ـ که پیش بینی می شود بدترین عواقب ناشی از 
تغییرات آب و هوایی را متحمل شود و در حال حاضر شامل 
خشک ترین مناطق روی کره زمین است. پس از آن مشکل 
بزرگ در آفریقا از آب کثیف وجــود دارد.اگر در آفریقا به 
سادگی مردم را به جوشاندن آب وادارید،  می توانید حدود 
10 استادیوم فوتبال پر از کودکانی داشته باشید که زنده 

مانده اند و در غیر این صورت می میرند. 

بهترین راه حل برای بحران جهانی آب شیرین که توسط نظرسنجی های معتبر از بیش از 1200 کارشناس برجسته بین المللی در 80 کشور به دست آمده 
است. طبق نظرسنجی بررسی پایداری در مورد آب، تقریباً هر صنعتی در جهان تحول سیستماتیک گسترده ای را در دهه آینده در برنامه ریزی استراتژیک، 
شیوه های تولید و مدل های تجاری خود پیش بینی می کند. نظرسنجی جهانی، از بیش از 1200 کارشناس، به این نتیجه رسید که کمبود آب درک عمومی 
از ارزش آب را تغییر می دهد و دولت ها و شرکت ها را وادار می کند که آب پاک را نه به عنوان یک کالا برای بهره برداری، بلکه به عنوان یک کالای گران بها 
ببینند. در این نظرسنجی که توسطGlobeScan، یک شرکت تحقیقاتی بین المللی عمومی، و SustainAbility، یک اتاق فکر و مشاوره استراتژی تجاری 
انجام شده، سوال شد که: »فناوری ها یا تغییرات رفتاری که بیشترین نوید را برای رسیدگی به کمبود آب در 10 سال آینده نشان می دهد کدامند؟« اجماع 
پاسخ کارشناسان، 19 راه حل ایجاد کرد. جف اریکسون، معاون ارشد SustainAbility، گفت که تصمیماتی که مدیران برای واکنش به کمبود آب شیرین 
می گیرند تقریباً در تمام جنبه های عملیات تجاری آنها نفوذ خواهد کرد. راه حل های متنوع، پیچیدگی مقابله با کمبود آب را نشان داد. رشد جمعیت، 
توسعه شهری، ارتقا استاندارد و تغییر سبک زندگی، تولید مزارع و تغییرات آب و هوایی؛ رقابت برای آب شیرین را افزایش داده و کمبود تولید می کند.

 رشد جمعیت، توسعه شهری، ارتقا استاندارد و تغییر سبک زندگی، تولید مزارع و تغییرات آب و هوایی؛ 
رقابت برای آب شیرین را افزایش داده و کمبود تولید می کند
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 5 راه برای جلوگیری از بحران جهانی آب

حقایق �
- 2.1  میلیارد نفر در جهان به آب آشامیدنی تمیز و سالم دسترسی 

ندارند.
- سالانه ۳.4 میلیون نفر بر اثر منابع آب کم یاب و آلوده جان خود را 

از دست می دهند.
- میلیون ها زن و کودک روزانه ۳ تا 6 ساعت را صرف جمع آوری آب از 

منابع دوردست و آلوده می کنند.
- زمانی که برای پیمودن میانگیــن 6 کیلومتر برای آب تمیز طول 
می کشد، زمانی است که صرف درآمدزایی، مراقبت از اعضای خانواده یا 

حضور در مدرسه نمی شود.
- در هر زمان، نیمی از تخت های بیمارستانی جهان را بیمارانی اشغال 
می کنند که از بیماری های مرتبط با عدم دسترســی به آب سالم رنج 

می برند.

اثرات بر زنان و کودکان �
بیش از ۸0 درصد خانوارهای محروم از آب در جهان، برای جمع آوری 
آب به زنان وابسته هســتند. زمانی که بطور میانگین برای پیمودن 6 
کیلومتر جهت تأمین آب لازم است، زمانی است که صرف درآمدزایی، 

مراقبت از خانواده یا حضور در مدرسه نمی شود. زنانی 
که در معرض جمع آوری آب قرار می گیرند بیشــتر 

احتمال دارد:
- حملات متعدد مالاریا را تحمل کنند

- ترک تحصیل
- فرزندآوری

- مورد ضرب و شــتم، مجروح شــدن، و یا تجاوز 
جنسی قرار بگیرید

- از نیش حیوانات و عفونت های خطرناک رنج ببرید
زنان تنها کسانی نیســتند که رنج می برند. روزانه 
نزدیک به 6000 کودک بر اثر بیماری های مرتبط با 

آب جان خود را از دست می دهند. بنابراین زمان پایان دادن به بحران 
آب فرا رسیده است. ترکیبی از تغییرات آب و هوایی، تقاضای فزاینده 
و افزایش جمعیت جهانی فشار فزاینده ای را بر آب شیرین جهان وارد 
می کند. فعالیت های انسانی چرخه آب را شکسته است ـ سیستمی که 
آب را تولید و بازیافت می کند ـ و اصلاح آن اکنون باید در اولویت قرار 
گیرد. در سال 2050، زمین می تواند خانه 10 میلیارد نفر باشد، اما ما 
بیشتر از امروز آب شیرین نخواهیم داشت. برای جلوگیری از یک بحران 
جهانی، باید فورا نحوه استفاده و مدیریت آب را تغییر دهیم. در اینجا پنج 

راه برای شروع وجود دارد.

1- برای آب ارزش قائل شوید
وضعیت تنها زمانی بهبود می یابد که ارزش واقعی آب را درک کنیم. 
همه زندگی به آب نیاز دارد، منبعی محدود است و جایگزینی ندارد. با 
توجه به این سه ویژگی، پوچ به نظر می رسد که آب ارزش راهبردی ندارد.
وقتی جوامع برای آب ارزش بیشتری قائل می شوند، می توانیم به جای 
زباله و آلودگی، انتظار بهبود بهره وری و استفاده مجدد را داشته باشیم. 
هم بخش دولتی و هم بخش خصوصی می خواهند در زیرساخت های آب 
در حال فروپاشی سرمایه گذاری کنند تا ضایعات را محدود کنند و برای 

شرایط شدید آب و هوایی آینده آماده شوند. منطقی 
است که بیشتر از راه حل های مبتنی بر طبیعت برای 
تامین آب تمیز و شارژ مجدد استفاده کنید. همانطور 
که ما شروع به درک هزینه واقعی آلودگی می کنیم، 
می توانیم انتظار بهبود تصفیــه فاضلاب و بازیافت 
بیشتر را داشته باشیم. همه اقشــار جامعه باید یاد 
بگیرند که آب را به گونه ای مدیریت کنند که چرخه 

آب تقویت شود.

2- آب را به اشتراک بگذارید
رقابت بر ســر آب به احتمال زیاد افزایش می یابد 
و حکمرانی خوب آب حیاتی خواهــد بود. اگرچه 
دسترسی به آب تمیز و بهداشــتی سالم یک حق 
انسانی است، اما این واقعیت باقی می ماند که از هر 
چهار نفر یک نفر هنوز به آب تمیز در خانه دسترسی 
ندارد. به طور مشابه، حدود نیمی از جمعیت جهان 
فاقد سرویس های بهداشتی هستند، که عامل اصلی 
بیماری ها و مرگ و میرها، به ویژه در میان کودکان 

است. در زمان افزایش تهدیدات آب و هوایی، کمبود 
آب و بهداشت آسیب پذیری فقیرترین اقشار جهان را 

تشدید می کند.
اشتراک آب یک راه کارآمد برای افزایش عدالت و 
تاب آوری است. این به همان اندازه برای روابط بین 
کشــورهایی که یک رودخانه، دریاچه یا سفره آب 
زیرزمینی مشــترک دارند صادق است. با مدیریت 
مشــترک آن، آنها برای الگوهای بارندگی نامنظم 
فزاینده و تعداد فزاینده خشکسالی ها و سیل هایی که 
باید با افزایش دمای جهانی انتظار داشت، بسیار بهتر 

آماده می شوند.

3- کشاورزی را متحول کند
در سراسر جهان، کشــاورزی به چند دلیل باید 
دســتخوش تحولات عظیمــی شــود. اول، برای 
جلوگیری از گرسنگی انبوه، زیرا تغییرات آب و هوایی 
و زمین های تخریب شده، کشاورزی را در بسیاری از 
نقاط جهان دشوارتر می کند. دوم، در دسترس قرار 

دادن آب شــیرین برای مصارف جایگزین )در حال حاضر تولید مواد 
غذایی 70 درصد از برداشت آب شیرین را تشکیل می دهد.(. دلیل سوم 
این است که کشاورزی عامل اصلی آلودگی آب و گرم شدن زمین است.

ما به تحقیق و نوآوری بیشتری برای بهبود پایداری، انعطاف پذیری 
آب و هوا و بهره وری آب کشاورزی نیاز داریم. اما بسیاری از روش های 
جایگزین در حال حاضر وجود دارد که آب را شــارژ می کند، سلامت 
خاک را بازیابی می کند و امنیت غذایی را بهبود می بخشد. اغلب ترکیبی 
از دانش سنتی و اختراعات جدید بهترین نتایج را می دهد. تغییر عادات 
غذایی و کاهش ضایعات از دیگر عوامل کلیدی در بازنگری در سیستم 
جهانی غذایی است که آغاز شده و اکنون باید به سرعت، سرعت خود را 

افزایش دهد.

4- بازیابی اکوسیستم ها
پلتفرم   علمی ـ سیاســتی در زمینــه تنوع زیســتی و خدمات 
اکوسیستمی  )IPBES( درباره عصر انقراض دسته جمعی گونه هایی 
که می تواند موجودیت انسان را نیز تهدید کند، هشدار می دهد. انسان                                                                  
برای غذا، آب و معیشت به اکوسیستم های سالم وابسته است. بنابراین با 
حفاظت و احیای اکوسیستم ها می   توانیم تغییرات آب و هوایی را محدود 
کنیم، از دست دادن تنوع زیستی را متوقف کنیم و 

امنیت آب را بهبود ببخشیم.
از آنجایی که همه موجودات زنده به آب وابســته 
هســتند، باید به نقش آب در اکوسیســتم ها توجه 
بیشتری داشته باشیم و این در حال آغاز است. تعداد 
فزاینده ای از دولت ها و شــرکت ها مسئولیت خود را 
برای حفاظت و احیای جنگل ها، رودخانه ها، تالاب ها و 
اقیانوس ها درک می کنند. این به نوبه خود به این معنی 
است که ما از آلوده کردن آب های زیرزمینی جهان که 
خطر بزرگی برای امنیت غذایی و آب جهانی است، 

دست برداریم.

5- ایجاد انعطاف پذیری
نشانه های بیشتر و بیشتری نشان می دهند که سیستم های حمایت 
از حیات زمین به طور جدی ضعیف شــده اند. مردم در سراسر جهان 
خشک سالی، موج گرما، سیل و طوفان را در مقیاس بی سابقه ای تجربه 
می کنند. انتظار طراحی مجدد برای تاب آوری همه بخش های جامعه 
ضروری است. خوشبختانه در حال حاضر نمونه های خوبی از سراسر 
جهان وجود دارد که چگونه می توان این کار را انجام داد. شهرها در حال 
ادغام درختان، تالاب ها و زمین های کشاورزی برای تغذیه مجدد و تمیز 
کردن آب، افزایش ذخیره کربن و کاهش خطر سیل هستند. کشاورزان 
به سمت کشاورزی و روش هایی که سلامت خاک را بهبود می بخشد، 
روی می آورند. جوامع از حوزه های آبخیز محلی خود محافظت می کنند 
و جنگل ها را به گونه ای مدیریت می کنند که تغذیه آب زیرزمینی را بهبود 
بخشد. وجه اشتراک همه این راه حل ها این است که به ما کمک می کنند 
تا با چندین چالش بزرگ جهان به طور همزمان مقابله کنیم. با نوآوری و 
کار با طبیعت، می توانیم زندگی فقیرترین افراد را بهبود بخشیم، چرخه 
آب را بازیابی کنیم، تغییرات آب و هوایی را کاهش دهیم و تنوع زیستی 

را بهبود بخشیم. خب منتظر چی هستیم؟

هیچ نمونه ای از جوامعی وجود ندارد که فقر را بدون حل مشکلات آب کمیاب و آلوده خود از بین برده باشند. آب یک نیاز اساسی انسان است. 
بدون آن بقا ممکن نیست.  در حال حاضر، نزدیک به 4  میلیارد نفر حداقل یک ماه در سال فاقد آب کافی هستند و وضعیت به سرعت رو به وخامت 
است. این بدان معناست که میلیون ها خانواده آسیب پذیر در سراسر جهان امکان نوشیدن، آشپزی یا حمام کردن با آب تمیز ندارند. برای اکثر 
مدارس و جوامع روستایی جهان، دسترسی به آب تمیز، به خرید یا »دادن« چاه توسط سازمان های غیرانتفاعی خیریه بین المللی بستگی دارد. 
با این حال، میلیون ها مدرسه و جامعه وجود دارند که به سازمان های غیرانتفاعی یا حمایت دولت محلی دسترسی ندارند. پس باید از خود بپرسیم: »چگونه 

می توانیم آب را برای همه در دسترس قرار دهیم؟« باید کاری کرد!
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 نیلوفر شهسواریان/ خبرنگار: مدتی 
است که بحث انتقال آب به اصفهان با 
توجه به کم آبی ها بر سر زبان ها افتاده و 
به عنوان راهکاری برای حل مشکلات 
محیط زیســتی اعم از مشــکلات 
کشاورزی و مشکلات اقتصادی مردم این استان مطرح شده 
است. این پروژه موافقان و مخالفان زیادی دارد. با توجه به اینکه 
انتقال آب از هر منطقه ای به اصفهان با چالش هایی روبرو است، 
لازم است به ابعاد گوناگون این پروژه بیشتر پرداخته شود. در 
مورد همین موضوع با بهروز دهزاد، اکولوژیست و کارشناس 
محیط زیست به گفتگو نشسته ایم. دهزاد یکی از مخالفان اجرا 
شدن این پروژه اســت و علت آن را ایجاد مشکلات متعدد 

اقتصادی، اجتماعی و سیاسی می داند. 

پروژه انتقال آب به اصفهان با چه هدفی صورت می گیرد؟ �
هدف از انتقال آب مشــخص است، کسری کمبود آب 

در مقصد. این پروژه در حالی برنامه ریزی شــده که  
متاسفانه بر اســاس تجربیات چندین ده ساله 

بر اساس مســتندهای علمی، انتقال آب از 
20 کیلومتر بیشتر جایز نیست، اما چنین 

طرحــی از این مقیاس فراتــر رفته و به 
مستندهای علمی بی توجه بوده است. 

قطعــاً طرح هــای دیگــری نیز  �
می توانست در برنامه ی رفع مشکل 
کمبود آب اســتان قــرار بگیرد. 
چه طرح هایــی اعــم از راه  حل و 
پیش گیری از مســائل می توانست 
جایگزین طرح انتقال آب به اصفهان 

شود؟
ســهل ترین منبعی که برای جبران 

کمبود آب در دســت داریم بهره گیری 
مجدد از آب فاضلاب است. در استان تهران 

روزانه بالغ بر 20 میلیون لیتر آب وارد فاضلاب 
می شود که از فعالیت های روزانه مانند استحمام 

و شستشو نشــات می گیرد و بدون آنکه به چرخه ی 
مصرف بازگردد، به فاضلاب تبدیل می شــود. آب شیرین 

در مصرف خانگی منبع گســترده ای است که در همه ی شهرها 
وجود دارد و می تواند به کم آبی کمک کند و جایگزین پروژه ی 
جاه طلبانه ی انتقال آب شود. مســئولان این حوزه می توانند با 
تصفیه ی آب فاضلاب، آب را به مسیر اســتفاده ی دوباره از آن 

بازگردانند.

این پروژه چه مزایا و معایبــی دارد؟ آیا مخاطرات بالقوه  �
همچون تهدیدات محیط زیســتی نیز این پــروژه را تهدید 

می کند؟
مساله ی آب در کشور به هیچ وجه شوخی بردار نیست، انتقال 
آب از حدود 200-250 کیلومتر با پستی و بلندی و کندوکاوها و 
احداث کانال ها و استفاده از سیمان و تغییر کاربری در درجه ی 
اول مسیر رفت و آمد حیات وحش را قطع می کند. این اقدام باعث 
می شود گیاهان بومی باارزش برای همیشه نابود شوند و هیچ گاه 

گفت و گو با بهروز دهزاد، اکولوژیست

جای خالی تصفیه ی فاضلاب در طرح های محیط زیستی

گیاهی به جای آن ها جایگزین نشود. با احداث 
و بهره برداری در راســتای اجرای پروژه  انتقال 
آب، انواع مشــکلات آغاز می شود. نگهداری از 
پمپاژ آب علاوه بر اینکه هزینه های هنگفتی به 
همراه دارد، به نیروهای متخصص آموزش دیده 
نیز نیاز دارد که متاسفانه ما در حال حاضر فاقد 
چنین نیرویی در کشور هستیم و زمان زیادی 
لازم است تا متخصصان باتجربه ای را برای این 
پروژه به کار گیریم. این مساله را نباید فراموش 
کنیم که همیشه در سرزمین ما انتقال آب حتی 
در مقیاس کوچکتر باعث اختلافات منطقه ای 
و قومیتی شــده و حوادث غیــر قابل جبران و 
منازعات ریشه داری را به وجود آورده است. اگر 
تاریخ منازعات داخلی در دشت مرکزی ایران در 

دهه های گذشته را بررسی کنیم، به پدیده ای 
تحت عنوان »میراب« می رسیم. میراب مسئول 
نگهــداری از آب بوده و در زمــان کودکی من 
نیز حضور داشت و تاثیر زیادی در مصرف آب 
داشت. میراب وظیفه ی تقسیم آب را بین مردم 
ده و روستا و شهر برعهده داشت، چنان چه در 
تقسیم اشتباهی صورت می گرفت در آن زمان 
فاجعه پیش می آمد. حال تصور کنید آب را از 
منطقه ای که مردمانش از انتقال راضی نیستند، 
به اصفهان منتقل کننــد، خواهیم دید که چه 
معضلات پیچیده ای را چه در کوتاه مدت و چه  

در بلندمدت به بار می آورد.

چه مزیت هایی سبب شد تا این پروژه به نسبت طرح های  �
دیگر در اولویت قرار گیرد؟

طی چندین ســال به مردم اصفهان هشدار کم آبی داده شده 
بود و توجه شــان را بــه صرفه جویی جلب کــرده بودند. حال 
مسئولان این شــهر قصد دارند آب را به ســمت خودشان در 
مسافتی غیر مجاز و شرایطی غیر متعادل بکشانند غافل از اینکه 
چنین اقدامی منجر به مســائل اقتصادی، اجتماعی و سیاسی 

می شود و بسیاری از این مسائل جبران ناپذیر خواهد بود.

آیا به نظر شما مشکل آب استان اصفهان پس از اتمام پروژه  �
رفع خواهد شد؟

خوشبین نیستم این طرح کامل شود، بسیاری از سوالات در 
مورد نتیجه و سرنوشت آبی شهرها در این زمینه بی پاسخ مانده 
و اجراکنندگان طرح تاکنون به آن پاسخی نداده اند. در جریان 
اجرا شدن این پروژه مشکلات گوناگونی رخ خواهد داد به همین 
خاطر آرزو می کنم هرگز به مرحله ی اجرا نرسد و از راه حل های 

جایگزین استفاده شود. 

صنعت فولاد چقدر آب بر است؟ آیا اقدامات  �
پیشگیرانه مانند انتقال صنایعی همچون فولاد 
از مرکز به مناطقی مانند سواحل مکران 
می تواند در بهبود وضعیت آب اســتان 

اصفهان کمک کند؟
مســاله این اســت که دولت مراکز 
صنعتی را در مناطق نامناسبی احداث 
کرده و با توجه به کمبود شــدید آب 
در این مناطق به مشکلاتی برخورد 
کرده اســت. دولت بایستی فعالیت 
و گســترش این صنایــع غیرمحیط 
زیســتی را متوقف کند چــرا که جز 
نابودی محیط زیســت ثمــری ندارد. 
دولت باید بار دیگر با مکان یابی درست 
در مناطق مناســب که با کم آبی دست و 
پنجه نرم نمی کنند چنین مراکزی را احداث 
نماید. در واقع مساله ی فولاد مساله ی اصلی ما 
نیست، نباید فراموش کرد که مساله ی آب در هر 
راه حلی که بخواهیم ابعاد آن را بسنجیم اولویت دارد. 
ابتدا باید مشــکل آب را حل کنیم بعد اگر آبی مانده بود به 

فکر چاره برای آن بیفتیم. 

نکته ی دیگری اگر در این زمینه دارید بفرمایید.  �
به عنوان کارشناس آب که بیش از 40 سال است در این حوزه 
فعالیت می کنم، توجه مســئولان محترم را به اینکه مساله ی 
مدیریت آب مساله ی ساده ای نیســت جلب می کنم. به جای 
آنکه افراد محدود و غیر متخصص روی استراتژی و راهکار کلی 
کار کنند، با استفاده از دانش متخصصان در این زمینه فکری به 
حال ســازماندهی مدیریت آب در ایران کنند. راه حل هایی که 
یک گروه علمی و متخصص بــرای مدیریت منابع آبی طراحی 
می کنند را پیش ببرند و سایر برنامه ریزی ها را بر همین اساس 
ادامه دهند. این نکته ی مهم را فراموش نکنیم که آب نیاز حیاتی 
برای همه ی ما محسوب می شود و خدایی نکرده اگر دچار قحطی 

آب بشویم دیگر راه آسانی برای حل مشکلات وجود ندارد.  

نیلوفر شهسواریان / خبرنگار 
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